
یکشنبه  28 بهمن 1397 11 جمادی الثانی 1440  17 فوریه 2019  شماره 4751  سال بیست و یکم   1000 تومان

روزنامه صبح ایران

در نظر دارد موارد ذیل را برای سال 98 از طریق برگزاری مناقصه واگذار 

نماید. اشخاص حقوقی و حقیقی واجد شرایط می توانند جهت اخذ برگ 

شرایط مناقصه از تاریخ درج آگهی نوبت اول به مدت یک هفته روز کاری به 

آدرس سه راهی سلفچگان ، کیلومتر سه جاده اصفهان ، منطقه ویژه اقتصادی 

سلفچگان ، دبیرخانه مراجعه نمایند.

1- سرویس ایاب و ذهاب کارکنان

2- تهیه و طبخ و توزیع غذای کارکنان

3- قرائت ، محاسبه ، صدور و توزیع قبوض آب و برق مشترکین منطقه ویژه 

اقتصادی سلفچگان )اشخاص حقوقی( 

منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان قم

امور اداری

مناقصه عمومی نوبت اول

رئیس کل بانک مرکزی:

 ذخایر ارزی بانک مرکزی مطلوب است

هشداردرباره برخی خودزنی ها در داخل جریان اصلاحات

عارف: برای اصلاح طلبان 
پرونده سازی می کنند

تبدیل شدن احمد توکلی از موافق FATF به مخالف 

چرخش های یک مدافع

وزیر ارشاد: استعفا نداده ام

حذف فساد اقتصادی در گرو  اصلاح روندها و ساختارهای فسادزا 

پیامدهای گسترش 
فساد چیست ؟
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اصلاحطلبان  سیاست گذاری  عالی  شورای  رئیس 
جریان  داخل  اظهارنظرها  برخی  به  نسبت  هشدار  با 
با  یاد کرد و  به خودزنی  به عنوان  از آن  اصلاحات که 
بیان اینکه کوچکترین خطای یک فرد را به کل جریان 

اصلاحات تعمیم می دهند و شروع به پرونده سازی برای 
اصلاح طلبان می کنند بر ضرورت پرهیز از حاشیه سازی 
در خانواده اصلاحات تاکید کرد.محمدرضا عارف در دیدار 

با اعضای دفتر سیاسی حزب ندای ایرانیان...

فساد اقتصادی و مالی یکی از مشکلات جدی جوامع امروزی است که در سازمان ها، نهادها و شرکت های گوناگون 
مشاهده می شود و ریشه کنی آن منوط به انجام اقدامات جدی در جهت سالم سازی روندها و ساختارهای فسادزا است. 
فساد، به ویژه از نوع اقتصادی آن از تاریخی طولانی در جهان برخوردار بوده و به نظر کارشناسان و فعالان اقتصادی در 

کشور ما نیز یکی از مسائل و معضلات مهم به شمار می رود...

وزیر امور خارجه با قدردانی از دلسوزی کریمی ملی پوش با سابقه 
و محبوب ایرانی درخصوص نگرانی از فشار بر مردم گفت: نباید 
فضاسازی های یک جانبه را داوری کرد. دکتر محمد جواد ظریف در 
پاسخ به پرسش خبرنگار ورزشی ایرنا در خصوص اظهار نظر کریمی 
در خصوص سخنرانی اخیرش در زمینه افتخار به 'مقاومت' ملت های 
منطقه در مقابل تجاوزگران و تروریست ها و افراطی ها افزود: 'ما مردم 

ایران' همه در یک کشتی نشسته ایم و تفاوتی میان 'ما' نیست...

یک نماینده مجلس تاکید کرد:  نباید بحث تخصصی بودجه را به 
بحث امنیت ملی گره بزنیم، بعد بگوییم چون امنیت ملی است رأی 
دهیم. غلامرضا کاتب در مخالفت با کلیات لایحه بودجه سال 98 ، 
با اشاره به ارقام کلان در لایحه بودجه اظهار کرد: مجموع صادرات 
نفت خام یک میلیون و 544 هزار بشکه، سهم شرکت ملی نفت 14.5 
درصد، سهم مناطق نفت خیز 3 درصد، سهم صندوق توسعه ملی 20 

درصد  و قیمت هر بشکه نفت 54 دلار پیش بینی شده...

ظریف با قدردانی از دلسوزی کریمی : 

نباید فضاسازی های 
یک جانبه را داوری کرد 

غلامرضا کاتب:

  نباید بودجه را 
به امنیت ملی گره بزنیم
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ولادت امام موسی کاظم )ع( را تبریک می گوئیم

باحضور گسترده مردم شهید پرور استان اصفهان صورت گرفت

 سرلشکر جعفری : انتقام می گیریم

وداع باشکوه با مدافعان حریم امنیت 

استاندار قم با تاکید بر ضرورت خدمت به مردم بدون توجه گرایش های سیاسی آنها، تاکید 
کرد: امروز نباید مشغول دعواهای حزبی شویم و همه باید برای مقابله با هدف دشمنان و نمایش 
کارآمدی و اثربخشی نظام در مواجهه با مشکلات تلاش نماییم. بهرام سرمست روز شنبه در 
نشست با روسای بسیج ادارات استان قم در استانداری قم، با بیان اینکه دشمنان کاهش اعتماد 
عمومی و ناکارآمد جلوه دادن دولت و نظام را هدف قرار داده اند افزود: برای دشمن هیچ تفاوتی 
بین دولت و نظام وجود ندارد و هدف از برنامه آنها ضربه زدن به اصل نظام است.وی فرصت خدمت 
به مردم را بسیار ارزشمند دانست و اظهار داشت: مسئولیت امانتی الهی است که خداوند به ما 
داده و از آنها باید در راستای خدمت به مردم بهره گرفت.وی برنامه محوری را اصلی مهم در تمامی 

سیاست های اجرایی دانست و افزود: در عزل و نصب ها و ارزیابی عملکردها...

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: بودجه لازم برای نصب 25 پل عابر پیاده ثابت 
در سطح شهر قم در نظر گرفته شده که سال آینده نصب خواهد شد.عباس ذاکریان افزود: بر 
اساس حجم تردد عابران پیاده در معابر، تعداد تصادف های منجر به جرح و فوت و وجود کاربری 
های پرتردد معابر مثل مدارس و بیمارستان ها، حدود 37 معبر برای نصب پل عابر پیاده شناسایی 
شده است.وی اضافه کرد: با توجه به این که نصب پل عابر پیاده در بیشتر معابر نیازمند جابه جایی 
تاسیسات برق است، نقاط نصب پل برای اداره توزیع نیروی برق ارسال شده تا اقدامات لازم صورت 
گیرد.وی ادامه داد: از سوی دیگر عرض بعضی پیاده روها اجازه نصب پل عابر پیاده را نمی دهد که با 
کارشناسی های صورت گرفته، نصب 25 پل در سال آینده در دستور کار قرار گرفته است.ذاکریان 

بیان کرد: در حال حاضر 52 پل عابر پیاده در سطح شهر قم وجود دارد ...

استاندار قم:

نباید مشغول 
دعواهای حزبی شویم 

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری خبر داد

نصب ۲۵ پل 
عابر پیاده در شهر قم 
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مخابرات منطقه قم
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بازگشت به اخلاق در دهه پنجم 
یکی	از	دلایل	رشد	رفتارهای	سوء	و	نادرست	و	توسعه	
اخلاق	ناپسند،	افت	شدید	سرمایه	اجتماعی	در	جامعه	
است	به	گونه	ای	که	حسن	ظن	و	اعتماد	مردم	به	نظام	و	
حکومت	و	به	خودشان	به	حداقل	رسیده	و	بی	اعتمادی	
زمینه	رشد	تخلفات	را	گسترش	داده	است.	در	چهلمین	

اقتصادی،	عمرانی،	اجتماعی،	 ارزیابی	های	 انقلاب	اسلامی،	در	کنار	همه	 سالگرد	
مدیریتی	و	سیاسی	انقلاب	و	بررسی	نقاط	قوت	و	ضعف	و	موفقیت	ها	و	ناکامی	ها	و	
خدماتی	که	شده	و	نشده	است؛	کارهایی	که	نباید	می	شد	و	نباید	رخ	می	داد	ولی	
اتفاق	افتاد	و	همراه	با	مرور	دستاوردهای	ارزنده	و	ناروایی	ها	و	نادرستی	ها،	بهره	مندی	از	
فرصت	ها	و	منابع	و	از	دست	دادن	فرصت	ها	و	نعمت	ها،	پیشرفت	ها	و	عقب	گردها،	بالا	
و	پایین	رفتن	رتبه	ها	در	شاخص	های	گوناگون	و	بسیاری	از	تحلیل	های	مشابه،	بیش	
از	هر	چیز	شایسته	و	بایسته	است	که	به	ارزیابی	اخلاق	و	ارزش	های	اخلاقی	در	جامعه	
و	موفقیت	ها	و	ناکامی	ها	در	این	عرصه	توجه	کنیم	که	اساسی	ترین	هدف	و	رسالت	هر	
جامعه	انسانی	و	اسلامی	است	و	پیامبر	اکرم	)ص(	اصل	رسالتش	را	برای	آن	می	داند:	انی	
بعثت	لاتمم	مکارم	الاخلاق.	چه	از	مبانی	اعتقادی	و	دینی	ما	استنباط	می	شود	در	اسلام	
همه	توصیه	ها	و	خدمات	و	پیشرفت	ها	و	اقدامات	باید	در	جهت	رشد	و	تعالی	انسانی	و	
اخلاقی	باشد.اقتصاد،	سیاست،	کار،	تلاش	و	سازندگی	همه	در	خدمت	توسعه	انسانیت	
و	رفتارهای	انسانی	قرار	می	گیرد.	اسلام	و	انقلاب	برای	رشد	معنویت،	ادب،	احترام،	
نوع	دوستی،	محبت،	گذشت،	مردم	داری،	مروت،	عدالت،	همکاری،	تعاون،	صداقت،	
پاکی،	سلامت	و	درستی	در	جامعه	تلاش	می	کند.	متأسفانه	اکثریت	قریب	به	اتفاق	
این	ارزش	ها	در	مقایسه	با	دهه	60	با	ناکامی	و	بی	توفیقی	روبه	رو	گشته	است.	متأسفانه	
از	اخلاص	به	سمت	ریا	و	تظاهر	و	دورویی	رفتیم،	از	تواضع	و	فروتنی	به	سوی	غرور	و	
تکبر	و	خودخواهی	و	فخرفروشی	گام	برداشتیم،	از	سعادت	و	پاکدستی	به	سوی	فساد	و	
رشوه	و	اختلاس	و	مال	اندوزی	حرام.	از	خدمت	صادقانه	به	مردم	به	سوی	مقام	خواهی	و	
جاه	طلبی	و	بهره	برداری	شخصی	از	مسئولیت	ها؛	از	صداقت	و	راستی	و	درستی	به	سوی	
دروغ	و	فریب	و	نیرنگ؛	از	محبت	و	دستگیری	و	مردم	داری	به	سوی	خودخواهی	و	
حق	کشی	و	نفع	طلبی	شخصی	حرکت	کرده	ایم.	از	عفت	و	پاکدامنی	و	نشاط	و	سلامت	
نفس	به	سوی	فساد	و	فحشا	و	اعتیاد	و	فقر	روی	آورده	ایم.	از	رعایت	حقوق	مردم	و	احترام	
به	قانون،	به	تجاوز	به	حقوق	دیگران	و	تخلفات	قانونی	در	حوزه	های	مختلف	و	تجاوز	
به	منافع	دیگران	تغییر	رفتار	داده	ایم.البته	هنوز	هم	انسان	های	مؤمن،	بااخلاق،	متدین،	
پاکدست،	تلاشگر،	نیکوکار	و	صادق	در	جای	جای	کشور	فراوان	وجود	دارند	و	رفتار	و	
منش	آنان	موردتوجه	تکریم	جامعه	هست،	ولی	در	مقایسه	متأسفانه	با	افول	شدید	
اخلاق	و	فضایل	اخلاقی	در	میان	اکثریت	جامعه	روبه	رو	هستیم؛	به	گونه	ای	که	هر	کس	
در	تلاش	است	با	هر	روشی	که	می	تواند	درست	یا	نادرست	منافع	خود	را	موردتوجه	
و	پیگیری	قرار	دهد.	متأسفانه	دستگاه	قضا	که	باید	مرجع	ستمدیدگان	باشد	و	حق	
ضعیفان	را	به	آنان	برگرداند	از	مسیر	عدالت	خارج	شده	است	و	با	انواع	زد	و	بند،	حق	
باطل	و	باطل	حق	جلوه	می	کند.	کمتر	کسی	است	که	به	این	نهاد	در	جهت	دستیابی	
به	حقوق	حقه	امید	داشته	باشد.	برخی	دستگاه	های	اجرایی	نه	تنها	به	تکریم	ارباب	رجوع	
نمی	پردازند،	بلکه	او	را	سرخورده	و	ناامید	برمی	گردانند.	هرکس	در	تلاش	است	تا	آشنا	
و	واسطه	یا	پارتی	مناسبی	بیاورد	تا	مشکلش	را	در	اداره	ای	پیگیری	کند	و	به	نتیجه	
برسد.یکی	از	دلایل	رشد	رفتارهای	سوء	و	نادرست	و	توسعه	اخلاق	ناپسند،	افت	شدید	
سرمایه	اجتماعی	در	جامعه	است	به	گونه	ای	که	حسن	ظن	و	اعتماد	مردم	به	نظام	و	
حکومت	و	به	خودشان	به	حداقل	رسیده	و	بی	اعتمادی	زمینه	رشد	تخلفات	را	گسترش	
داده	و	مردم	در	اثر	عملکردهای	نادرست	و	تخلفات	گسترده	دولت	قوه	قضاییه	به	این	
نتیجه	رسیده	اند	که	مسائل	از	مسیر	عادی	و	قانونی	قابل	حل	نیست.	لذا	توسل	به	هر	
دوز	و	کلکی	برای	تأمین	منافعشان	و	رسیدنشان	به	حقوق	قانونیشان	مجاز	شمرده	
می	شود.دلیل	مهم	دوم	نارسایی	های	اقتصادی،	رکود،	تورم	و	رشد،	بیکاری	و	گسترش	
فقر	و	نابرابری	است.	فقر	و	بیکاری	سرمنشأ	بسیاری	از	تخلفات	از	جمله	سرقت،	اعتیاد،	
حاشیه	نشینی،	فحشا	و	غارت	می	شود.	جامعه	ای	که	در	آن	بی	عدالتی	رشد	کند	و	مردم	
احساس	کنند	در	تبعید	به	سر	می	برند	و	عوامل	حکومت	منافعشان	را	زیر	پا	می	گذارند	
و	حقشان	را	ضایع	می	کنند	برای	تأمین	معاش	و	زندگی	حداقلی	خود	به	دروغ	و	ریا	و	
تملق	و	تخلف	روی	می	آورد	تا	بتواند	امور	خویش	را	بگذراند.عامل	سوم	را	می	توان	در	
غفلت	بزرگ	ترهای	جامعه	نسبت	به	درد	و	رنج	مردم	دانست.	رفاه	زدگی	مسئولان	و	
مقامات	و	برخورداری	آنان	و	خانواده	هایشان	از	امتیازات	مختلف	موجب	فراموش	کردن	
درد	و	رنج	مردم	می	شود	تلاش	و	رقابت	های	شکننده	برای	رسیدن	به	پست	و	مقام	
برخورداری	از	منابع	درست	و	نادرست	هم	از	این	جمله	اند	و	با	اعتقاد	به	اینکه	الناس	
علی	دین	ملوکهم	مردم	و	زیردستان	هم	همان	رفتار	بالاتری	ها	را	دنبال	می	کنند.	از	این	
طریق	نظام	و	دولت	دچار	فساد	سیستمی	و	نهادینه	می	شود	به	گونه	ای	که	هر	کسی	یا	
هر	گروه	از	درآمد	حاصله	از	فساد	و	ارتشا	سهم	معینی	دارد؛	مصیبتی	که	امروز	بخشی	
از	بدنه	نظام	و	مدیریت	کشور	دچارش	شده	است.	عامل	چهارم	ناکارآمدی	نظام	تعلیم	و	
تربیت	کشور	است.	بدون	شک	هر	جامعه	ای	که	دنبال	زیست	اخلاقی	و	رفتار	و	زندگی	
مدنی	است،	نیازمند	نهادهای	کارآمد	در	حوزه	فرهنگ	و	تعلیم	و	تربیت	است.	متأسفانه	
نظام	آموزش	و	پرورش	عمومی	و	آموزش	عالی	ما	عمدتاً	در	خدمت	آموزه	های	کلیشه	ای	
و	توسعه	محفوظات	برای	امتحان	کنکور	و	اخذ	مدارک	تحصیلی	در	مقاطع	کارشناسی	
و	بالاتر	است	و	در	موضع	اعلام	دستاوردها	صرفاً	به	تعداد	دانشجویان	و	فارغ	التحصیلان	
دانشگاهی	از	بعد	کمی	اشاره	می	شود	و	بسیار	کمتر	به	رشد	شخصیت	و	منش	جوانان	
فارغ	التحصیل	از	این	مراکز	توجه	می	شود.	شاخصی	برای	ارزیابی	تربیتی	و	رشد	ویژگی	ها	
و	فضایل	اخلاقی	در	نظام	تعلیم	و	تربیت	نداریم	و	تعامل	دو	نهاد	مهم	تعلیم	و	تربیت	
و	خانواده	در	رشد	شخصیت	جامع	فرزندان	بسیار	ضعیف	و	ناکارآمد	است.در	کنار	این	
مهم	وضعیت	مشابهی	را	در	دستگاه	های	فرهنگ	ساز	و	ترویج	آموزه	های	دینی	از	صدا	
و	سیما	تا	سینما	و	تئاتر	و	رسانه	و	نهادهای	تبلیغی	و	مساجد	و	روحانیت	مشاهده	
می	کنیم.	در	این	حوزه	بیشتر	شاهدیم	کمتر	برنامه	های	رسانه	ملی	و	نهادهای	فرهنگی	
به	سمت	اعتلای	فرهنگ	عمومی	و	ترویج	مهارت	های	زندگی	و	ارتباطی	مثبت	از	توفیق	
لازم	برخوردار	بوده	اند	و	البته	در	موارد	محدودی	مثل	اخلاق	در	ترافیک	و	رانندگی	یا	
رعایت	اصول	زیست	محیطی،	نظافت	و	بهداشت	عمومی،	ورزش	همگانی	و	سلامتی،	
توفیقاتی	حاصل	نموده	اند،	اما	در	بسیاری	از	زمینه	ها	همچون	بهره	وری،	مصرف	درست،	
پرهیز	از	مصرف	زدگی،	کاهش	دروغ	و	غیبت	و	تهمت	و	کلاه	برداری	و	کاهش	آسیب	ها	
و	ناهنجاری	های	اجتماعی	موفق	نبوده	اند.	مقایسه	ساده	تولیدات	و	فیلم	های	سینمایی	
و	سریال	های	تلویزیونی	دهه	چهارم	با	دهه	اول	انقلاب	خود	گویای	این	حقیقت	تلخ	
است.البته	همراه	همه	این	عوامل،	تغییرات	و	تطورات	اجتماعی،	گسترش	فضای	مجازی	
به	عنوان	یک	رسانه	فراگیر	و	تأثیرگذار	نیز	باید	موردتوجه	به	بررسی	کامل	قرار	گیرد	که	
متأسفانه	در	این	بخش	نیز	ما	رفتار	انفعالی	و	تدافعی	داشتیم	که	لازم	است	با	تحلیل	
درست	و	همه	جانبه	واقعیت	ها	از	بهترین	و	کارآمدترین	روش	ها	برای	استفاده	از	این	
ظرفیت	بزرگ	در	تعاملات	و	ارتباطات	اخلاقی	استفاده	نماییم.با	روایت	مشروحی	که	
گذشت،	به	نظر	می	رسد	اگر	دهه	پنجم	انقلاب	دهه	بازگشت	به	اخلاق	نامگذاری	شود	
که	جامعه	به	روشنی	به	روشی	درست	با	عبرت	گرفتن	از	ناکارآمدی	ها	و	ضعف	های	
گذشته	به	ترویج	اخلاق	و	فضایل	اخلاقی	با	مشارکت	همگانی	به	عنوان	یکی	از	ما	
حرکت	ملی	هدایت	شود	انتخاب	شایسته	و	بسیار	مهمی	انجام	داده	ایم.پیشنهاد	می	شود	
فرهیختگان	دانشگاهی	فرهنگی	و	دینی	و	مدیران	متعهد،	سالم	و	کارآمد	به	نحوی	گرد	
هم	آیند	و	برای	دستیابی	به	این	هدف	حضور	متوالی	نقشه	راه	تدوین	نمایند	شاید	
مهم	ترین	رسالت	شورای	عالی	انقلاب	فرهنگی	طراحی	و	تدوین	چنین	راهبردهای	
سازنده	و	ارزشمندی	باشد.	البته	قبل	از	هر	چیز	باید	به	این	باور	برسیم	که	در	این	عرصه	
دچار	قدرت	های	بزرگ	بوده	ایم	و	بازگشت	به	اخلاق	یک	ضرورت	عینی	و	فوری	و	
اساسی	برای	یک	جامعه	شایسته	در	طراز	اسلام	و	معیارهای	پذیرفته		شده	جهانی	است.

بلوغ در پاسخ دکتر ظریف
در	فضای	مجازی	مشاهده	کردم	جناب	وزیر	خارجه	در	
پاسخ	به	شکایت	آقای	علی	کریمی	فوتبالیست	نامی	ایران	
زمین،	در	خصوص	خبری	که	حکایت	از	افتخار	جناب	دکتر	
ظریف	از	اینکه	بابت	حمایت	از	ملت	فلسطین	تحت	فشار	

هستیم	توضیحی	را	منتشر	کرده	بودند.
خبر	از	این	حیث	برایم	شادی	بخش	بود	که،	عالی	ترین	مقام	سیاست	خارجی	کشور	
خود	را	در	مقابل	افکار	عمومی	موظف	به	پاسخگویی	می	داند	و	قداستی	برای	خود	قائل	
نمی	باشد.	و	این	همان	حلقه	مفقود	ه	ای	است	که	در	طول	سال	های	مدید	پاشنه	آشیل	
کشورمان	بوده	و	مقامات	نظام	از	عالی	ترین	سطح	تا	پایین	ترین	ها	با	ایجاد	قداست	و	ایجاد	
ارتباط	یک	سویه،	برای	خود،	مسؤلیتی	را	در	قبال	سوالات	فراوان	مردم	قائل	نیستند	و	سازو	
کاری	هم	برای	پاسخگویی	به	شبهات	مردم	بوجود	نمی	آورند	و	پیش	بینی	های	مندرج	
در	قانون	اساسی	را	هم	آن	قدر	با	اما	و	اگر	مقید	کرده	اند	که	معلوم	نیست،	سوال	کردن	
از	تصمیمات	و	تحلیل	های	رهبران	و	مدیران،	در	راستای	دفاع	ازامنیت	ملی	کشوراست	

یا	مغایر	با	آن	.
در	هر	حال	از	احترام	وزیر	محترم	به	افکار	عمومی	سپاسگزارم	و	انتظار	این	است	که	
لازمه	پاسخ	ها	این	نباشد	که،	پرسش	کننده	صاحب	موقعیت	و	تریبون	باشدبلکه	در	
مقابل	تمام	آحاد	مر	م	خود	را	موظف	به	پاسخگویی	دانسته	و	حتی	قبل	از	هر	نوع	سخن	
و	نوشته	و	پیامی	منافع،	تبعات	و	ابهامات	جامعه	مورد	تجزیه	وتحلیل	قرار	گیرد	تا	مواضع	
متخذه،	برگرفته	از	اندیشه	و	احساس	فردی	نباشد	بلکه	حاصل	واقعیتی	ملموس	و	جاری	

در	میان	مردم	باشد.
دکتر مرتضی بهشتی، حقوقدان و پژوهشگر

غلامرضا کاتب:

  نباید بودجه را به امنیت ملی گره بزنیم
نماینده	مردم	گرمسار	در	مجلس	تاکید	کرد:		نباید	بحث	تخصصی	بودجه	را	به	بحث	

امنیت	ملی	گره	بزنیم،	بعد	بگوییم	چون	امنیت	ملی	است	رأی	دهیم.	
غلامرضا	کاتب	در	مخالفت	با	کلیات	لایحه	بودجه	سال	۹۸	،	با	اشاره	به	ارقام	کلان	در	
لایحه	بودجه	اظهار	کرد:	مجموع	صادرات	نفت	خام	یک	میلیون	و	۵۴۴	هزار	بشکه،	سهم	
شرکت	ملی	نفت	۱۴.۵	درصد،	سهم	مناطق	نفت	خیز	۳	درصد،	سهم	صندوق	توسعه	
ملی	۲0	درصد		و	قیمت	هر	بشکه	نفت	۵۴	دلار	پیش	بینی	شده،	اما	آنچه	در	بودجه	
ریزی	بسیار	مهم	است	پیش	بینی	دقیق	و	صحیح	از	درآمدها	و	هزینه	های	کشور	است،	
وقتی	پیش	بینی	صحیح	نداشته	باشیم،	نمی	توانیم	به	مردم	بگوییم	سال	آینده	مملکت	را	
چگونه	می	خواهیم	اداره	کنیم.وی	افزود:	از	سال	۹۲	حدودا	سالانه	۳0	هزار	میلیارد	تومان	
به	هزینه	جاری	اضافه	شده	است،	امسال	که	می	گوئیم	شرایط	جنگ	و	بحرانی	است	آیا	
این	مبلغ	را	باید	صفر	می	کردیم	یا	به	۵۴	هزار	میلیارد	تومان	می	رساندیم؟	یقینا	ملت	هم	
نمی	پذیرند	این	رقم	افزایش	یابد.این	عضو	کمیسیون	فرهنگی	مجلس	بیان	کرد:	واگذاری	
سرمایه	ای	۳۷	درصد	رشد	داشته،	یعنی	درآمد	نفتی	۳۷	درصد	رشد	پیدا	کرده	است،	آیا	
درآمد	مالیاتی	می	تواند	پاسخگوی	درآمدهای	واقعی	ما	باشد،	وقتی	نمی	توانیم	۱۵0	هزار	
میلیارد	تومان	درآمد	نفتی	یا	مالیاتی	داشته	باشیم،	چگونه	می	توانیم	واقع	بینانه	هزینه	ها	را	
پیش	بینی	و	عملیاتی	کنیم.نماینده	مردم	گرمسار	در	مجلس	اظهار	کرد:	برای	صندوق	های	
بازنشستگی	دو	رقم	۴0	هزار	میلیارد	تومان	و	۳0	هزار	میلیارد	تومان	در	نظر	گرفته	شده،	
وقتی	به	طور	مکرر	می	گوئیم	باید	بحث	صندوق	ها	را	مشخص	کنیم	چرا	در	بودجه	جمعا	
۷0	هزار	میلیارد	تومان	پیش	بینی	شده	است.کاتب	ادامه	داد:		لایحه	ای	که	به	کمیسیون	
تلفیق	داده	شده	دارای	۱۷۱	بند	بوده	که	به	۲۴۳	بند	افزایش	یافته	است،	در	همین	مورد	
۴	هزار	پیشنهاد	توسط	نمایندگان	در	سامانه	ثبت	شده،	همه	این	ها	با	فشار	دستگاه	های	
اجرایی	انجام	شده،	اگر	قرار	باشد	دولت	لایحه	بیاورد	و	بعد	از	آن	دستگاه	های	اجرایی	
بخواهند	بندهای	مربوط	به	خود	را	اضافه	کنند	که	کاری	پیش	نمی	رود.وی	در	ادامه	گفت:		
ما	واریزی	به	صندوق	توسعه	ملی	را	از	۳۳	به	۲۳	درصد	کاهش	دادیم،	برای	این	کار	اذن	
گرفتیم،	علاوه	بر	آن	۲.۵	میلیارد	دلار	از	صندوق	توسعه	برداشت	کردیم.	چه	حجتی	وجود	
دارد	که	۱۴.۵	درصد	به	حساب	شرکت	ملی	نفت	واریز	کنیم،	بودجه	شرکت	نفت	600	
هزار	میلیارد	تومان	است	که	هیچکس	هم	رسیدگی	نمی	کند.نماینده	مردم	گرمسار	در	
مجلس	با	بیان	این	که	بزرگ	ترین	چالش	کشور	اشتغال	است،	گفت:	تاکنون	هیچ	اتفاقی	
در	زمینه	اشتغال	نیفتاده	است،	هیچ	حکمی	برای	تولید	و	اشتغال	ندیدیم.کاتب	در	پایان	
تاکید	کرد:		نباید	بحث	تخصصی	بودجه	را	به	بحث	امنیت	ملی	گره	بزنیم،	بعد	بگوییم	چون	
امنیت	ملی	است	رأی	دهیم،	خدا	عقل	داده	براساس	منطق	تصمیم	بگیریم	و	رأی	دهیم.

قاسمی در واکنش به اظهارات مایک پنس: 

اظهارات معاون رییس جمهوری آمریکا 
پوچ و تبلیغاتی است 

سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	گفت:	اظهارات	مایک	پنس	معاون	رییس	جمهوری	
آمریکا	پوچ	و	تبلیغاتی	است	که	از	سر	کینه	و	عصبیت	مطرح	شده	است.	

بهرام	قاسمی	در	واکنش	به	اظهارات	خصمانه	روز	جمعه	»مایک	پنس«	معاون	رییس	
جمهوری	آمریکا	در	تشبیه	ایران	به	دولت	نازی،	افزود:	سابقه	تاریخی	و	فرهنگی	ایران	در	
همزیستی	و	احترام	به	ادیان	الهی	به	ویژه	دین	یهود	در	اسناد	معتبر	تاریخی	ملل	مختلف	
ثبت	شده	است	و	تاریخ	و	تمدن	دیر	پا	و	چند	هزار	ساله	ایران	گویای	نوع	تفکر	و	نگاه	
ایرانیان	به	دیگر	فرهنگ	ها	و	ادیان	و	همزیستی	مسالمت	آمیز	و	برخورداری	از	تسامح	
و	تساهل	در	این	گونه	موضوعات	است.قاسمی	اظهار	داشت:	آنانی	که	اندک	شناخت	و	
دانشی	از	تاریخ	و	فرهنگ	جهان	دارا	هستند	و	به	عبارتی	با	کتاب	و	تاریخ	آشنایی	دارند	و	از	
ذره	ای	انصاف	و	عدالت	در	بیان	و	گفتار	برخوردار	هستند،	این	گونه	بی	پروا	سخن	بیهوده	
و	به	دروغ	و	خطا	بر	زبان	جاری	نمی	سازند.وی	با	اشاره	به	اینکه	اظهارات	پنس	اظهاراتی	
پوچ	و	تبلیغاتی	است	که	از	سر	کینه	و	عصبیت	مطرح	شده	است،	گفت:	ملاک	و	معیار	ما	
در	سیاست	خارجی	خوی	تجاوزگری	و	اشغالگری	رژیم	جعلی	و	غیرقانونی	صهیونیستی	
و	ماشین	کشتار	و	مرگ	مردم	فلسطین	است	که	با	تحمیل	ظالمانه	خود،	عامل	نفاق	و	
تفرقه	میان	کشورهای	منطقه	شده	و	ریشه	بحران	ها	و	تنش	های	فرساینده	و	پرهزینه	
خاورمیانه	است.سخنگوی	وزارت	امور	خارجه	تاکید	کرد:	آنها	باید	بدانند	با	این	اتهامات	و	
سخنان	باطل	و	بی	ربط	مشکلی	از	اصل	موضوع	و	ریشه	های	بحران	و	عصبیت	حاد	شان	
حل	نخواهد	شد.قاسمی	خطاب	به	این	مقام	آمریکایی	و	هم	پیمانانش	گفت:	صبور	باشید،	
بخوانید	و	بیاموزید	که	تاریخ	مملو	از	حقایقی	است	که	هرگز	هیچ	قدرتی	برای	همیشه	قادر	

به	حذف	و	یا	تغییر	آن	است.

ظریف با قدردانی از دلسوزی کریمی : 

نباید فضاسازی های یک جانبه را داوری کرد 
وزیر	امور	خارجه	با	قدردانی	از	دلسوزی	کریمی	ملی	پوش	با	سابقه	و	محبوب	ایرانی	
درخصوص	نگرانی	از	فشار	بر	مردم	گفت:	نباید	فضاسازی	های	یک	جانبه	را	داوری	کرد.	
دکتر	محمد	جواد	ظریف	در	پاسخ	به	پرسش	خبرنگار	ورزشی	ایرنا	در	خصوص	اظهار	
نظر	کریمی	در	خصوص	سخنرانی	اخیرش	در	زمینه	افتخار	به	'مقاومت'	ملت	های	منطقه	
در	مقابل	تجاوزگران	و	تروریست	ها	و	افراطی	ها	افزود:	'ما	مردم	ایران'	همه	در	یک	کشتی	
نشسته	ایم	و	تفاوتی	میان	'ما'	نیست.	وی	ادامه	داد:	اگر	رنجی	و	شادی	هست،	اگر	افتخاری	
هست	مال	همه	'ما'	است.	اینکه	آقای	کریمی	نگران	فشار	بر	مردم	است،	ستودنی	است	
اما	بنده	نیز	همه	فشارهای	داخلی	و	خارجی	را	برای	تلاش	جهت	کاستن	این	فشارها	
با	کمال	افتخار	و	به	عنوان	کوچکترین	انجام	وظیفه	دربرابر	ایثارهای	ملت	بزرگ	ایران	
پذیرفته	و	انشاالله	در	آینده	نیز	همین	تلاش	را	بی	پروا	ادامه	خواهم	داد.	وزیر	امور	خارجه	
اظهار	داشت	:	برای	آقای	کریمی	احترام	قائلم	و	تفاوتی	بین	خودمان	نمی	بینم.	همه	ایرانی	
هستیم	و	در	یک	فضا	تنفس	و	در	یک	کشور	زندگی	می	کنیم.	اگر	ایشان	و	دیگرانی	از	
عرایض	بنده	و	یا	در	واقع	از	نقل	قول	های	ناقصی	از	عرایضم	دلگیر	شده	اند،	بسیار	متاسفم.	
اما	تقاضای	من	از	کریمی	عزیز	و	دلسوز،	دیگر	دوستان	و	هموطنان	این	است	که	قبل	از	
داوری	بر	اساس	فضاسازی	های	یک	جانبه،	یک	بار	عرایض	بنده	در	آن	سخنرانی	را	بطور	

کامل	گوش	دهند.

رییس سازمان برنامه و بودجه: 

 FATF تصویب نشدن لوایح
مبادلات ارزی را سخت تر می کند 

	FATF	با	مرتبط	لوایح	نشدن	تصویب	گفت:	کشور	بودجه	و	برنامه	سازمان	رییس
واردات	و	مبادلات	ارزی	کشور	را	سخت	تر	می	کند.	

»محمدباقر	نوبخت«	درخصوص	جلسه	امروز-	شنبه-	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
برای	بررسی	لوایح	مرتبط	با	FATF	اظهار	داشت:	در	شرایط	کنونی،	کشور	برای	جابجایی	
پول	با	مشکلاتی	روبرو	است	و	جز	برخی	کشورها،	مابقی	در	این	زمینه	با	ایران	همکاری	
نداشته	اند.وی	خاطرنشان	کرد:	حتی	برخی	کشورهای	دوست	نیز	اعلام	کرده	اند	که	اگر	
ایران	به	لوایح	FATF	نپیوندد،	نمی	توانند	مبادلات	ارزی	با	جمهوری	اسلامی	انجام	دهد.
رییس	سازمان	برنامه	و	بودجه	افزود:	اگر	کشورهای	دوست	نیز	با	ایران	مبادلات	ارزی	

نداشته	باشند،	شرایط	درخصوص	واردات	و	پرداخت	ها	سخت	تر	می	شود.

سخنگوی کمیسیون قضائی مجلس:

»رئیسی« سکان دار قوه قضائیه می شود
سخنگوی	کمیسیون	قضائی	و	حقوقی	مجلس	گفت	که	قرار	است	سید	ابراهیم	رئیسی	

به	جای	آملی	لاریجانی	سکان	دار	قوه	قضائیه	شود.
حجت	الاسلام	حسن	نوروزی	در	جلسه	علنی	ظهر	دیروزدر	جریان	ارائه	گزارش	
کمیسیون	قضائی	در	مورد	طرح	تمدید	قانون	شوراهای	حل	اختلاف	گفت:	با	توجه	به	
اینکه	آقای	رئیسی	قرار	است	به	جای	آقای	آملی	لاریجانی	سکان	دار	قوه	قضائیه	شود	و	ما	
متوجه	شدیم	که	ایشان	نظر	خاصی	در	مورد	قانون	شوراهای	حل	اختلاف	دارند،	لذا	مجبور	
شدیم	این	قانون	را	یکسال	تمدید	کنیم	که	موقتاً	اجرایی	شود.وی	افزود:	قول	می	دهیم	
قبل	از	6	ماه	قانون	دائمی	را	به	صحن	مجلس	بیاوریم.موضوع	انتصاب	سید	ابراهیم	رئیسی	
به	عنوان	رئیس	قوه	قضائیه	پیش	از	این	به	عنوان	گمانه	زنی	در	برخی	رسانه	ها	و	فضای	

مجازی	مطرح	شده	بود.

مصطفی کواکبیان: 

ساختار بودجه معیوب است
یک	عضو	فراکسیون	امید	با	بیان	این	که	ساختار	بودجه	معیوب	چیده	شده	است	گفت:	

به	تعبیر	برخی	دوستان	بسیاری	از	قسمتهای	بودجه	آب	بسته	شده	است.
مصطفی	کواکبیان	دیروزدر	جلسه	علنی	نوبت	عصر	و	در	جریان	بررسی	کلیات	لایحه	
بودجه	۹۸	در	اخطاری	مطرح	کرد:	پیامی	از	طرف	رهبری	رسیده	که	باید	ساختار	بودجه	
اصلاح	شود،	باید	از	فرصت	اصلاح	استفاده	کنیم،	قطعاً	نمی	توان	اصلاحات	در	جزئیات	را	
به	صورت	کامل	لحاظ	کرد.	ساختار	بودجه	معیوب	چیده	شده	و	حتی	به	تعبیر	برخی	از	
دوستان	به	بسیاری	از	قسمت	ها	آب	بسته	شده	است.وی	با	تاکید	بر	این	که	باید	بودجه	
متناسب	با	جنگ	اقتصادی	بسته	شود	گفت:	باید	تحول	در	ساختار	بودجه	به	نفع	مردم	و	

کلیات	جامعه	باشد.	این	بودجه	مشکلات	جدی	خواهد	داشت.

عصرروزگذشته	آیین	تشییع	پیکر	مطهر	
امنیت	)حادثه	 ۲۷	شهید	مدافع	حریم	
تروریستی	زاهدان(	از	میدان	بزرگمهر	به	
سمت	گلستان	شهدای		اصفهان	برگزار	

شد	.
در	این	آیین	با	حضور	گسترده	مردم	
این	 مطهر	 پیکر	 	، پرور	 شهید	 و	 غیور	
پاسداران	گلگون	کفن	از	لشکر	۱۴	امام	
حادثه	 در	 اصفهان	 استان	 )ع(	 حسین	
تروریستی	زاهدان	از	میدان	بزرگمهر	به	
سمت	گلستان	شهدا	تشیع	شدند.شرکت	
کنندگان	در	مسیر	تشییع	شهدای	مدافع	
حریم	امنیت	میهن	اسلامی	این	اقدام	غیر	
انسانی	تروریست	های	تکفیری	را	محکوم	
انتقام	خون	 تردید	 اعلام	کردند	بدون	 و	
گرفت.	 خواهیم	 را	 مظلوم	 شهدای	 این	
اصفهان	که	در	دوران	دفاع	مقدس	با	تقدیم	
۲۳هزار	شهید،	پیشتاز	صحنه	های	نبرد	
بود،	بازهم	در	دفاع	از	حریم	ایران	اسلامی	
پیشتازی	کرد	و	با	تقدیم	۲۷	شهید	و	۱۳	
نفر	مجروح،	برگ	خونبار	دیگری	بر	صیحفه	
تاریخ	درخشان	خود	افزود.بتازگی	در	یک	
حادثه	تروریستی	در	منطقه	خاش	زاهدان،	
از	 از	پاسداران	جوانی	که	برخی	 جمعی	
آنها	سنشان	به	دو	دهه	هم	نمی	رسید،	
مظلومانه	و	سرفرازانه	به	شهادت	رسیدند	
به	جمع	همرزمانشان	در	دوران	دفاع	 و	
مقدس	همچون	شهیدان	همت،	خرازی	
و	میثمی	ها	پیوستند.مردم	نصف	جهان،	
امروز	مانند	روزهای	حماسی	تشیع	پیکر	
فرزندان	خونین	کفن	خود	در	دوران	جنگ	
تحمیلی،	در	مراسم	تشیع	پیکر	شهدای	تازه	
خود،	در	صفوف	بهم	پیوسته	حاضر	شدند،	
مردمی	که	دفاع	از	حریم	کشور	خود	را	یک	
وظیفه	همیشگی	برای	خویش	می	دانند.
در	مراسم	تشییع	شهدای	حادثه	تروریستی	
خاش،	امروز	شنبه	همه	اقشار	از	کارگران	
تا	کارمندان،	جوانان	و	کهنسالان،	زنان	و	
مردان،	هنرمندان	و	ورزشکاران؛	چهره	ای	
پرفروغ	از	حضور	پرفروغ	خود	را	به	نمایش	

پیکر	 همچنین	 آیین	 این	 گذاشتند.در	
دیگر	پاسداران	شهید	میهن	اسلامی	پس	
از	تشییع	در	گلستان	شهدا	به	زادگاهشان	
در	شهر	های	کاشان،	فلاورجان	،	چادگان	
،	لنجان،	نجف	آباد	،	درچه	،	شاهین	شهر	،	
تیران،	سمیرم	،	آران	وبیدگل	و	خوروبیابانک	

منتقل	شدند.
* قرائت پیام رهبر معظم انقلاب 

توسط حجت الاسلام شهیدی
به	دنبال	حادثه	تروریستی	زاهدان	پیام	
رهبر	معظم	انقلاب	دیروزدر	مراسم	تشییع	
شهدای	مدافع	وطن	توسط	رئیس	بنیاد	

شهید	و	امور	ایثارگران	قرائت	شد.	
در	متن	پیام	رهبر	معظم	انقلاب	آمده	

است	:
بسم	الله	الرحمن	الرحیم

دست	جنایتکار	مزدوران	بار	دیگر	به	
خون	جوانان	صالح	و	خدمتگزار	کشور	آلوده	
شد	و	جمعی	از	سرمایه		های	انسانی	که	
خود	را	وقف	حراست	از	مرزها	و	پاسداری	
امنیت	مردم	کرده	بودند	در	حمله	ی	 از	
تروریست	های	سیه	رو	و	سنگدل	به	شهادت	
رسیدند.ایشان	ادامه	دادند:	ارتباط	عاملان	
این	جنایت	با	سازمان	های	جاسوسی	برخی	
کشورهای	منطقه	و	فرا	منطقه	مسلّم	است	
و	دستگاه	های	مسئول	کشور	باید	بر	آن	

تمرکز	و	آن	را	با	جدیت	دنبال	کنند.

رهبر	معظم	انقلاب	فرمودند:	اینجانب	به	
خانواده	ها	و	بازماندگان	این	شهیدان	مظلوم	
و	به	خانواده	ی	بزرگ	سپاه	پاسداران	انقلاب	
اسلامی	تسلیت	و	تبریک	می	گویم	و	صبر	
و	پاداش	الهی	را	برای	آنان	و	علوّ	درجات	
برای	شهدای	عزیز	و	شفای	عاجل	برای	
مجروحان	از	خداوند	متعال	مسألت	می	
کنم.	پیگیری	قصور	احتمالی	در	این	حادثه	

نیز	وظیفه	ی	حتمی	سپاه	است.
 سرلشکر جعفری:
انتقام  می گیریم 

انقلاب	 پاسداران	 سپاه	 کل	 فرمانده	
اسلامی	اگر	پاکستان	به	مسئولیت	های	خود	
در	مبارزه	با	تروریست	ها	عمل	نکند،	ایران	
به	مجازات	مزدوران	سازمان	یافته	خواهد	

پرداخت.	
محمدعلی	 پاسدار	 سرلشکر	 سردار	
جعفری	در	حاشیه	مراسم	وداع	با	پیکر	های	
و	 سیستان	 تروریستی	 جنایت	 شهدای	
بلوچستان	ضمن	تبریک	و	تسلیت	شهادت	
جمعی	از	عزیزترین	فرزندان	مدافع	مرز	های	
میهن	اسلامی	اظهار	کرد:	حضور	و	پایبندی	
مردم	در	صحنه،	همانند	آنچه	در	۲۲	بهمن	
ماه	شاهد	آن	بودیم	دشمنان	را	مأیوس	و	
عصبانی	و	وادار	به	اقدامات	انتحاری	توسط	
پرورده	 دست	 تروریست	های	 و	 مزدوران	
خود	کرده	است	و	کینه	توزی	و	عداوت	این	

دشمنان	قسم	خورده	انقلاب	اسلامی	نشان	
می	دهد	که	انقلاب	و	ملت	ایران	در	مسیر	

درستی	گام	برمی	دارند.
سرلشکر	جعفری	تصریح	کرد:	جنایت	
اخیر،	اراده	سپاه	و	سایر	نیرو	های	مسلح	
را	برای	ادامه	دادن	راه	شهیدان	و	مقابله	با	
تهدیدات	راسخ	تر	کرده	و	با	اقتدار	و	صلابت	
بیشتری	به	صیانت	از	امنیت	مرز	های	کشور	
پرداخته	و	انتقام	خون	شهدای	مظلوم	مان	

را	خواهیم	گرفت.
وی	با	اشاره	به	اینکه	در	برابر	توطئه	ها	و	
حمایت	هایی	که	دولت	های	مرتجع	منطقه	
با	دستور	امریکا	و	صهیونیست	ها	دارند،	به	
طور	قطع	اقدامات	جبرانی	انجام	خواهیم	
داد،	اظهار	کرد:	از	آنجا	که	دولت	پاکستان	از	
محل	این	عناصر	خطرناک	برای	اسلام	آگاه	
است	و	باید	نسبت	به	جنایاتی	که	انجام	داده	
اند	پاسخگو	باشد،	انتظار	است	با	جدیت	به	
مسئولیت	های	خود	در	قبال	تامین	امنیت	
مرز	های	مشترک	پرداخته	و	اجازه	ندهند	
تروریست	ها	مناطق	مرزی	این	کشور	با	ایران	
را،	جولانگاه	خود	برای	ارتکاب	اقدامات	ضد	

امنیتی	علیه	ملت	ایران	قرار	دهند.
فرمانده	سپاه	در	پایان	با	بیان	اینکه	
همانگونه	که	رئیس	جمهور	و	رئیس	شورای	
عالی	امنیت	ملی	عنوان	کردند	شرایط	با	
گذشته	متفاوت	بوده	و	دولت	پاکستان	باید	
نحوه	برخوردش	با	این	عناصر	ضد	انقلاب	
را	تغییر	دهد،	تأکید	کرد:	درصورتی	که	
پاکستان	در	این	زمینه	به	مسئولیت	های	
خود	عمل	نکند	جمهوری	اسلامی	ایران	
بر	اساس	قوانین	و	مقررات	بین	المللی	حق	
مقابله	با	تهدیدات	پیرامونی	در	مرز	های	
کشور	مجاور	را	برای	خود	محفوظ	دانسته	
مجازات	 به	 اقدامات	جبرانی	 اعمال	 با	 و	
سازمان	های	 مزدور	 تروریست	های	
جاسوسی	کشور	های	منطقه	و	فرامنطقه	
خواهد	پرداخت.اصفهان	در	دفاع	مقدس	
انقلاب	 افزون	بر	۲۳	هزار	شهید	تقدیم	

اسلامی	کرده	است.

باحضور گسترده مردم شهید پرور استان اصفهان صورت گرفت

وداع باشکوه با مدافعان حریم امنیت 
اخبــار سرمقاله

یادداشت

رییس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
گفت:	آمریکایی	ها	با	میلیون	ها	دلار	هزینه	
و	ماه	ها	صرف	وقت	تلاش	کردند	یاس	
و	ناامیدی	را	به	مردم	تزریق	کنند	که	با	
حرکت	عظیم	مردم	در	۲۲	بهمن،	این	
تلاش	های	فریبکارانه	و	موذیانه،	خنثی	

شد.	
لاریجانی	 آملی	 صادق	 الله	 آیت	
مجمع	 شنبه	 دیروز	 جلسه	 ابتدای	 در	
تشخیص	مصلحت،	آیت	الله	صادق	آملی	
لاریجانی	بر	تلاش	مسئولان	در	جهت	
رفع	مشکلات	معیشتی	و	اشتغال	مردم	و	
رعایت	مصالح	و	عزت	کشور،	تاکید	کرد.

وی	با	تجلیل	از	حضور	حماسی	مردم	
در	راهپیمایی	و	جشن	چهلمین	سالگرد	
انقلاب	اسلامی،	افزود:	ما	مطمئن	هستیم	
این	همت	و	عزم	و	حرکت	الهی،	حتما	
مورد	عنایات	خاص	حق	تعالی	بوده	و	
خواهد	بود؛	این	راهپیمایی	با	شکوه	خنثی	
کننده	توطئه	های	آمریکا	و	اذنابش	در	
منطقه	است.	رییس	مجمع	تشخیص	
مصلحت	نظام	یادآور	شد:	آمریکایی	ها	
با	میلیون	ها	دلار	هزینه،	ماه	ها	صرف	
وقت	و	بسیج	رسانه	های	تحت	اختیار،	
تلاش	کردند	یاس	و	ناامیدی	را	به	مردم	
تزریق	کنند	که	با	حرکت	عظیم	مردم	
این	تلاش	های	فریب	کارانه	و	موذیانه،	
خنثی	شد.آملی	لاریجانی	حضور	مردم	
را	لطف	عظیم	الهی	دانست	و	خاطرنشان	
کرد:	باید	توجه	داشته	باشیم	آمریکا	و	
اذنابش	در	دشمنی	با	جمهوری	اسلامی	
و	این	ملت	عظیم	همواره	در	کمین	اند	
بنابراین	باید	هوشیاری	بیشتری	داشته	
باشیم	و	حرکات	دشمن	را	رصد	و	توطئه	
ها	را	با	درایت	و	تدبیر	خنثی	کنیم.وی	
تلاش	برای	حل	مشکلات	مردم	را	وظیفه	

مسئولان	در	نظام	اسلامی	عنوان	کرد	و	
اظهار	داشت:	مطلبی	که	بر	ما	مسئولین	
این	که	ملت	شایسته	هر	 فرض	است	
نوع	تلاشی	است،	مسئولینی	که	حالا	
نوبت	خدمت	آنهاست	که	با	کار	جهادی	
و	تلاش،	با	حضور	در	صحنه،	به	فکر	حل	
مشکلات	این	ملت	باشند.	رییس	مجمع	
تشخیص	مصلحت	نظام	ادامه	داد:	این	
بصیرت	عظیمی	است	که	ملت	ما	حتی	در	
روستاها	توانسته	اند	بین	کم	کاری	برخی	
از	مدیران	و	آرمان	های	انقلاب	اسلامی،	
تفکیک	قائل	شوند.	اگر	این	تفکیک	نبود،	
در	این	اجتماعات	عظیم،	حضور	پیدا	نمی	
کردند.	آملی	لاریجانی	با	بیان	این	که	باید	
از	این	بصیرت	مردم	که	در	این	سطوح	
تجلی	می	کند،	قدردانی	کرد،	تصریح	کرد:	
مسئولین	باید	به	برطرف	کردن	مشکلات	
مردم	از	قبیل	مشکلات	معیشتی،	اشتغال	
و	دیگر	مسائل	توجه	کنند	و	امیدوارم	این	
مسائل	حل	شود.وی	در	ادامه	شهادت	
جمعی	از	مرزبانان	نیروی	زمینی	سپاه	
استان	 تروریستی	 حادثه	 در	 پاسداران	
سیستان	و	بلوچستان	را	تسلیت	گفت	

و	برای	بازماندگان	آنها	از	خداوند	متعال	
طلب	صبر	کرد.آملی	لاریجانی	اضافه	کرد:	
از	مسئولین	و	مقامات	نظامی	و	انتظامی	
و	امنیتی	کشور	می	خواهیم	که	پاسخ	
دندان	شکنی	به	تروریست	های	جنایتکار	
بدهند،	جنایت	کارانی	که	مورد	حمایت	
سازمان	های	امنیتی	کشورهای	منطقه	
و	برخی	کشورهای	فرامنطقه	ای	هستند.	
وی	یادآور	شد:	این	را	همه	ما	می	دانیم	
که	برخی	کشورهای	منطقه	که	این	اعمال	
موذیانه	را	انجام	می	دهند،	از	شکست	
هایی	که	داشته	اند	پند	هم	نمی	گیرند	
و	البته	مطمئن	هستیم	که	پاسخ	دندان	
شکنی	دریافت	خواهند	کرد.	در	هر	حال	
جمهوری	اسلامی،	هیچگاه	مسیرش	را	با	

این	کارهای	سخیف	تغییر	نخواهد	داد	.
را  انقلاب  های  ارزش  نباید 

فراموش کنیم
مصلحت	 تشخیص	 مجمع	 رییس	
نظام	در	ادامه	با	اشاره	به	بیانیه	مهم	رهبر	
معظم	انقلاب	به	مناسبت	چهل	سالگی	
نظام	جمهوری	اسلامی،	گفت:	این	پیام	
واقعا	پیام	خاصی	بود	که	از	متن	این	پیام	

احساس	می	می	شود	که	از	صمیم	وجود	
رهبری	تراوش	کرده	و	ایشان	در	کسوت	
پیر	راه	رفته	ای	تمام	این	مسیر	و	پیچ	و	
خم	ها	را	طی	کرده،	مشکلات	را	دیده	
و	تحلیل	های	روشن	دارد	و	برای	آینده	
مردم	کشور	خویش	ترسیم	روشنی	می	
کند،	با	مردم	مخصوصا	جوانان	سخن	
می	گوید	و	استعداد	آنها	و	توان	داخلی	را	
مورد	توجه	قرار	می	دهد.	آملی	لاریجانی	
ابزار	امیدواری	کرد	که	این	پیام	در	مجامع	
مختلف	مورد	بررسی	و	تحلیل	قرار	بگیرد	

شود	و	برای	نسل	جوان	تبیین	شود.
وی	در	ادامه	به	لایحه	پالرمو	اشاره	کرد	
و	گفت:	درباره	این	موضوع	در	عین	حال	
که	باید	مصالح	کشور	را	رعایت	کنیم،	به	
نکاتی	که	از	هر	دو	طرف	مطرح	می	شود	
توجه	بکنیم.	باید	به	موضوع	عزت	مردم	و	

عزت	کشور	هم	توجه	داشته	باشیم.	
رییس	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	
اضافه	کرد:	احساس	می	شود	که	اروپایی	
ها	در	جریان	اینستکس	با	وجود	این	تعویق	
و	تعلیقی،	نشان	دادند	چیزی	که	طلب	می	
کنند	فراتر	از	این	حرف	ها	است.	ما	باید	
به	این	مطلب	توجه	داشته	باشیم	که	در	
تایید	و	تصویب	پالرمو	اگر	نظری	بدهیم	آیا	
واقعا	آن	چیزی	است	که	اروپایی	ها	از	ما	
	FATF	همچون	فراتری	امر	یا	اند	خواسته
را	از	ما	توقع	دارند	و	جمهوری	اسلامی،	
مجمع	تشخیص	مصلحت،	مجلس	و	
نهادهای	دیگر	آیا	واقعا	مصلحت	است	که	با	
این	طلب	های	قلدرمابانه	کشورهای	غربی	
همراهی	کنند؟	آملی	لاریجانی	تاکید	کرد:	
راهپیمایی	عظیم	مردم	نشان	داد	که	مردم	
برای	عزت	خودشان	بسیار	ارزش	قائل	
هستند.	ما	نباید	ارزش	های	انقلاب	را	

فراموش	کنیم.

رییس مجمع تشخیص مصلحت: 

حرکت عظیم مردم ایران تلاش های فریبکارانه آمریکا را خنثی کرد 

اصلاحطلبان	 سیاست	گذاری	 عالی	 شورای	 رئیس	
جریان	 داخل	 اظهارنظرها	 برخی	 به	 نسبت	 هشدار	 با	
اصلاحات	که	از	آن	به	عنوان	به	خودزنی	یاد	کرد	و	با	
بیان	اینکه	کوچکترین	خطای	یک	فرد	را	به	کل	جریان	
اصلاحات	تعمیم	می	دهند	و	شروع	به	پرونده	سازی	برای	
اصلاح	طلبان	می	کنند	بر	ضرورت	پرهیز	از	حاشیه	سازی	

در	خانواده	اصلاحات	تاکید	کرد.
محمدرضا	عارف	در	دیدار	با	اعضای	دفتر	سیاسی	حزب	
ندای	ایرانیان	با	تبریک	برگزاری	چهارمین	کنگره		این	حزب	
به	عنوان	انتخابی	این	کنگره	یعنی	"تعامل	و	مدارا،اصلاحات	
گام	به	گام	و	توسعه	پایدار"	اشاره	کرد	و	گفت:تعامل	و	مدارا	
راهبرد	اصلی	جریان	اصلاحات	است	و	به	نظر	می	رسد	
حزب	ندای	ایرانیان	بسیار	هوشمندانه	برای	کنگره	خود	
عنوان	تعامل	و	مدارا	را	انتخاب	کرد	هر	چند	جای	واژه	"امید"	
در	این	عنوان	خالی	بود.وی	در	همین	راستا	و	با	بیان	اینکه	
نمی	توانیم	در	فعالیت	های	سیاسی	و	تشکیلاتی	خوشبین	
نباشیم،	گفت:در	قاموس	اصلاح	طلبی	یاس	و	سرخوردگی	و	
ناامیدی	جایی	ندارد.وقتی	برخی	از	اظهارات	دوستان	اصلاح	
طلب	را	در	فضای	مجازی	می	خوانم	که	نسبت	به	آینده	
اظهار	ناامیدی	می	کنند	تعجب	می	کنم	که	چطور	یک	

اصلاح	طلب	می	تواند	ناامید	باشد.
* هیچ راهی جز میدان دادن به جوانان باانگیزه، 

متخصص و متعهد نداریم
عضو	مجمع	تشخیص	مصلحت	نظام	با	قدردانی	از		
فعالیتهای	حزب	ندای	ایرانیان	که	محور	فعالیت	هایش	بر	
محور	جوانان	و	تربیت	نیروی	انسانی	کارآمد	است،خطاب	
به	اعضای	این	حزب	گفت:راهی	که	آغاز	کرده	اید	را	با	
قوت	هر	چه	تمام	تر	ادامه	دهید.همانگونه	که	رهبر	معظم	
انقلاب	در	بیانیه	راهبردی	شان	تاکید	کرده	اند	جوانان	
باید	آماده	پذیرش	مسئولیتهای	کلان	در	کشور	شوند.
وقتی	مخاطب	بیانیه	ایشان	جوانان	هستند	نشان	از	این	
دارد	که	نظام	اسلامی	هیچ	راهی	جز	میدان	دادن	به	
جوانان	باانگیزه،متخصص	و	متعهد	ندارد	و	به	همین	دلیل	
مسئولیت	حزب	ندای	ایرانیان	از	گذشته	بیشتر	می	شود.

رئیس	فراکسیون	امید	با	بیان	اینکه	غفلت	هایی	که	در	
گذشته	در	خصوص	میدان	ندادن	به	جوانان	صورت	گرفت	

باید	جبران	شود،به	تشریح	عملکرد	جریان	اصلاحات	در	
قالب	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح		طلبان	پرداخت	
و	گفت:شخصا	از	برخی	احزاب	اصلاح	طلب	عضو	شورای	
عالی	اصلاح	طلبان	گلایه	مند	هستم	چرا	که	تصور	می	
شود	رابطین	این	احزاب	جمع	بندی	شورای	عالی	اصلاح	
طلبان	را	به	حزب	متبوع	خود	منتقل	نمی	کنند	به	همین	
دلیل	هیچوقت	احساس	نکردیم	رابطه	تنگاتنگی	با	احزاب	
وجود	دارد.باید	این	نقیصه		برطرف	شود	و	شورای	عالی	
با	دریافت	نکته	نظرات	اعضای	خود	بهتر	بتواند	فعالیت	
های	خود	را	ساماندهی	کند.وی	با	بیان	اینکه	از	جمله	
مخالفین	تشکیل	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	
طلبان		در	سال	۹۴	بودم	ولی	مسئولیت	این	شورا	توسط	
اعضا	به	گردن	من	گذاشته	شد	،خاطرنشان	کرد:تشکیل	
شورای	عالی		اصلاح	طلبان	پیشنهاد	شورای	هماهنگی	
انتخابات	مجلس	دهم	 از	 بود	و	قبل	 جبهه	اصلاحات	
برخی	از	اعضای	شورای	هماهنگی	در	چندین	نوبت	در	
ملاقات	های	مختلفی	که	با	من	داشتند	اصرار	به	تشکیل	
شورای	عالی	اصلاح	طلبان	و		پذیرش	مسئولیت	در	این	
شورا	را	مطرح	کردند	که	در	نهایت	پذیرفتم.رئیس	شورای	
عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان		با	اشاره	به	برخی	
اظهارنظرها	درخصوص		سکوت	وی	،تاکید	کرد:شخصا	
معتقدم	درخصوص	برخی	مسائل	حرف	نزدن	هنر	است.
اگر	درباره	برخی	مسائل	جریان	اصلاحات	و	کشور	صحبت	
کنم	مطمئنم	همان	کسانی	که	بحث	سکوت	من	را	
مطرح	می	کنند	از	طرح	برخی	موضوعات	گلایه	خواهند		
کرد.نمی	خواهم	با	اظهارنظرهایم	باعث	تضعیف	انسجام	
،همبستگی	و		یکپارچگی	داخل	خانواده	اصلاحات	شوم	
وگرنه	می	توانم	به	عنوان	مثال	درباره	علت	اینکه	دوم	
خرداد	۷6	به	تیر	۸۴	ختم	شد	مطالب	زیادی	بگویم.وی	با	
بیان	اینکه	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	در	
چارچوب	منافع	ملی		و	تلاش	جهت	مشارکت	حداکثری	
مردم	در	رویدادهای	مهم	از	جمله	انتخابات		دستاوردهای	
ارزنده	ای	داشت،خطاب	به	منتقدین	عملکرد	شورای	عالی	
،گفت:برخی	احزابی	که	از	عملکرد	شورای	عالی	اصلاح	
طلبان	گلایه	مند	هستند	بیشترین	سود	را	از	تشکیل	
شورای	عالی	بردند	و	در	جریان	انتخابات	های	اخیر،	آنها	

بیشترین	جذب	نیرو	را	در	حزب	شان	داشتند.
اصلاح   عالی  شورای  سازوکارهای  برخی   *

طلبان، اصلاح خواهد شد
عارف	با	یاددآوری	انتخابات	شوراهای	اسلامی	شهر	
انتخابات	 این	 جریان	 گفت:در	 	۹6 سال	 در	 روستا	 و	
بیشترین	هزینه	را	در	جریان	بستن	لیست	امید	متحمل	
شدم	در	حالیکه	کوچکترین	اعمال	نظری	هم		در	تهیه	
لیست	نداشتم	البته	هیچ	شخص	و	اشخاصی	هم	نفوذی	
در	انتخاب	افراد	لیست	امید	نداشتند	و	لیست	بر	اساس	
سازوکار	مشخص	و	از	قبل	تعیین	شده	بسته	شد.وی	با	
انتقاد	از	نحوه	تعامل	شورای	شهر	تهران	با	شورای	عالی	
شورای	 فعالیت	 ابتدای	 همان	 طلبان،گفت:از	 اصلاح	
اسلامی	شهر	تهران	و	در	اولین	عملکرد	مهم	خود	یعنی	
انتخاب	شهردار،	به	مشورت	هایی	که	داده	شد	متاسفانه	
توجه	ای	نشد	و	تاکنون	هم	شورای	عالی	اصلاح	طلبان	
نظارت	جدی	بر	عملکرد	شورای	اسلامی	کلانشهرها	و	
فراکسیون	امید	نداشته	است.رئیس	فراکسیون	امید	با	
بیان	اینکه	کوچکترین	خطای	یک	فرد	را	به	کل	جریان	
اصلاحات	تعمیم	می	دهند	و	شروع	به	پرونده	سازی	برای	
اصلاح	طلبان	می	کنند	بر	ضرورت	پرهیز	از	حاشیه	سازی	

در	خانواده	اصلاحات	تاکید	کرد.
وی	در	همین	زمینه	تصریح	کرد:	برخی	اظهارات	
داخل	جریان	اصلاحات	به	خودزنی	رسیده	است	.کسانیکه	
عملکرد	شورای	عالی		سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	را		
زیر	سوال	می	برند	واقعا	انتظاری	غیر	از	رای	آوری	لیست	
یکپارچه	امید	در	انتخابات	های	اخیر	داشتند؟مردم	به	ما	
اعتماد	کردند	و	باید	به		اعتماد	آنها	با	عمل	به	وعده	های	
خود	و	توجه	به	مطالبات	آنها	پاسخ	دهیم.کاری	نکنیم	که	
با	برخی	اظهارنظرهای	غیرواقعی	دل	مردم	را	خالی	کنیم.
عارف	با	تاکید	بر	اینکه	در	شورای	عالی	سیاست	گذاری	
اصلاح	طلبان	اعتقاد	به	شفافیت	وجود	دارد،گفت:بعد	از	
پایان	دور	دوم	شورای	عالی	سیاست	گذاری	اصلاح	طلبان	
با	انجام	نظرسنجی	از		برخی	نخبگان	درخصوص	ادامه	
فعالیت	شورای	عالی	بالای	۸0	درصد	بر	تداوم	فعالیت	
شورا	تاکید	داشتند	البته	مطمئنا	برخی	سازوکارهای	

شورای	عالی	اصلاح	خواهد	شد.

هشداردرباره برخی خودزنی ها در داخل جریان اصلاحات

عارف : برای اصلاح طلبان پرونده سازی می کنند

مرتضی  بهشتی

سید حمید کلانتری
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رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو :

نظارتهابرقیمتخودروهاضعیفاست

رئیس اتحادیه صنف نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران موضوع افزایش قیمت 
خودروها که به تازگی به اجرا درآمد، یادآور شد و گفت: نظارت ها بر عملکرد خودروسازان 
و قیمت گذاری خودروها ضعیف است و این رشد قیمت ها به تنش و نابسامانی در بازار 

دامن می زند. 
»سعید موتمنی« افزود: روزها و هفته های گذشته رشد قیمت کارخانه ای خودروها را 
که در چند نوبت توسط خودروسازان انجام شده، شاهد بودیم و قیمت پراید از 36.5 به 

41.5 میلیون تومان افزایش یافت.
برخی گزارش های رسانه ای درنیمه شهریورماه خبر از نرخ 32 میلیون تومانی پراید 
دادند، درحالی که پیش از آن قیمت این خودرو در کانال 40 میلیون تومانی جای داشت 
و سپس سیر نزولی پیدا کرد تا سطح 32 میلیون تومان، اما در اواخر شهریور و مهر ماه 

باردیگر سیر صعودی این خودرو را نظاره گر بودیم. 
رئیس اتحادیه یاد شده اضافه کرد: روزهای گذشته قیمت خودروی هایما از 192 به 
225 میلیون تومان و پژو 2008 از 222 به 255 میلیون تومان افزایش داشته، در حالی 

که قیمت ارز افزایش نداشته و بهبودی در کیفیت خودروها نیز مشاهده نمی شود.
به گفته این مقام صنفی، مرداد ماه امسال قیمت گذاری خودرو از سوی خودروسازان 
با پنج درصد زیر قیمت بازار مطرح شد و با آن مخالفت به عمل آمد، زیرا به دلیل ناتوانی 
خودروسازان در تولید کافی، نمی توانستند از کارایی لازم و کاهش قیمت ها برخوردار 

باشند.
به  ایرنا، 19 آذرماه امسال »رضا رحمانی« وزیر صنعت،معدن وتجارت  به گزارش 
ایرنا گفت: اکنون بازار مبنای قیمت گذاری قرار نگرفته، بلکه این راهکاری است که 
خودروسازان اتخاذ کرده اند تا نزدیک به قیمت حاشیه بازار به عرضه محصولات خود 

بپردازند.
رحمانی افزود: مقرر است خودروسازان در هر نوبت عرضه، قیمت را پنج درصد از نرخ 

بازار کمتر ارایه کنند .
موتمنی در ادامه یادآور شد: رصد سایت های خرید و فروش خودرو در هفته های 
گذشته، حاکی از تداوم فروش خودرو به صورت کارتکس است، در حالی که مقرر بود 

جلوی آن گرفته شود.
»البته رصد سایت ها نشان می دهد در چند روز گذشته این روند متوقف شده است.«

کارتکس یعنی علاوه بر اینکه خودرو صفر کیلومتر است، خودرو هنوز پلاک نشده و 
سند خودرو بنام هیچ شخصی صادر نشده است.

وی گفت: شاهد بودیم قیمت پژو 206 که مقرر بوده 59.5 میلیون تومان فروخته 
شود، کارتکس آن در نمایندگی ها 66 میلیون تومان به فروش می رسد و »همین قیمت 

پایه قیمت گذاری در بازار قرار می گیرد.«
رئیس اتحادیه صنف نمایشگاه داران تهران تاکید کرد:چنانچه نمایندگی ها که مجوز 
فروش محصولات خودروسازان را داشته و مصوبه های این شرکت ها را اجرا می کنند، 

نباید خودروی کارتکسی تحویل بگیرند.
وی افزود: ضرورت دارد عملکرد خودروسازان و توزیع خودرو از سوی نهادهایی که 

وظیفه تنظیم بازار و حمایت از مصرف کنندگان را بر عهده دارند، نظارت و پایش شود. 
موتمنی اضافه کرد: وجود انحصار در صنعت خودروسازی کشور، موجب می شود بازار 
را خودروسازان مدیریت کنند و نمایشگاه داران نقشی ندارند، بنابراین عرضه نداشتن 

خودرو توسط سازندگان در بازار، پیامد افزایش قیمت ها را دربر خواهد داشت.
شد،  زده  کنار  خودروها  گذاری  قیمت  بحث  از  رقابت  شورای  وقتی  گفت:  وی 
خودروسازان فعالیت انحصاری یافتند، در حالی که شاهد افزایش بیش از 20 میلیون 
تومانی قیمت برخی خودروها در روزهای گذشته بودیم، برخی منتقدان را به »ضد 

تولید« متهم می کنند.
این فعال صنفی یادآور شد: قیمت خودرو تا 2 ماه پیش در بازار به ثبات رسید، در 
این شرایط، تولید خودروسازان رونق یافت و به شرایط تعادلی و ریزش قیمت ها نزدیک 
شدند، اما بررسی ها حاکی از کاهش عرضه خودرو در بازار بود که پیامد افزایش قیمت 

ها را بدنبال داشت.
وی تاکید کرد: چنانچه تصمیم به تحویل خودرو به مصرف کننده واقعی داریم، می 
توان با تمهیداتی نسبت به تحقق این مهم جامه عمل پوشاند و جلوی قراردادهای صلح 
و فروش کارتکسی خودروها را گرفت و برای مدت یک تا 2 سال خودروهای فروخته شده 

غیرقابل انتقال باشند تا به شرایط تعادل در بازار نزدیک شویم.
به گزارش ایرنا، روزهای گذشته قیمت انواع خودرو رشد فزاینده ای را تجربه کرد که 
دست اندرکاران بازار، محدودیت در عرضه خودرو از سوی خودروسازان، بازگشت دلالان 
و واسطه ها به بازار و نبود نظارت از سوی دستگاه های متولی را سه عامل اصلی آن 

عنوان کردند.

رئیس  کل پیشین سازمان امور مالیاتی کشور: 

وصول136میلیاردتومانمالیاتبابررسی
تراکنشهایمشکوکبانکی

رئیس کل پیشین سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد: با بررسی صورت حساب های 
بانکی 13 هزار و 830 مودی مشکوک به فرار مالیاتی، در مجموع تاکنون 136 میلیارد 

تومان مالیات وصول شده است. 
، »سید کامل تقوی نژاد« که ظهر دیروز به عنوان »معاون توسعه مدیریت و منابع و 
سرپرست معاونت برنامه ریزی  راهبردی و هماهنگی وزارت بهداشت« منصوب شد، در 

گفت و گویی به تشریح دستاوردهای خود در سازمان مالیاتی پرداخت.
وی گفت: یکی از شیوه های مهم شناسایی فرارهای مالیاتی، استفاده از اطلاعات 
تراکنش های بانکی مشکوک است؛ اطلاعات مربوط به تراکنش های بانکی اشخاص 
به  طور مستمر از ادارات کل امور مالیاتی سراسر کشور اخذ و پیگیری های لازم تا زمان 

قطعیت و وصول مالیات انجام می  شود. 
و  پیشنهاد طراحی  فرایند،  این  بر  کامل  اشراف  برای  افزود: همچنین  نژاد  تقوی 
پیاده سازی »سامانه تراکنش های بانکی مشکوک« به  منظور تسریع در دریافت اطلاعات 
تراکنش های بانکی در بستر یکپارچه تبادل اطلاعات اقتصادی و ارسال اطلاعات 
گردش حساب های بانکی به ادارات  کل از طریق مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات ارائه 

و اجرایی شده است. 
وی اظهارداشت:  اکنون هفت بانک، اطلاعات تراکنش های بانکی را در بستر وب  
سرویس مذکور ارسال کرده و بقیه بانک ها و موسسات مالی نیز، اطلاعات تراکنش های 

بانکی را در قالب لوح فشرده به سازمان ارسال می کنند.
رئیس کل سابق سازمان امور مالیاتی افزود: بر این اساس، اقدام های لازم به منظور 
اخذ صورتحساب های بانکی 13 هزار و 830 مودی مشکوک به فرار مالیاتی، تفکیک و 
ارسال اطلاعات به ادارات کل جهت شناسایی مودیان، مطالبه و وصول مالیات متعلقه 

انجام گرفته است. 
وی ادامه داد: بررسی ها منجر به صدور بیش از 12 هزار برگ تشخیص شده که از این 
تعداد، حدود 4200 برگ قطعی به مبلغ 1071 میلیارد تومان صادر و تاکنون قریب به 

136 میلیارد تومان وصول شده است. 
تقوی نژاد گفت: همچنین از نیمه دوم سال 95 تا نیمه بهمن امسال از محل رسیدگی 
به تراکنش های بانکی مشکوک، مبلغی بیش از 15 هزار و 349 میلیارد تومان از مودیان 

)با صدور برگ تشخیص( مالیات اخذ شده است. 
افراد  بانکی  تراکنش های  اطلاعات  رکورد  میلیون  بر 157  افزون  کرد:  اضافه  وی 
مشکوک به فرار در سطح کشور، در دستور رسیدگی واحدهای مالیاتی قرار دارد و بالغ بر 
هفت هزار و 72 مورد مشکوک به فرار مالیاتی به ادارات مالیاتی سراسر کشور توزیع شده 

و رسیدگی آنها در دستور کار قرار دارد. 
به گفته تقوی نژاد، همچنین بیش از یک هزار و 755 مورد مشکوک به فرار مالیاتی نیز 
در اقدام مشترک بین سازمان امور مالیاتی و دستگاه های نظارتی و اطلاعاتی در دستور 

کار بررسی و تکمیل اطلاعات قرار گرفته است.
* 22 هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی شده 

وی اظهار داشت: نقطه آغاز و فصل مشترک در تمامی شیوه های مبارزه با فرار مالیاتی، 
اشراف اطلاعاتی به درآمد واقعی افراد برای تشخیص مالیات عادلانه است. 

فعالیت  به  اشراف اطلاعاتی  تاکید کرد:  مالیاتی  امور  پیشین سازمان  رئیس کل 
اقتصادی و درآمدزایی افراد، مسیر شناسایی فرار مالیاتی را هموار می سازد.

تقوی نژاد اعلام کرد: مجموع میزان فرار مالیاتی شناسایی و مطالبه شده طی یک 
سال اخیر، رقمی معادل 22 هزار میلیارد تومان بوده که یک رکورد تاریخی در زمینه 

مبارزه با فرار مالیاتی در کشور محسوب می شود. 
وی افزود: با اتکا به اطلاعات سامانه طرح جاع مالیاتی تنها از یک نفر به  اندازه یک  
میلیون و 700 هزار نفر مالیات گرفتیم. یعنی به جای آنکه سراغ اصناف برویم و به آنها 

فشار وارد کنیم، به سراغ شناسایی فرارهای مالیاتی رفتیم. 
تقوی نژاد ادامه داد: همچنین تاکنون بیش از یک  میلیون و 300 هزار مودی جدید 
از این تعداد، حدود 600 هزار مودی در سال 1396 شناسایی  شناسایی شده که 

شده اند. 

فساد اقتصادی و مالی یکی از مشکلات جدی جوامع امروزی 
است که در سازمان ها، نهادها و شرکت های گوناگون مشاهده 
می شود و ریشه کنی آن منوط به انجام اقدامات جدی در جهت 

سالم سازی روندها و ساختارهای فسادزا است. 
فساد، به ویژه از نوع اقتصادی آن از تاریخی طولانی در جهان 
برخوردار بوده و به نظر کارشناسان و فعالان اقتصادی در کشور ما 

نیز یکی از مسائل و معضلات مهم به شمار می رود.
فساد دارای ریشه و دلایل اجتماعی است و می تواند به تضعیف 
اعتماد اجتماعی و تقیل مشروعیت نهادهای مختلف حاکمیتی 

منجر شود. 
نظر به اهمیت موضوع و پرداخت به ریشه های تاریخی فساد، 
نقش دولت و وضعیت کشور از نظر فساد اقتصادی، پژوهشگر 
ایرنا گفت وگویی با دکتر »محمدرضامحمدی«، پژوهشگر و دبیر 
گروه مطالعاتی فقر و نابرابری های اجتماعی موسسه مطالعات و 

تحقیقات اجتماعی دانشگاه تهران انجام داده است. 
* فساد به شکل امروزی همزاد تشکیل دولت مدرن است

دکتر محمدی در این گفت وگو با بیان اینکه به موازات پیچیده 
تر شدن روابط متقابل بین افراد و پیدایش نهادهای مدرن ، قدرت 
کنترل و نظارت بر آحاد افراد جامعه نیز فرق کرده است، گفت: 
در جوامع ابتدایی افراد نظاره گر همدیگر بودند، سهم هر کسی 
از نعمت های خدادادی در محیط زندگی مشخص بود و یک 
پادشاهی در راس یک قلمرو جغرافیایی بود که خراجی از مردم 
می گرفت و مملکت و قلمرو خویش را اداره می کرد. نه بازار ها 
به معنای امروزی این اندازه گسترش کرده بودند و نه نیازی به 
مداخله دولت در اقتصاد جامعه بود، بلکه هر کسی در تامین 
مایحتاج خویش می کوشید و کمتر کسی حاضر می شد به منابع 

دیگری دست درازی کند. 
وی در ادامه اظهار داشت: اما به موازات پیدایش دولت مدرن 
و تمرکز بیشتر قدرت، در عین حال انتظار کار ویژه های بیشتر از 
دولت برای تنظیم روابط نهادی و بین افراد، صورت تازه ای پیدا 
کرد و در کنار ارائه خدمات، سوء استفاده ها و اختیارات نیز موجد 
کنش های تازه ای چون انواع فساد هم شد. در واقع مردم در 
عمل برای بهتر شدن زندگی خود و فرار از ظلم و تعدی زورگویان 
به تشکیل دولت تن دادند اما چیزی نگذشت که حمایت دولت 
از مردم و احقاق حقوق آنها رنگ باخت و خود دولت به عنوان 

بازیگری ماهر، وارد این عرصه شد. 
* سر آغاز مبارزه با فساد

این پژوهشگر حوزه فقر و نابرابری گفت: به نظر می رسد، آغاز 
مبارزه با فساد، مصادف با اعتراضات مردمی در مقابل عملکرد 
سوء دولتها بوده باشد. البته تاریخ مبارزه با فساد بسیار طولانی 
است و در طول تاریخ همواره حکومت هایی بودند که چشم طمع 
به مال مردم خویش داشته اند و همواره به انحاء مختلف و به شکل 
و صورت های آشکار و پنهان خراج ستانی می کردند. با شروع 
فرایند دولت سازی و تحکیم پایه های قدرت در غرب، آسیب هایی 
نیز این نوع دولت ها همزاد شد. در همین دوران فساد سازمان 

یافته و مافیاها در برخی از دولت های آمریکایی و اروپایی شکل 
گرفت و زنگ خطری برای آنها به صدا درآمد و اراده اکثریتی از 
آنها را برای مبارزه با هر نوع فساد با تکیه بر قوانین محلی و بین 
المللی مصمم ساخت و رفته رفته این موضوع فراگیر شد و به شکل 
گیری سازمانهایی برای مبارزه با فساد کمک کرد. برای نمونه 
یکی از سازمان هایی، که وضعیت فساد در کشورها را رصد می 
کند سازمان شفافیت بین المللی است که کشور ما هم عضو این 
سازمان می باشد اما متاسفانه وضعیت مطلوبی در بین کشورها 
نداریم و طبق آخرین آمار در بین 168 کشور عضو سازمان، رتبه 

ایران در جایگاه 130 قرار دارد. 
* راه های کاهش فساد

وی با بیان اینکه کشورهای توسعه یافته نیز فارغ از فساد نیستند 
و کم و بیش، دچار آن شده اند، گفت: نکته ای که نباید از آن 
غافل شد شاید این مساله باشد که کیفیت فساد و میزان آن در 
بین کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه فرق دارد. این مساله 
را می توان در قواعدی دید که کشورهای توسعه یافته، برای مبارزه 
و کاهش فساد مالی اقتصادی برای خود تعیین و تعریف کرده اند 
و کشورهای در حال توسعه، از این قواعد تا حدودی مستثنی 

هستند و حاضر به پیروی از آن نیستند.
لذا پیروی از آن قواعد می تواند کمک شایانی به سالم سازی 
ساختارهای کشورهای دارای فساد بالا، بکند. رعایت مولفه های 
مهمی همچون؛ آزادی اقتصادی، آزادی مطبوعات و رسانه ها، 
حاکمیت قانون، وجود دموکراسی حقیقی، استقلال قضایی، 
اندازه دولت، مشروعیت و میزان مشارکت مردم در تصمیم گیری 
ها، توزیع عادلانه امکانات و منابع عمومی و نیز وجود نهادهای 
مردمی مبارزه با فساد می تواند در کاهش فساد موثر باشند و با 
این معیارهاست که می توان در دسترسی به سلامت اجتماعی 

و اقتصادی عملا موفقیت هایی را کسب کرد و مردم را نیز با دادن 
آگاهی لازم ، به مشارکت دعوت نمود. 

* روند صعودی فساد 
منتشر  آمارهای  در  که  نکته  این  بیان  ضمن  محمدی  دکتر 
شده توسط سازمان بین المللی شفافیت، طیفی از کشورها رتبه 
مطلوب و قابل قبولی دارند و طیفی دیگر که عمدتا از کشورهای 
در حال توسعه هستند نمره قابل قبولی ندارند و شاخص ادراک 
فساد در آنها بسیار بالاست، گفت: کشور ما نیز به عنوان یک کشور 
در حال توسعه، وضعیت مطلوبی در بین کشورهای در حال توسعه 
و توسعه یافته ندارد به طوری که از نمره 10 ، رتبه 2.9 بدست 
آورده است و اصلا این رتبه شایسته کشور ما نیست. در ایران 
علیرغم تلاش های زیاد برای کنترل فساد در ابعاد مختلف اداری، 
حقوقی، قضایی و آموزشی این پدیده نه تنها کاهش پیدا نکرده 
بلکه مطابق آمارهای منتشر شده توسط بانک جهانی در رابطه با 
شاخص های حاکمیت خوب، در طی سالیان اخیر روند صعودی 

به خود گرفته است.
* اراده حاکمیت همواره بر مبارزه با فساد بوده است

وی در ادامه عنوان داشت: اکنون در کشور فساد مالی با وجود 
نهادهای نظارتی و حسابرسی صورت می گیرد که این امر جای 
نگرانی دارد. آمار و ارقام های منتشر شده اختلاس ها و سوء 
استفاده های صاحب منصبان در کشور در ادوار مختلف در قبل 
و بعد از انقلاب، گویای بسیاری از مسائلی است که حل نشده 
است. نکته کلیدی دیگر این است که وقتی این اختلاس ها 
با وجود سازمان های مختلف نظارتی در بدنه دولت و حکومت 
صورت گیرد می تواند نشان از عدم کارائی سیستم نظارتی و خلاء 
های قانونی دیگری باشد و یا علت هایی داشته باشد که کمتر مورد 
بررسی و کنکاش قرار گرفته است. البته بیان این مطلب به منزله 

فقدان اراداه مسئولان برای پیگیری و کشف عوامل فساد نیست، 
نیز همواره  و دولتمردان  اراده مسئولان  توان گفت،  بلکه؛ می 
برخورد با فساد بوده است. برای نمونه؛ صدور فرمان رهبری در 
سال 1382، مبنی بر برخورد و مبارزه با فساد مالی و اقتصادی 
با مفاسد  نشانگر اهمیت موضوع است؛ تشکیل ستاد مبارزه 
اقتصادی و نیز دادگاه های ویژه مفاسد اقتصادی و دخالت دادن 
نهادهای نظارتی مختلف، حکایت از این دارد که مسئله فساد 
در جامعه ما تبدیل به معضل بزرگی شده است . به همین دلیل 
شناخت ابعاد مختلف آن لازم و ضروری است و کشف این عوامل 
نیاز به بررسی و و وارسی دقیق ساختاری عوامل شکل گیری فساد 

دارد. 
* سیاست های تعدیل ساختاری و زایش فساد 

محمدی در ادامه گفت: برخی صاحبنظران داخلی بر این باورند 
که موضوع فساد همزمان با سیاست های تعدیل ساختاری و بحث 
خصوصی سازی در ایران آغاز شده است و مسوولان امر، علیرغم 
درک حساسیت موضوع، به دلیل پیروزی انقلاب اسلامی و ترس 
از اینکه افشای آمار و ارقام اختلاس و فساد اقتصادی، نظام را 
تضعیف می کند و یا خدشه به چهره اسلام در بیرون از مرزها می 
زند از علنی کردن آنها خودداری کرده اند اما پس از اندک زمانی 
ناچار شدند به صورت علنی وجود فساد در بخشی از بدنه جامعه 
را اظهار نمایند که هر چند قدری دیر هنگام بیان شد اما در همین 
اثنا، چنانچه برنامه ریزی خوبی برای مبارزه و کنترل روزافزون فساد 
و اختلاس صورت دهند و از ابزارهای مختلف برای شناسایی و 
کشف و نیز برخورد قاطع استفاده نمایند می توان امیدوار بود که 

کمتر شاهد بروز و ظهور فساد اقتصادی در کشور باشیم.
این پژوهشگر حوزه فقر و نابرابری ضمن اشاره به ساختاری 
بودن فساد اقتصادی در کشور اظهار داشت: در این میان، در 
 ، اقتصادی  سیاسی،  گوناگون  ساختاری  شرایط  داشتن  نظر 
اجتماعی و فرهنگی کشورها از جمله کشور ما حائز اهمیت است 
و مطالعات ساختاری می تواند تا حدود زیادی گره از پیچیدگی 
معضل فساد اقتصادی باز کند. طبیعی است ساختارهای تشکیل 
دهنده تعدادی از کشورها با ویژگی هایی که دارند مستعد فسادند 
و تعدادی دیگر از کشورها که بیشتر آنها توسعه یافته هم هستند 
کانون های تشکیل دهنده فساد را شناسایی کرده و از وقوع و 

گسترش آن جلوگیری می کنند. 
وی در پایان به پیامدهای فساد پرداخت و عنوان داشت: اکنون، 
فساد معضلی اساسی برای خیلی از کشورها شده است و صورتی 
فراگیر پیدا کرده است. هر کشوری که با فساد مدیریت شود و برای 
مبارزه با آن اقدامی عملی صورت ندهد، در واقع به گسترش دامنه 
فقر، نابرابری، تبعیض، هرج و مرج و مهمتر از همه به بی عدالتی 
دامن زده است، البته داستان بسیاری از کشورهای جهان سوم 
این گونه است .با توجه به سازمان نیافتگی برخی جوامع و عدم 
پاسخگویی حاکمان و مسئولان در مواجهه و مبارزه با فساد، اکنون 
جلوگیری از آن دغدغه ای فراگیر است و نباید حتی لحظه ای در 

مبارزه با آن درنگ کرد.

حذف فساد اقتصادی در گرو اصلاح روندها و ساختارهای فسادزا 

پیامدهای گسترش فساد چیست ؟

طبق آخرین گزارش های رسمی، آمار تحصیلکرده های بیکار با رشد 135هزار نفری به 
بیش از 1.2 میلیون نفر رسیده که اغلب آنها دارای مدرک لیسانس هستند و مهم ترین 
دلیل رشد بیکاری فارغ التحصیلان، تغییر رویکرد بازار کار به سمت مشاغل خدماتی 

است. 
هر چند که از ابتدای امسال با ملتهب شدن فضای اقتصادی ناشی از افزایش قیمت 
ارز، پیش بینی می شد که با ریزش نیروی انسانی و افزایش بیکاری در برخی از کسب 
وکارها به ویژه بنگاه های اقتصادی وابسته به بخش خصوصی مواجه شویم اما گزارش 
رسمی مرکز آمار نشان می دهد که نرخ بیکار در پاییز امسال برابر با مدت مشابه در سال 

گذشته بوده است. 
البته در حالی نرخ بیکاری عمومی در کشور حدود 12درصد اعلام شده و در دو پاییز 
امسال و سال گذشته این عدد 11.7درصد بوده است که در کمتر از 7 سال دیگر یعنی 
در افق سند چشم انداز 1404، نرخ بیکاری در کشورمان باید تک رقمی شود و به باور 
سختیگرانه عده ای هم دولت باید طبق اسناد بالادستی در این موعد مقرر اشتغال کامل 

ایجاد کرده باشد. 
اینکه اعداد و ارقام برنامه های مصوب اقتصادی تحت تاثیر تغییر شرایط سیاسی و بین 
الملل و اعمال تحریم های آمریکایی محقق نشود، موضوع جدیدی نیست و هیچ یک از 
برنامه های توسعه ای کشورمان به صورت کامل به اجرا نرسیده اما موضوع کار و اشتغال 
به صورت مستقیم با معیشت مردم گره خورده است و محقق نشدن برنامه ها در این حوزه 
یا دور شدن از شرایط حداقلی، هزینه های اقتصادی و اجتماعی زیادی را برای دولت در 

برخواهد داشت. 
نکته بسیار مهم در گزارش های رسمی از وضعیت اشتغال این است که امسال باز هم 
بر بیکاری فارغ التحصیلان و نیروی انسانی متخصص کشور اضافه شده است به طوری 
که فارغ التحصیلان آموزش عالی تا پایان پاییز امسال، یک میلیون و 286 هزار و 85 نفر 
از جمعیت بیکار کشور را به خود اختصاص می دهند در حالیکه جمعیت این افراد در پاییز 
سال گذشته یک میلیون و 150 هزار و 969 نفر بود؛ بنابراین به رغم اینکه نرخ بیکاری 
جمعیت فارغ التحصیل کشور در پاییز امسال بدون تغییر نسبت به پاییز سال گذشته 
18.3درصد اعلام شد، اما آمارها نشان می دهند در یکسال گذشته 135 هزار و 116 نفر 

به جمعیت بیکار فارغ التحصیل اضافه شده است.
برخی از کارشناسان اقتصادی معتقدند که ریشه افزایش بیکاری فارغ التحصیلان در 
نظام آموزشی کشور است که نتوانسته است دانش آموزان و دانشجویان را در مسیر درست 
منتهی به بازار کار هدایت کند و در حالی که بسیاری از رشته ها به حد اشباع رسیده باز 
هم شاهد افزایش دانشگاه و تدریس این رشته ها در دانشگاه های جدید هستیم. در میان 
عده ای هم بر این باور هستند که بازار کار کشورمان تمایل به جذب نیروی انسانی در 
بخش خدمات را دارد به همین دلیل، نیروی کار متخصص نمی تواند کار در شان مدرک 

تحصیلی خود را بیابد. 
*ریشه یابی دلایل افزایش بیکاری نیروی انسانی تحصیلکرده 

»حمید حاج اسماعیلی« کارشناس بازار کار در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا درباره علت 
افزایش میزان آمار بیکاری تحصیلکرده ها، گفت:  درباره علت بیکاری فارغ التحصیلان 
در مقاطع عالیه اختلاف نظرهایی وجود داشته و بیش از دو دهه قبل هم با این مشکل 
مواجه بودیم. با شروع توسعه دانشگاه ها در کشور به ویژه دانشگاه آزاد همین موضوعات 
مطرح بود که نظام آموزشی متناسب با بازار کار شکل نگرفته و نیروی کار تربیت نمی کند. 
وی افزود: در سه دهه اخیر اصلاحات زیادی در حوزه دانشگاه ها صورت گرفته است، 
هم رشته های دانشگاهی توسعه پیدا کرده و هم برخی از رشته ها تغییراتی داشته اند البته 
دانشگاه ها به متناسب به انتقاداتی که مطرح بود توانستند تا حدودی ماهیت عملیاتی 
پیدا کنند. در همین راستا هم دانشگاه های علمی کاربردی با هدف تربیت نیرو براساس 
تقاضای نهادهای و ارگان های مختلف تاسیس شدند اما باز هم مشکل بیکاری نیروی 

فارغ التحصیل برطرف نشد.
این کارشناس بازار کار با بیان اینکه این روند نشان می دهد که برخلاف انتقادات، 
مشکل این نیست که نیروی کار متخصص وجود ندارد یا اینکه تحصیلات نیروی کار با نیاز 
بازار مطابقت ندارد،گفت: مهم ترین عامل افزایش آمار بیکاری فارغ التحصیلان این است 
که بازار کار ایران متناسب با شرایط و نیاز آنها توسعه پیدا نکرده است و نتوانسته ایم بازار کار 

کشور را متناسب با جمعیت و تقاضا توسعه دهیم. 
حاج اسماعیلی افزود: از سوی دیگر اکثر کسانی در دانشگاه تحصیل می کنند، علاقه 
مند هستند که در بخش های دولتی استخدام شوند تا شغلی در شان تحصیلات خود 
داشته باشند این در حالی است که جذب نیروی کار در بخش های دولتی بسیار محدود 
است و از سوی دیگر بخش خصوصی هم هنوز ساز و کار لارم برای جذب فارغ التحصیلان 

و نیروی متخصص را پیدا نکرده است. 
وی تاکید کرد: علاوه بر وجود ضعف ساختاری، نتواستیم اقتصاد کشور در بخش 
خصوصی را فعال کنیم و هنوز هم در حوزه تصدی و انحصار دولتی در اقتصاد باقی مانده 
است. تا زمانی که دچار این ضعف ها هستیم، نمی توان انتظار داشت که فارغ التحصلان 

به سرعت بتوانند وارد بازار کار شوند.
این کارشناس بازار کار با اشاره آمار منتشر شده از سوی مرکز آمار درباره میزان بیکاری 
تحصیلکرده ها گفت: اختلاف نظرهایی درباره مبنای تهیه این آمار وجود دارد و معتقدم 
که این آمار در واقعیت بیشتر از رقمی است که اعلام می شود. اما با این حال هم نرخ 
بیکاری فارغ التحصیلان دو الی سه برابر بیشتر از نرخ بیکاری عمومی در کشور است به 
طوری که نرخ بیکاری چیزی حدود 12 درصد است اما نرخ بیکاری تحصیلکرده هااز 40 

درصد هم عبور کرده است.
وی با تاکید بر اینکه بخش خصوصی برای جذب این نیروی متخصص باید تقویت شود، 
ادامه داد: دولت نمی تواند سالانه بیش از 30هزار نیروی کار را جذب کند و با محدودیت 
در جذب نیرو مواجه است، بنابراین باید مشکلات بخش خصوصی به صوت ریشه ای حل 
شود و البته عملکرد بخش خصوصی هم باید مبتنی بر فعالیت هایی باشد که بتواند نیروی 

کار متخصص را جذب کند. 

حاج اسماعیلی گفت: در حال حاضر اغلب فعالیت های بخش خصوصی بیشتر در 
بخش خدمات است و به همین دلیل نرخ اشتغال در بخش خدمات بیش از سایر بخش 
ها است و متاسفانه در بخش صنعت و کشاورزی ظرفیت اشتغال به شدت پایین است و 

این نشان می هد که با مشکلات ساختاری در بازار کار مواجه هستیم. 
این کارشناس بازار کار با تاکید بر اینکه بیشترین محصلان در نظام آموزش عالی در 
مقطع کارشناسی هستند و مقطع کارشناسی بیشترین فارغ التحصیل را دارد،  گفت: 
بنابراین بیشتر فارغ التحصیلان که هنوز وارد بازار کار نشده اند دارای مدرک کارشناسی 

هستند و در این مقطع بیشترین آمار بیکاری را داریم. 
* ارزش هایی که با ارزش گذاری مشاغل از بین رفتند

وابستگی به مشاغل پرطمطراق و افزایش تمایل در این رشته ها از زمانی شدت گرفت که 
پیشوند هایی مانند مهندس و دکتر در کشور به ارزش تبدیل شد و افراد برای تحصیل در 
این رشته ها به دانشگاه های مختلف فارغ از اینکه چه سطحی از سواد در آن ارایه و عرضه 
می شود،  هجوم بردند،فارغ از اینکه دانش آموزان شناختی از علایق خود داشته باشند 

برای ثبت نام در این رشته ها صف بستند. 
همین که در مقطعی از تحصیل به پیشوند مهندس رسیدند قید ادامه تحصیل را 
زند و این بار برای ورود به بازار کار صف بستند حالا هم طبق گزارش های رسمی فارغ 
التحصیلان مقطع لیسانس بیشترین سهم را از جمعیت بیکار کشور دارند و شاغلان دارای 
مدرک دیپلم و پیش دانشگاهی هم بیشترین جمعیت شاغل کشور را به خود اختصاص 
داده  اند.  به همین دلیل است که بازار برخی از مشاغل نیروی جدید را پس می زند و در 
برخی از مشاغل هم مانند انواع تکنسین های فنی با کمبود نیروی کار مواجه هستیم. 
البته گویا این روزها این ماراتن در مقاطع کارشناسی ارشد و دکتری هم در حال برگزاری 
است و به گفته کارشناسان اگر اقدامات پیشگیرانه انجام نشود باید منتظر بحران بیکاری 

در بین افراد با مدرک دکترا هم باشیم. 
همین عامل که جوانان تحصیلکرده به اجبار و نبود شغل مناسب وارد مشاغلی می شوند 
که اساسا نیازی به دوره های تحصیلی گران هم ندارد، باعث سرخوردگی اجتماعی می 

شود و خسارت های غیر قابل جبرانی را به بار می آورد.

رویکرد بازار کار به سمت مشاغل خدماتی تغییر کرده است

مشکلاتبازارکاروتشدیدشمارلیسانسههایبیکار

وزیر راه و شهرسازی با اعلام اینکه شبکه حمل و نقل 
سازی  آماده  نوروز  در  ایمن  سفرهای  انجام  برای  کشور 
شده است، گفت: تا پایان اسفند ماه امسال 500 کیلومتر 

بزرگراه در کشور افتتاح می شود. 
محمد اسلامی روز شنبه در آیین افتتاح آشیانه شماره 2 
ایران ایر در فرودگاه امام خمینی)ره( در جمع خبرنگاران 
افزود: برنامه ریزی وزارت راه و شهرسازی انجام سفرهای 
نقل  و  حمل  مختلف  های  بخش  در  مطمئن  و  ایمن 
هوایی،زمینی، دریایی و ریلی است و تا در ایام نوروز شاهد 

ارتقای ایمنی بیشتر سفرهای هموطنان باشیم.
وی ادامه داد: با تمهیدات سازمان هواپیمایی کشوری 
انجام  برای  هوایی  نقل  و  حمل  های  شرکت  تدریج  به 
سفرهای نوروزی آماده می شوند؛ از همه هموطنان می 
خواهیم سفرهای خود را به مناطقی که تاکنون به آنجا 
سفر نکرده اند، انجام دهند تا شاهد رونق این مناطق در 
ایام نوروز باشیم. وزیر راه و شهرسازی در خصوص انجام 
پروازهای چارتری اظهار داشت: انجام پروازهای چارتری 
برای پروازهای برنامه ای ممنوع است؛ این پروازها زمانی 
مجاز است که شرکت های هوایی بسته سفر برای برخی از 

مناطق کشور ارائه دهند.
به  هوایی  شرکت های  از  برخی  کرد:  تاکید  اسلامی 
دلیل اینکه سیستم فروش مناسب نداشتند مجبور بودند 
پروازهای خود را چارتری عرضه کنند اما زمانی که مسافران 
می خواستند بلیت خود را ابطال کند، قادر به پرداخت 
مبالغ نبودند که این خلاف قانون بوده و تاکنون سازمان 
هواپیمایی کشوری نیز به شرکت هوایی برای فروش بلیط 

های سیستمی تذکرات لازم را داده است.
علت  به  هوایی  های  شرکت  از  برخی  شد:  یادآور  وی 
کمبود سرمایه در گردش مجبور بودند پروازهای خود را 
به صورت چارتری  تا  ارائه دهند  به شرکت های مختلف 
بفروشند بنابراین باید این مشکل با تامین سرمایه در گردش 

شرکت ها حل شود.

* ایران ایر زیان ده نیست
شرکت  داشت:  اظهار  ادامه  در  شهرسازی  و  راه  وزیر 
ایران ایر زیان ده نیست بلکه زیان انباشته دارد که با انجام 
حسابرسی مطالبات آن تعیین شده و قرار است با تهاتر این 

مطالبات از این ناوگان ملی بیش از پیش حمایت شود.
به گفته اسلامی، ایران ایر به عنوان ناوگان ملی با اصلاح 
با  بتواند  باید  ناوگان  نوسازی  و  حقوقی  مالی  تارهای 

شرکت های همتراز خود رقابت کند
* ترکیب مدیران وزارت راه جوان می شود

رهبر  پیام  به  اشاره  با  همچنین  شهرسازی  و  راه  وزیر 
معظم انقلاب به مناسبت آغاز دهه پنجم انقلاب اسلامی 
اظهار داشت: پیام ایشان سرآغاز فصل جدیدی در انقلاب 
اسلامی و تغییر و تحول در ساختار های انقلاب است و به 
تدریج باید بتوانیم با استفاده از جوانان متخصص و متعهد 
در این مرز بوم آنها را برای نقش آفرینی بیشتر در کشور آماده 
کنیم . اسلامی یادآور شد: امروز در شورای معاونین وزارت 
راه و شهرسازی تصمیم گرفته شد که سه نفر از پرسنل این 
وزارتخانه در حوزه های مختلف که دارای اندیشه و دانش 
خوبی هستند در سمت های مدیریتی به کارگیری شوند و 
در انتصابات جدید از این به بعد به جوانان دهه 60 تا 70 

توجه خواهد شد.
* ترمینال سلام بهار 98 به بهره برداری می رسد

وضعیت  آخرین  درباره  ادامه  در  شهرسازی  و  راه  وزیر 
ترمینال سلام فرودگاه امام نیز گفت: تکمیل فضاهای 
جانبی و محوطه های بیرونی آن سبب شد تا زمان افتتاح 
آن به طول انجامد ولی امیدواریم اواسط بهار سال 98 این 

ترمینال به بهره برداری کامل برسد.
اسلامی یادآور شد: برای افتتاح ترمینال سلام کارها به 
خوبی پیش رفته است و حتی بخشی از نیروی انسانی آن 
در این ترمینال مستقر شده و امروز تست سرد آن انجام شد 
و تست گرم آن 40 روز بعد و افتتاح آزمایشی آن نیمه بهار 

98 خواهد بود.

در ادامه این مراسم با حضور وزیر راه و شهرسازی آشیانه 
شماره 2 شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران در 

فرودگاه امام خمینی)ره( به بهره برداری رسید.
* 29 هواپیما، پروازهای نوروزی ایران ایر را انجام می 

دهند
مدیر عامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران نیز 
در این مراسم به خبرنگاران اظهار داشت: شرکت ایران ایر با 
افزایش 380 صندلی و در ممجموع با 29 هواپیما در نوروز 

98 سفرهای نوروزی هموطنان را انجام خواهد داد.
»فرزانه شرفبافی« تاکید کرد: ایران ایر هیچگونه فروش 
چارتری ندارد و تمام بلیت های این شرکت به صورت برنامه 

ای عرضه می شود.
شرفبافی درباره زیان این شرکت اظهار داشت: هر سال 
زیان انباشته شده این شرکت توسط حسابرس قانونی و 
سازمان بازرسی کل کشور مشخص می شود؛ اگر این زیان 
با مطالبات آن تهاتر شود، بخش زیادی از بدهی ها کاهش 

می یابد.
وی در خصوص پرداخت هزینه خرید هواپیماهای »ای 
تی آر« که پس از برجام انجام شد، گفت: ایران ایر همه 

هزینه های خرید این هواپیماها را پرداخت کرده است.
»برای خرید این هواپیماها 330 میلیون یورو از صندوق 
توسعه ملی با عاملیت بانک صنعت و معدن به ایران ایر 

تسهیلات پرداخت شده است.«
نیز  امام  فرودگاه  در  ایر  ایران  جدید  آشیانه  درباره  وی 
توضیح داد: این آشیانه با 7 هزار و 650 متر مربع مساحت 
و با ارتفاع 20 متر و 60 متر عرض برای انجام تعمیرات مورد 
نیاز هواپیماهای ایران ایر در فرودگاه امام خمینی مورد 

استفاده قرار می گیرد.
»برای ساخت این آشیانه مبلغ 110 میلیارد ریال توسط 
شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران هزینه شده و 
سایر شرکت های هوایی نیز می توانند تعمیرات مورد نیاز 

هواپیمای خود را در این آشیانه انجام دهند.«

همتی : 
ذخایرارزیبانکمرکزیمطلوباست

رئیس کل بانک مرکزی گفت: اکنون شرایط ویژه ای بر کشور حاکم است و ما باید 
بپذیریم درگیر جنگ اقتصادی هستیم اما با این حال ذخایر ارزی بانک مرکزی قابل 

قبول و مطلوب است. 
عبدالناصر همتی در جریان سفر یک روزه خود به استان کردستان در کارگروه اقتصاد 

مقاومتی این استان حضور یافت و طرح های پیشران استان را بررسی کرد.
وی با اشاره به بحث مهم اشتغال در این استان اظهار داشت: فعال کردن ظرفیت های 
اقتصاد کردستان برای اشتغال از اهداف اولیه است و همه ما بدنبال تحقق این مهم 

هستیم. 
رئیس کل بانک مرکزی اضافه کرد: واقعیت این است که اکنون شرایط ویژه ای بر کشور 
حاکم است و ما باید بپذیریم درگیر جنگ اقتصادی هستیم اما با این حال ذخایر ارزی 
بانک مرکزی قابل قبول و مطلوب است ضمن آنکه ظرف چندماه گذشته برنامه ریزی شد 

تا از منابع ارزی به صورت بهینه استفاده شود.
وی تاکید کرد: تامین خط اعتباری، سرمایه در گردش لازم برای طرح ها و پروژه های 
نیمه تمام استان کردستان با مشکلی مواجه نیست و در این باره می توان در درجه اول 

از منابع بانک ها و نیز صندوق توسعه ملی و نیز کمک های بانک مرکزی کمک گرفت.
همتی در خصوص آینده اقتصادی استان کردستان گفت:  با حضور در این کارگروه 
امیدمان به آینده اقتصادی استان با توجه به ظرفیت های آن بیشتر شد و با روحیه ای 
که از استاندار کردستان سراغ دارم اطمینان دارم طرح های ناتمام و سایر طرح های 
این استان به مرحله عملیاتی شدن نزدیک می شود و ما نیز در این راه در کنار شما 

هستیم.
* بانک ها واحدهای صنعتی بزرگ کشور را تامین مالی کنند 

رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران همچنینروز شنبه در حاشیه دیدار 
از پتروشیمی کردستان در جمع خبرنگاران ابراز امیدواری کرد که سامانه بانکی کشور 

بتواند طرح های بزرگ صنعتی را در استان هایی همچون کردستان تامین مالی کند. 
عبدالناصر همتی اظهار کرد: کارخانه پتروشیمی مهمترین طرح صنعتی این استان 
است که با تامین مالی و فاینانس سامانه بانکی کشور راه اندازی شده لذا دیدار از این 

واحد در برنامه های سفر به کردستان قرار داده شد.
وی اضافه کرد: امیدواریم سامانه بانکی کشور بتواند این نوع طرح ها را در مناطقی 

مانند کردستان تامین مالی کند تا هر روز شاهد اشتغال و تولید بیشتری باشیم.
رئیس کل بانک مرکزی افزود: بانک مرکزی در صدد آن است که سامانه بانکی فعالیت 
بیشتری در این استان انجام دهد تا بانک بتوانند به تامین مالی پروژه ها کمک کنند و 

برای اشتغال و راه اندازی طرح ها فعال تر شوند.

وزیر راه و شهرسازی:
500کیلومتربزرگراهتاپایانسالافتتاحمیشود
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یادداشتی برای علیرضا بیرانوند

از حاشیه دوری کن پسر!

11 سال پیش در چنین روزهایی پسرک 15 ساله لاغراندام با 15 هزار تومانی که از 
دایی و پسرعمویش قرض کرده بود، روستای سراب یاس را با یک کوله پشتی ترک گفت 

و با اتوبوس به تهران آمد.
روستایی در دهستان کرگاه غربی از توابع بخش مرکزی شهرستان خرم آباد در استان 

لرستان، جایی در 7 کیلومتری خرم آباد که جاذبه های تاریخی مهمی دارد.
در اتوبوس با مربی نوجوانان وحدت تهران آشنا شد. حسین فیض به او گفت که اگر 150 
هزار تومان بدهد او را به تیم وحدت می برد و تست می گیرد. اما پسرک که پولی نداشت! 
به فیض گفت؛ من برای آمدن به تهران پول قرض گرفته ام. او قبول می کند از پسرک لاغر 
اندام تست بگیرد، او در تست وحدت قبول می شود و به تمرین می پردازد. شب ها را در 
کارگاه خیاطی پدر هم تیمی اش می خوابید و کار می کرد. تا اینکه آقای کمپانی او را در 
تمرین دید و برای تیم نوجوانان نفت انتخاب کرد. باشگاه نفت هم خوابگاه نداشت. پسرک 
عمه ای داشت که در قلعه حسن خان زندگی می کرد، ولی دید رفت و آمد به آنجا واقعاً باعث 

زحمت آنها می شود، پس تصمیم گرفت دیگر به خانه آنها نرود.
* خوابیدن در میدان آزادی

چندماهی را در چمن های دور میدان آزادی  خوابید. تا جایی که دستفروش های آنجا 
او را شناخته بودند. ناچار شد در یک فست فود کار کند و هر روز از 6 صبح تا 12 ظهر، 
ظرف های پیتزا را چرب می کرد و ساعت 12 به سر تمرین تیم نفت می رفت و دوباره 
برمی گشت همانجا، مشغول به کار می شد. شرایط آنجا برای پسرک چندان مساعد نبود 
و به همین دلیل به دنبال کار دیگری گشت و در کارواش ارم مشغول به کار شد که شرایط 
بهتری نسبت به کار قبلی او داشت و به علت قد بلندش مسئول شستن ماشین های 

شاسی بلند شد!
* وعده ای که عملی نشد!

یک روز مدیرعامل باشگاه نفت برای اولین بار برای بازدید آمد. پسرک در آن بازی عملکرد 
خوبی داشت آنقدر که برای مدیرعامل جالب بود که از او سوال کرد: بچه کجا هستی؟ 
او در جواب مدیرعامل گفت: لرستان! مدیرعامل پرسید: شب ها کجا می مانی؟ پسرک 
گفت؛ دور میدان آزادی و در کارواش! این را که شنید مربی تیم را صدا کرد و پرسید که 
چرا نگفته اید که بچه ها خوابگاه ندارند؟ و قول داد خوابگاه فراهم شود، اما خبری نشد 
که نشد! بعد از آن یک نفر به او پیشنهاد داد که یک جا به تو خانه می دهیم ولی باید کاری 
انجام بدهی. پسرک پرسید؛ چه کاری؟! گفت: رفتگری. بله. پسرک قصه ما آنقدر به 

فوتبال علاقه داشت که برایش مهم نبود. یعنی هیچ کاری را هم عار نمی دانست.
* وقتی در خیابان خوابید!

حتی یک شب نگهبان باشگاه پسرک را به داخل باشگاه راه نداد. هوا هم واقعاً سرد بود 
و او لباس زیادی نداشت. جوراب هایش را روی دست هایش کشید و شب را تا صبح در 
خیابان خوابید. صبح که بیدار شد، دید مردم دور و برش حدود 2000 تومان پول خرد 
ریخته اند! البته او پول نداشت و با همان پول ها صبحانه خرید و نوش جان کرد. پسرک 
قصه ما کسی نیست جز علیرضا بیرانوند با نام کامل علیرضا صفر بیرانوند. کسی که با 
کشیدن سختی های زیاد اکنون به یکی از دروازه بانان بزرگ کشور تبدیل شده است. حتی 

نام خود را جهانی کرده و هیچ وقت فراموش نکرده چگونه به اینجا رسیده است.
* پس لرزه های بازی با فولاد

اما ظاهراً ماجراهای بازی فولاد خوزستان و پرسپولیس پایانی ندارد و پس لرزه های آن 
هم چنان ادامه دارد. در تازه ترین واکنش به این ماجرا، علیرضا بیرانوند مدعی شده که 
رضا کرمانشاهی سهم بسزایی در جنجال ورزشگاه غدیر داشته است. بیرانوند یکی از 
بازیکنانی بود که در دیدار مقابل فولاد با عصبانیت شدیدی بازی را دنبال کرد و بارها نسبت 
به تصمیم داور و ناظر بازی معترض شد. او که انتظار باخت را نداشت و آن را به اتفاقات 
پیش از بازی مرتبط می داند در باره این بازی و حواشی آن صحبت هایی را مطرح کرده و 

مدعی است که فولاد در شرایط برابر نمی توانست حریف پرسپولیس شود.
* علت عصبانیت

بیرانوند در باره علت عصبانیت خود در این دیدار و حتی بحث کردن با داور در بین دو نیمه 
چنین می گوید: شما نگاه کنید چه اتفاقاتی افتاد و بعد بگویید بازیکنان عصبانی بودند. از 
همان ابتدای بازی، ذهن تمام بازیکنان را درگیر کردند. چه کسی یک ساعت مانده به بازی 
می تواند با این هجمه از نظر روانی خود را مهیای بازی کند. بچه نیستیم که و قبل از بازی 
ما را در اتوبوس نگه داشتند و هیچ کس هم جواب درستی به ما نمی داد. به آقای فتاحی 
می گویم، گفته اند بازی را لغو می کنیم و می گوید نه برق رفته و باید منتظر بمانید. رفتن برق 

چه ربطی به نگاه داشتن ما در اتوبوس دارد؟ چطور برق ورزشگاه فقط رفته است؟
* متلک به داورهای پشت دروازه

دروازه بان پرسپولیس این رفتارها را خجالت آور می داند، در ادامه می گوید: به داور پشت 
دروازه گفتم آقا مگر شما نباید کمک کنید. خودتان دیدید که برخورد نشده و پنالتی نبود 
و پس حضورتان در اینجا برای چیست؟ به آنها گفتم اینجا پس سردتان می شود و بروید 
داخل رختکن لباس بپوشید و سردتان نشود! آقای کرمانشاهی می گوید بروید برای تان 
آفساید بودیمیر را نگرفتم و حالش را ببرید! این چه حرفی است آقای کرمانشاهی؟ ما لطف 
شما را نمی خواهیم. عدالت را برای ما رعایت کنید. ما لطف هیچ کس را نمی خواهیم و 

اینقدر قوی هستیم که بتوانیم در شرایط برابر کارمان را به بهترین شکل نشان دهیم.
* متهم کردن داور

علیرضا بیرانوند در پایان صحبت هایش می گوید: در همین بازی که می گویید عصبی 
بودیم و شرایط پیش از بازی و داوری در آن نقش داشت ما برتر از حریف کار کردیم و 
موقعیت های زیادی هم شکل دادیم. ما کارمان را بلدیم و نیاز به لطف نداریم. رضا میرزایی 
بازیکن فولاد هم گفت پنالتی نبود و بعد آقایان پنالتی می گیرند و کارشناسان عزیز هم 
می گویند بله. خدا را شکر اینقدر قدرتمند هستیم که در شرایط فوتبالی تیمی نمی تواند 
برابر ما پیروز شود. کل ستاره های لیگ را کنار هم بگذارند یک الدحیل و السد از آن در 

نمی آید و ما این دو تیم را بردیم و مطمئن باشید باز هم قهرمان می شویم.
* قابل ستایش

هنر و استعداد ناب علیرضا بیرانوند شایسته بالاترین ستایش ها به  نظر می رسد و آنچه 
ارزش کار او را دو چندان می کند، پیشینه این پسر است؛ آنجا که او با مرارت و خودباوری 
از سخت ترین شرایط، خود را بالا کشید و سر به آسمان می ساید. سر و شکل زندگی او به 
گونه ای بود که اولین  بار به  جای خوابیدن در کانون گرم خانواده، در شب های سرد تهران، 
دور میدان آزادی  خوابید و برای سیر کردن شکم خود، از کارگری در کارواش هم ابایی 
نداشت. ما از این بابت به بیرانوند افتخار می کنم و او را شاسته تقدیر می دانیم، اما از زمان 
پیوستن به پرسپولیس او ناخواسته و شاید خواسته اسیر بازی ای به نام حاشیه شده است. 
این همان چیزی است که پیش از او خیلی از بازیکنان پرآوازه کشورمان و حتی جهان با آن 
مواجه شده و در دام آن گرفتار شده اند. برخی  با دوری از آن خود را نجات دادند و برخی 

نیز در نهایت غرق شده اند.
* از حاشیه دوری کن پسر!

این یادداشت را برای کسی می نویسم که به خاطر یک باخت! زمین و زمان را مقصر 
می داند و پس از گذشت چند روز هم چنان برای کم ارزش کردن حریف، با غرور کاذب خود 
و هم تیمی هایش در این شکست را بی تقصیر می داند و در آخرین مصاحبه خود هر چه که 
دوست دارد را به زبان می آورد تا به گونه ای این باخت را به گردن دیگران بیندازد. از حاشیه 
دوری کن پسر! ببین آن روزها برای رسیدن به این جایگاه چقدر سختی کشیدی و چگونه به 
موفقیت رسیدی. چند سال زجر را تحمل کردی تا به این منزلت برسی. مراقب باش که یک 
شبه آن را از دست ندهی! بیرانوند در مصاحبه آخر خود به باشگاه های حاضر در رقابت های 
این فصل لیگ هجدهم تعریض کرده که می تواند عواقب بدی برای او در پی داشته باشد. 
گفتن اینکه »کل ستاره های لیگ را کنار هم بگذارند یک الدحیل و السد از آن در نمی آید و 

ما این دو تیم را بردیم و مطمئن باشید باز هم قهرمان می شویم«، چندان خوشایند نیست!
* رسیدن به رویای بازی در لیورپول

یک بار در یکی از مصاحبه های خود گفتی؛ یکی از دلایل موفقیت من زود ازدواج کردنم 
بود. چون وقتی کسی از شهرستان بیاید و تنها در تهران باشد، حاشیه اطرافش زیاد 
می شود. شاید مجردها بعد از تمرین با دوستان به تفریح بپردازند، اما من همیشه می دانم 
بعد از تمرین همسر و فرزندانم منتظرم هستند و مستقیم به خانه می روم. این طوری زود 
هم پیشرفت می کنم و به امید خدا لژیونر می شوم. پس تلاش کن از حاشیه پردازی دوری 

کنی تا بتوانی به رویای بازی در دروازه لیورپول برسی.
* باشگاه مراقب رفتار بازیکنان خود باشد

باشگاه پرسپولیس باید این روزها خیلی مراقب رفتار بازیکنان خود باشد تا وارد مسائل 
حاشیه ای نشوند. بازیکنان ما باید یاد بگیرند که وظیفه آنها تنها بازی کردن و نتیجه گرفتن 
تیم شان در مسابقات است. بزرگان باشگاه پرسپولیس باید با بازیکنان این تیم صحبت 
کنند تا وارد بازی ای به نام حاشیه نشوند. باید باشگاه های ما در قراردادهای جدید خود 
شرح وظایف یک بازیکن را اضافه کنند تا آنها به این مهم برسند که قوانینی وجود دارد و 
می توان از راه قانونی احقاق حق کرد، نه با به راه انداختن جار و جنجال. در ضمن وظیفه 
بازیکن نیست که به این مهم ورود کند، زیرا هر باشگاهی برای پی گیری این موضوع 
مسئول دارد و می تواند بدون آنکه آن را رسانه ای کند تا موجب عواقب بعدی شود، موضوع 

حل و فصل نماید.

امیررضا واعظ آشتیانی:

مطرح کردن سرنوشت سوپرجام و پاتوسی مجازی است
حق  سوپرکاپ  گفت:  استقلال  باشگاه  سابق  مدیرعامل 
استقلال بوده ، ولی اگر بگوییم سرنوشت سوپرکاپ به                                                                                                                                                  بحث 
بازیکن جدید گره خورده، نه ادبیات خوبی محسوب می شود و 

نه تفکر خوبی.
امیررضا واعظ آشتیانی در گفت  وگو با فارس، در خصوص روند 
این روزهای فوتبال ایران و مشکلاتی که در جذب بازیکنان طی 

سال های اخیر اتفاق افتاده صحبت های زیر را انجام داد.
*مدیران عامل نقش تدارکات را دارند

فوتبال  به                                                                                                                                                  مشکلات  اشاره  با  ابتدای صحبت هایش  در  وی 
ایران طی سال های اخیر گفت: بارها و بارها اشاره کردم که 
فوتبال حرفه ای نیست و معنی و مفهوم فوتبال غیرحرفه ای 
را می توانیم در همین روند جذب بازیکنان ببینیم. اگر اشتباه 
نکنم، 6-5 سال پیش در همین باشگاه استقلال بازیکنی جذب 
شد که از                                                                                                                                                                                                                                            لیگ کره به                                                                                                                                                  تهران آمده بود. او اصلا 6 ماه بازی نکرده 
بود و سرمربی وقت تیم گفت این بازیکن چاق است و چرا او را 
جذب کردید. من فکر می کنم تنها در این دوره نیست که این 
اشتباهات را انجام می دهند و در دوره های گذشته هم چنین 
اتفاقاتی افتاده است. در فوتبالی که جایگاه مدیر یک باشگاه 
و هیأت مدیره تعریف نشده نباید بیشتر از                                                                                                                                                                                                                                            این انتظار داشته 
باشیم. در فوتبالی که سرمربی می گوید این نفرات را می خواهم 
و مدیرعامل بلافاصله او را خریداری می کند، جایگاه ها مشخص 
بازی  را  تدارکات  مسئول  نقش  مدیرعامل  واقع  در  و  نیست 

می کند.
*در فوتبال حرفه ای یک نفر برای جذب بازیکن تصمیم 

نمی گیرد
مدیرعامل سابق باشگاه استقلال افزود: اگر فوتبال حرفه ای 
حرفه ای  فوتبال  در  نیست.  گونه  این  نگاه ها  کنید،  نگاه  را 
کمیته هایی مختلف در مورد جذب بازیکنان تصمیم می گیرند 
و مثلا کمیته بازاریابی، کمیته فنی و کمیته نقل و انتقالات روی 
جذب یک بازیکن صحبت می کنند و نظر می دهند و آنها تعیین 
می کنند حضور یک فوتبالیست می تواند چه سودآوری هایی 
داشته باشد. متاسفانه در حال حاضر این نگاه در فوتبال ما 

وجود ندارد و همه چیز سلیقه ای انجام می شود.
*آیا در دوره های قبل با کسانی که در جذب بازیکن 

اشتباه کردند برخورد شد؟
قائم مقام سابق سازمان تربیت بدنی در ادامه تأکید کرد: 
ما در بحث بین الملل ضعف های زیادی داریم و حتی قوانین 
فدراسیون خودمان را هم مطالعه نمی کنیم. من خودم در خیلی 
از                                                                                                                                                                                                                                            محیط های صنعتی کار کرده ام و بعضا شاهد هستم که خیلی 
از                                                                                                                                                                                                                                            مدیران صنعتی قانون تجارت را هم رعایت نکرده اند. وقتی 
مدیری مطالعه نداشته باشد و قوانین فدراسیون فوتبال را نداند 
طبیعتا در جذب بازیکن دچار اشکال می شود و همه اینها نکات 
منفی محسوب می شود. بر فضای فوتبال فعلی ما »حرفه ای 
بودن« حاکم نیست و تا زمانی که این موضوع رعایت نشود، این 
چرخه معیوب ادامه خواهد داشت و شرایط بدتر و بدتر می شود. 
بالاخص در مورد دو باشگاه استقلال و پرسپولیس این موضوع 
باید رعایت شود، چون هر دو باشگاه وابسته به                                                             دولت هستند تا 
زمانی که شاهد باشیم انتخاب مدیران این دو باشگاه در اختیار 
وزارت ورزش است، طبیعتا برخورد جدی در مورد این مسائل 

صورت نمی گیرد. اینکه یک عضو هیأت مدیره بگوید ما اتفاقات 
باشگاه را بررسی می کنیم، اصلا حرف درستی نیست چون 
او باید بداند تضمین هایی داده که باید با این مسائل برخورد 
کند. متأسفانه به                                                                                                                                                  خاطر اشتباه در دوره های قبل هیچ کس 
مورد بازخواست قرار نگرفته و تاوان این اشتباهات را بیت المال 
می دهد. در نهایت هم کار به                                                                                                                                                  جایی می رسد که وقتی حساب و 
کتاب می کنند،استقلال ۸0 میلیاردی بدهی و پرسپولیس 100 
میلیاردی بدهی دارد. من از                                                                                                                                                                                                                                            شما سوال می کنم؛  آیا کسی در 
این زمینه مؤاخذه شد؟ مطمئن باشید سوالی هم اگر از                                                                                                                                                                                                                                            کسی 

پرسیده شده، فرمالیته بوده است.
*کسی که در جذب بازیکن اشتباه کرده باید پول بازیکن 

را از جیبش بدهد
آشتیانی در ادامه گفت وگو با فارس با تأکید بر این موضوع 
که اگر مدیری دچار سهل انگاری و اشتباه شد باید تاوانش را 
خودش بدهد، گفت:قانون تجارت می گوید اگر مدیری به                                                                                                                                                  دلیل 
سهل انگاری به                                                                                                                                                  سازمانش ضرر و زیان وارد کند باید تمام هزینه 
را از                                                                                                                                                                                                                                            جیب خودش بپردازد. چرا اعضای هیأت مدیره نباید در 
قبال اشتباهات در نقل و انتقالات واکنش نشان بدهند؟ من از                                                                                                                                               

                                                                                             شما سوال می کنم دفعات پیش نهادهای زیارتی چه برخوردی 
داشتند؟ محاکم قضایی چه کردند؟ امیدوارم مشکل بازیکن 
بررسی شود که  باید  جدید استقلال حل شود ولی موضوع 
چرا چنین اتفاقی افتاده است؟اعضای هیأت مدیره استقلال 
این  به                                                                                                                                                   رسانه ها  که  روزی  از                                                                                                                                                                                                                                             شنیده ام  من  و  هستند  مسئول 
موضوع پرداخته اند، مسئولان باشگاه استقلال به                                                                                                                                                  دنبال این 
افتاده اند که موضوع را حل کنند. این را هم بگویم  موضوع 
اگر عضو هیأت مدیره ای می گوید مسائل را بررسی می کنیم 

صورت  اقدامی  اینکه  از                                                                                                                                                                                                                                             قبل  است.  جلو  روبه  فرار  نوع  یک 
بگیرد،باید هیأت مدیره مجوز جذب بازیکن را صادر کند، آن هم 
با سازوکارهای قانونی. آیا هیأت مدیره استقلال نمی دانست که 
قرار است یک بازیکن جذب شود و آیا حالا آنها خودشان مسئول 

نیستند که پاسخ بدهند؟
*انتخاب افراد داخل باشگاه ها از طرف وزارت زیبنده 

نیست
مدیرعامل سابق باشگاه استقلال درپاسخ به                                                                                                                                                  این سوال که آیا 
وزارت ورزش نمی تواند روی انتخاب افراد در باشگاه ها نظارت 
داشته باشد، گفت: اول بگویم من که تا به                                                                                                                                                  حال ندیده ام مجمعی 
برای دو باشگاه برگزار شود. فرض کنیم که برگزار شده است و در 
آنجا وزارت ورزش باید اهداف خودش را دیکته کند که به                                                                                                                                                  طور 
مثال هدف ما در سه سال آینده چیست.هیأت مدیره بعد از آن 
باید تصمیماتی بگیرد که هدف وزارت ورزش محقق شود. اینکه 
آیا وزارت می تواند در نیروهای داخلی یک باشگاه دخالت کند، 
زیاد زیبنده نیست، ولی این گونه هم نیست که مثلا از                                                                                                                                                                                                                                            وزارت 

ورزش بگویند فلانی در فلان پست باشد.
*اگر خطیر قوانین را می دانسته عذر او قابل پذیرش 

نیست
وی در خصوص اینکه باشگاه استقلال در جذب پاتوسی دچار 
مشکل شده و خیلی ها معاون این باشگاه را در روند جذب این 
بازیکن مقصر می دانند، گفت: با رزومه ای که از توفیقی و خطیر 
شنیده ام به نظرم معاون جدید استقلال باید اطلاعاتش خیلی 
جامع تر باشد ولی  هر چند خروجی اش یکی شده است. اتفاقا 
معتقد هستم عذر خطیر را در این مورد نباید پذیرفت و حتی به                                                                                                                                                  
دلیل عدم آشنایی با قوانین باید مدیران را هم مؤاخذه کرد. وقتی 

می گویند خطیر اطلاعات حقوقی دارد، طبیعتا او ابتدا قوانین 
فدراسیون فوتبال را بلد باشد و سپس قوانین فیفا را بداند و طبق 
آنها به                                                                                                                                                  سراغ جذب بازیکن برود. مثلا یک تاجر اگر می خواهد در 
کشوری تجارت کند، باید قوانین تجاری آنها را بداند، چون اگر 
روزی به                                                                                                                                                  مشکل بخورد دیگر نمی تواند دفاع کند. خطیر هم باید 
مقررات فدراسیون فوتبال ایران و آفریقا را می دانست و بعد آنها 
را با فیفا قیاس می کرد. اگر او اینها را می دانسته و سراغ جذب 

بازیکن آفریقایی رفته واقعا عذری وجود ندارد.
* سوپرکاپ حق استقلال بوده است

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال در خصوص اینکه شایعاتی 
در صفحات مجازی به                                                                                                                                                  راه افتاده که فدراسیون و سازمان لیگ 
این پرونده را به                                                                                                                                                  پرونده سوپرجام ربط داده اند، گفت: این کار 
اصلا شکل قشنگی ندارد و خوب نیست. به                                                                                                                                                  نظر من خوب 
نیست که هر کاری را به                                                                                                                                                  کار دیگری گره بزنیم. مثلا اگر امروز 
پرسپولیسی  ورزش  وزیر  بگویند  و  نگیرد  نتیجه ای  استقلال 
است، اصلا این صحبت منطقی نیست. حتما یک جای کار 
اشکال دارد و نباید ضعف خودمان را به                                                                                                                                                  موضوع دیگری ربط 
بدهیم. سوپرکاپ حق استقلال بوده و اینکه رای آن چگونه 
صادر می شود یک بحث مجزا است،  این صحبت ها هم که 
مطرح شده یک بحث مجازی است ولی اگر بگوییم سرنوشت 
سوپرکاپ به                                                                                                                                                  بحث بازیکن جدید گره خورده نه ادبیات خوبی 
محسوب می شود و نه تفکر خوبی. به                                                                                                                                                  نظر من با وجود اینکه در 
ایران هر اتفاقی ممکن است رخ دهد، ولی من بعید می دانم 
فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ دست به                                                                                                                                                  چنین کاری بزنند، 

چون این صحبت ها اصلا حقیقی نیست.
*مدیری که فکر کند فضای مجازی برایش سکوی پرتاب 

می شود خودباخته است
با فارس در خصوص  ادامه گفت وگویش  واعظ آشتیانی در 
ادامه فعالیت مدیران باشگاه در فضای مجازی و تبلیغاتی که 
آنها در این صفحات می کنند، گفت: ما نه تنها در فوتبال بلکه 
حتی در فضای مجازی هم بلد نیستیم چگونه کار کنیم. همه 
این کارها نشأت گرفته از                                    روش های غیرحرفه ای و پوپولیستی 
است. هر وقت مدیری فکر کند فضای مجازی برایش سکوی 
پرتاب است، یا بخواهد در صفحات مجازی خودش را نشان 
دهد، مطمئن باشید آن مدیر خودباخته است و وارد بحث های 

پوپولیستی شده است.
*مدیران موفق به سازمانشان اعتبار می دهند نه اینکه از 

آن اعتبار بگیرند
باشد،  بلد  را  مختلف  سازوکارهای  که  داد:کسی  ادامه  وی 
نیاز به                                                                                                                                                  این کارها ندارد. ما در رشته های دیگر هم این مسائل 
را می بینیم. مدیر باید کاری کند که عملکرد او در سازمانش 
نشانه های رشد را شکوفا کند. اگر هر مدیری شخصیت اش را از                                                                                                                                               
                                                                                             مجموعه اش را بگیرد مطمئن باشید آن شخص کوچک است. 
مدیری موفق است که با سازمان و باشگاهش اعتبار بدهد نه 
اینکه از                                                                                                                                                                                                                                            آنها اعتبار بگیرد. فضای مجازی چه در بحث آبی و چه 
در بحث قرمز، نامش مجازی است و به                                                                                                                                                  خصوص در این فوتبال 
حرفه ای پتانسیل افراد را هم زیر سوال می برد. به                                                                                                                                                  نظرم افراد باید 
در تصمیم هایشان دقت کنند تا حداقل به                                                                                                                                                  سازمانی که در آن کار 

می کنند خدشه وارد نشود.

عضو هیات مدیره استقلال: 

مشکل پاتوسی حل خواهد شد
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال تهران، گفت: برای صدور کارت بازی 
پاتوسی مذاکرات خوبی با مسئولان فدراسیون فوتبال داشتیم و امیدوارم 

این مشکل هرچه سریعتر برطرف شود.
»کامران منزوی« اظهار داشت: باشگاه استقلال با قدرت پیگیر شکایت 
خود در رابطه با قهرمانی پرسپولیس در سوپر جام باشگاه های ایران از 
طریق دادگاه عالی ورزش خواهد بود و تحت هیچ شرایطی کوتاه نخواهد 

آمد.
او افزود: متاسفانه شایعاتی در فضای مجازی پیرامون استقلال مطرح می 
شود که صحت ندارد. در تازه ترین این شایعات موضوع پرونده استقلال در 
دادگاه عالی ورزش را به مجوز پاتوسی ربط دادند که این موضوع را تکذیب 

می کنم.
عضو هیات مدیره باشگاه استقلال در خصوص آخرین شرایط پاتوسی 
خاطرنشان ساخت: صدور کارت بازی این بازیکن مراحل اداری خود را طی 
می کند که مسولان باشگاه استقلال از طریق فدراسیون فوتبال و سازمان 

لیگ برتر درصدد برطرف کردن موانع موجود هستند.
طرفداران  که  استقلال  باشگاه  حقوق  پیگیری  کرد:  تصریح  منزوی 
میلیونی دارد از وظیفه اصلی هیات مدیره آبی پوشان است و این عزیزان 

مطمئن باشند از منافع و مصالح آن ها نخواهیم گذشت.
وی درباره اختلافاتی که میان وینفرد شفر و یکی از اعضای معاونان باشگاه 
استقلال وجود دارد اعلام کرد: اسم آن را اختلاف نمی گذارم و اعتقاد دارم 
اختلاف دیدگاه در هر خانواده ای وجود دارد اما باید در همان خانواده حل 

شود.
منزوی افزود: استفاده کردن برخی واژه ها در فضای عمومی اصلا خوب 
نیست و نباید هوادران استقلال را آزرده خاطر کرد. هواداران به آرامش و 

نشاط احتیاج دارند که این موضوع باید رعایت شود.
به  استقلال  باشگاه  مدیره  هیات  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  منزوی 
اختلاف شفر ومعاون این باشگاه ورود می کند یا خیر گفت: هیات مدیره 
طبق اساسنامه عمل می کند و اساسنامه استقلال می گوید این مسائل 
در اختیار مدیرعامل است و به طور حتم امیر حسین فتحی این موضوع را 

حل خواهد کرد. 

 صمد مرفاوی :

شفر به نظر کمیته فنی اهمیت نمی دهد
 سرمربی پیشین تیم فوتبال استقلال با انتقاد از روندی که بین برخی تیم ها شکل 
گرفته و منجر به صدور بیانیه ها علیه داوری شده است گفت: وینفرد شفر به نظر 

کمیته فنی اهمیت نمی دهد.
صمد مرفاوی در خصوص بیانیه هایی که این روزها باشگاه ها علیه همدیگر صادر 
می کنند، گفت: متأسفانه بدعت بدی در فوتبال ما پایه گذاری شده و شاهد هستیم 
که هر چند روز یک بار دو یا چند باشگاه علیه یکدیگر بیانیه صادر کرده و همدیگر را به 
مسائل غیرفوتبالی متهم می کنند. این اتفاق رفته رفته در تمامی تیم ها شکل گرفته 
و برای کوچکترین مسئله ای مدیران باشگاه ها علیه یکدیگر بیانیه صادر می کنند و 

همدیگر را متهم به کم کاری و کارهای غیراخلاقی می کنند.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا در زمانی که شما بازی می کردید چنین اتفاقاتی 
رخ می داد، گفت: اصلا چنین موضوعی وجود نداشت. هر کسی تمام توان خود 
را در زمین فوتبال می گذاشت و اهل بیانیه دادن یا صحبت علیه دیگری نبود. 
سرمربی سابق استقلال در پاسخ به این پرسش که گزینه داخلی برای هدایت تیم 
ملی بهتر است یا خارجی، گفت: امیدوارم هر مربی که هدایت تیم ملی را به عهده 
می گیرد، دانش فنی بالایی داشته باشد. متأسفانه این روزها با اسامی مربیان بزرگ 
حاضر در اروپا بسیار بازی می شود و هر روز نام هایی چون زیدان، مورینیو و دیگران 
به میان می آید اما مطمئنیم که آنها هرگز به ایران نخواهند آمد، ولی اگر قرار است 
یک مربی خارجی بیاوریم، باید عملکرد خوبی داشته باشد و به مراتب از کی روش 
دانش فنی بالاتری داشته باشد. مرفاوی در پاسخ به این سؤال که گفته می شود 
برانکو بهترین گزینه برای سرمربیگری تیم ملی است، گفت: تصمیم نهایی با وزارت 
ورزش و فدراسیون فوتبال است و آنها باید در این خصوص نظر بدهند و هر که را 
شایسته تر می بینند او را به عنوان سرمربی تیم ملی انتخاب کنند. وی در خصوص 
خریدهای خارجی استقلال هم گفت: این بازیکنان با نظر سرمربی تیم جذب شده 
اند، بنابراین او باید پاسخگوی عملکرد آنها باشد، ولی امیدوارم این سه نفر همانند 
الحاجی گرو و نیومایر نباشند، زیرا آنها هیچ تأثیر مثبتی در موفقیت استقلال نداشته 
اند. مرفاوی در پایان و در خصوص اختلافات شدیدی که بین اعضای کمیته فنی و 
سرمربی آبی پوشان به وجود آمده است، گفت: شفر از اول هم علاقه ای به کمیته 
فنی نداشت. او به نظرات آنها اهمیت نمی دهد و تنها کار خودش را انجام می دهد، 
بنابراین اعتقاد دارم کمیته فنی هیچ تأثیری در روند فنی استقلال نخواهد داشت، 

زیرا شفر مایل به حضور آنها در کنار خودش نیست.

شاهین طبع مطرح کرد 

حذف حدادی تصمیم خودم بود نه رییس فدراسیون بسکتبال
سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران در واکنش به مخالفتش با بازگشت حامد حدادی گفت: این تصمیم شخص 

من بود و برخلاف برخی شایعات رییس فدراسیون نقشی در آن نداشت.
مهران شاهین طبع درباره تصمیمش مبنی بر مخالفت با بازگشت حامد حدادی به تیم ملی اظهارکرد: 
شرایطی وجود داشت که این تصمیم را گرفتم. من حامد حدادی را می شناسم و می دانم که با دلش کاری را 
انجام می دهد اما شرایط خاصی وجود داشت که چنین تصمیمی را گرفتم. امیدوارم که انگیزه او هم بیشتر از 

همیشه شود و برای جام جهانی با قدرت به تیم اضافه شود زیرا تیم ملی در جام جهانی به او نیاز جدی دارد.
وی در پاسخ به این سوال که آیا این تصمیم تیم ملی را در آستانه پنجره ششم وارد حاشیه نمی کند؟ بیان کرد: 
امیدوارم که تیم وارد حاشیه نشود. به هر صورت فضایی وجود داشت که چنین تصمیمی را گرفتم و امیدوارم 

من را هم درک کنند.
سرمربی تیم ملی بسکتبال ایران در پاسخ به این سوال که آیا درست است تصمیم مبنی بر حذف حدادی 
توسط خودش گرفته نشده بلکه با نظر رامین طباطبایی رئیس فدراسیون بوده؟ گفت: اصلا اینطور نبوده است. 
تمام ارتباط هایی هم که با حدادی صورت می گرفت توسط رئیس فدراسیون پیگیری می شد. او بارها می 

پرسید که وضعیت حدادی چطور شد و می گفتم در حال پیگیری هستم. 
سرمربی تیم ملی بسکتبال ادامه داد: شاید یکی از دللایل اصلی این تصمیم زمان کمی است که تا مسابقات 
خود در پنجره ششم داریم. در حال حاضر روزی یک جلسه تمرین برگزار می کنیم و فرصتی هم نبود که بتوانیم 
تمرین بیشتری داشته باشیم.  شاهین طبع درباره دیدارهای دوستانه با تیم ملی اردن نیز بیان کرد: ابتدا می 
خواستیم با چین دو بازی دوستانه داشته باشیم اما مسیر سفر آنها طوری نشد که بتوانند به ایران بیایند. پس از 
مخالفت چینی ها به سراغ کره جنوبی و نیوزلند رفتیم که آنها نیز به دلیل دور شدن مسیر خود حاضر به برگزاری 
این مسابقه نشدند.  او افزود: در نهایت اردن را برای این مسابقه انتخاب کردیم که متاسفانه برخلاف اعلام آنها، 

2 بازیکن دورگه این تیم به ایران سفر نخواهد کرد. 
سرمربی تیم ملی بسکتبال ادامه داد: برای این دو مسابقه بازیکنان را به دو دسته تقسیم کردیم تا بتوانیم از 
تمام آنها در ترکیب خود بهره ببریم. اگر بازی های دوستانه به مسابقات رسمی تیم ملی نزدیک بود می توانست 

کمک بیشتری به ما کند اما اردنی ها با درخواست ما موافقت نکردند. 
شاهین طبع درباره دیدار با ژاپن نیز بیان کرد: باشگاه ممفیس بازیکن ژاپنی خود یعنی واتانابه را آزاد کرده و 
آنها ویزایش را نیز گرفته اند و احتمال دارد که به ایران بیاید. در کنار واتانابه آنها در دیدار با ایران، نیک فازکاس 
را هم در اختیار خواهند داشت. او درباره انتخاب 12 نفر نهایی تیم ملی نیز اظهار داشت: کار ما بسیار سخت 
است و خوشبختانه همه بازیکنان در اوج آمادگی هستند. برای این دو بازی 14 یا 15 بازیکن در اختیار خواهیم 

داشت و برای هر دیدار تغییراتی را در ترکیب خود ایجاد می کنیم. 
سرمربی تیم ملی درباره مایک رستم پور نیز گفت: ترکیب ما تا روز آخر مشخص نیست و رستم پور آرام آرام با 

بازیکنان هماهنگ می شود. امیدوارم که این بازیکن هم بتواند به ما کمک کند. 

فوتبال به این دلیل محبوب و پرتماشاگر است که هیجان دارد و لذت اما آنچه این روزها 
در لیگ برتر می گذر نه هیجان است نه لذت بلکه مجموعه ای از هتاکی هاست برای یک 

مشت امتیاز.
 برای جماعتی که گذشته درس عبرت نمی شود مرثیه سرایی و نوشتن و انتقاد کردن 
مثل آب در هاون کوبیدن است. خیلی زود یادمان رفت همین اعتراض های پوچ و عبث به 
داوری در جام ملت های آسیا یقه ایران را گرفت و درست در مهمترین و هیجان انگیز ترین 
نقطه تاریخ به دلیل یک ضعف رفتاری که در فرهنگ مان ریشه دوانده یک گل ناقابل تقدیم 
ژاپن کردیم و آرزوهای 43 ساله خود را به باد دادیم. پس نوشتن و مصداق آوردن از آنچه 
که راحت به دلیل خشونت در مستطیل سبز از خود نشان داده ایم نه تنها فایده ای ندارد 
بلکه این روزها گلادیاتورهای وطنی و غیر وطنی به اسم تعصب و عشق به پیراهن  در چمن 

فوتبال از ته دل به ما می خندند واین نقدها را گویی روی یخ می نویسیم.
گوش شنوا که قطعا از سوی باشگاه ها وجود ندارد که اگر داشت خود باشگاه ها که 
متاسفانه به خود و بی جهت عنوان فرهنگی هم یدک می کشند با بیانیه نویسی و یا با 
کنایه در نشست های خبری از سوی سرمربیان و مدیران رسانه ای خود  این طور به جان 

هم نمی افتادند.
پس مستقیم و رک صحبت خود را به مسیر اصلی اش می بریم و روی صحبت را با کمیته 
داوران باز می کنیم. کمیته ای که باید در حمایت درست و به موقع از داورانش خودی 
نشان دهد اما شاهد هستیم در روزگاری که بیشترین هجمه ها به سمت داوران روانه شده 
مسئولان فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ و کمیته داوران فقط به مصاحبه های پراکنده 

بسنده کرده اند و هیچ اتفاق دیگری برای درست کردن این شرایط بحرانی ندارند.
آش این قدر شور شده که گزارشگران تلویزیونی هم عنان کار از دست داده اند و هر 
صحنه خطایی که حق یا ناحق، درست یا غلط از سوی داور سوت زده می شود به خود 
اجازه می دهند تا داور را که زیر سیل فحاشی از سوی هواداران قرار گرفته اند نقادی 
کنند و موج سواران را از نقدهای غیر اصولی و گاه برای خودشیرینی هواداران یک تیم 

بی نصیب نگذارند. 
همین چند روز پیش بود که در بازی رئال مادرید و آژاکس در لیگ قهرمانان اروپا درحالی 
که در صحنه ای که آژاکس در خانه به تیم مادریدی گل زد و آن اتفاق آفساید هم بود. ابتدا 
گل تایید شد، اما در ا داور وسط برای تشخیص آن درخواست VAR کرد گزارشگر بازی 
که اتفاقا عادل فردوسی پور هم بود اشاره کرد که آفسایدی در کار نبوده و چرا باید داور 
درخواست سیستم ویدئویی کند اما بعد از 4 بار مرور صحنه از سوی داور VAR مشخص 
شد که آفساید درست بوده است. به همین راحتی از بیرون گود کار داوران در لیگ برتر 
قضاوت می شود و همین برداشت های لحظه ای از قضاوت ها عاملی می شود برای انواع 

انتقادات و توهین ها به داوران لیگ برتری.
در اینکه گاهی اشتباهات داوری در لیگ برتر به تیم ها صدمات جبران ناپذیری زده 

است اما آیا روشی که این روزها درلیگ برتر به کار گرفته شده مشکلی را حل می کند؟ 
کدام تیم با رفتارهای غیر اصولی و با بیانیه نویسی و جدیدا با سیاست سکوت و عدم حضور 
در نشست های خبری توانسته امتیازها از دست رفته به دلیل اشتباهات داوری را برای 

خود بازگرداند که اکنون شاهد رفتارهای عجیب در لیگ هستیم؟
به عقب که باز می گردیم اوج انتقاد از داوری از بازی پرسپولیس و سپاهان کلید زده 
شد. جایی که از یک هفته قبل از بازی برانکو در نشست خبری و بعد از بازی با ذوب آهن 
درحالی که در آن مسابقه خطای داوری خیلی چشمگیری رخ نداده بود به داوری ها 
تاخت و بعد در پایان بازی پرسپولیس و سپاهان، امیر قلعه نویی در بی سابقه ترین مصاحبه 
خود فغانی را قلدر جدید فوتبال معرفی کرد. اینکه فغانی در آن بازی قضاوت خوب با بدی 
انجام داد به کنار اما آیا ادبیات به کار گرفته شده از سوی سرمربی سپاهان سبب نشد تا 

نگاه ها به داوران تغییر کند؟
در آن برهه کمیته داوران برای حفاظت از داور خود چه کرد؟

کمیته انضباطی چه کرد؟ مسئولان فدراسیون در آن زمان آیا صدای زنگ خطر را 
شنیدند؟ کمیته اخلاق حتما باید خونی از بینی کسی بیاید تا به این بیانیه نویسی ها و 

مصاحبه های معنادار تیم ها ورود کند؟ 
در فصلی به سر می بریم که در رفتاری بی سابقه تمامی تیم های لیگ برتری به داوری 
ها معترض هستند اما دور از فضای مجازی که متاسفانه مجالی شده برای عده ای هتاک 
تا هر آنچه که در خیابان و سکوهای ورزشگاه ها نمی توانند از خود نشان دهند اما همه دق 
ودلی خود را با حمله به پیج های داوران و یا صفحات هواداری خالی می کنند، آیا کسی در 
کمیته داوران و فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ به بررسی و ریشه یابی این مشکل دست 

زده اند؟ رفتار بازیکنان داخل زمین غیر قابل باور شده است.
داوران لیگ برتری با همه نقاط قوت و ضعف خود پیش از اینکه به زمین بیایند بازنده 
های بزرگ هر بازی هستند. به نظر می رسد نوعی اپیدمی در بین بازیکنان به خصوص 
بازیکنان چهار تیم استقلال، پرسپولیس، سپاهان و تراکتورسازی به وجود آمده و هر 
کدام در تقلید رفتار از هم سبقت گرفته اند و در مسابقه ای شرکت کرده اند که هر کسی 

بیشترین اعتراض را به داور داشته باشد برنده اسکار می شود. 
نگاهی به فیلم و عکس های  بازی های اخیر تیم های مذکور بیندازید همه چیز عیان 
است. به چهره خشن بازیکنان نگاهی بیندازید همه چیز دستتان می آید. از باشگاه ها 
که هیچ امیدی نیست چون این طور که شواهد نشان می دهد آنها از رفتار بازیکنان خود 
خیلی هم راضی هستند که اگر نبودند بازیکنی که به دلیل اعتراض کارت زرد می گیرد و 
حضور خودش را از بازی های مهم آینده تیمش محروم می کند حتما برخوردی می شد 
اما وقتی باشگاه ها با بازیکنان عصبانی و از خود مچکر خود برخوردی نمی کنند و همه 

نداشته های خود را در داوری ها جستجو می کنند دیگر چه باید گفت؟
به فریدون اصفهانیان رئیس کمیته داوران به دلیل شرایط موجود نقد وارد است اما او 

چند روز قبل در گفت و گو با فارس به حرف مهمی اشاره کرد و گفت اگر با این حجم 
از انتقادات داوران بگویند دیگر نمی خواهند قضاوت کنند چه باید کرد. حرف او را باید 
جدی گرفت. به نظر می رسد داوران یک بار برای همیشه باید این تصمیم مهم را بگیرند 
تا بلکه با همت خود این شرایط آشفته فرهنگی و این رفتار غلط و بد آموخته بازیکنان 
و مربیان را تغییر دهند. باید از یک جایی بساط اعتراض های بیش از حد و غیر قابل 
کنترل را جمع کرد. اعتراض به داوری ها همیشه در همه دوران ها بوده است و جلوگیری 
از اشتباهات داوری فرضی محال است اما قرار نیست به دلیل اشتباه داوری رفتارهای 
غیر انسانی داشته باشیم. گرفتن امتیاز به چه قیمت؟ آیا کسی قیافه موعود بنیادی فر 
بعد از پایان بازی پرسپولیس و استقلال خوزستان را دید؟ نفس راحتی که او بعد از بازی 
کشید نشانه چیست؟ داور بازی استقلال و تراکتورسازی با چه گناهی باید زیر آن همه 

فشار قرار گیرد؟
آقای کمیته داوران شما که می دانستید پول، امکانات سخت افزاری و نرم افزاری ندارید 
چرا وعده سیستم ویدئویی را به جامعه فوتبالی می دهید؟ شما که توان برخورد با شرایط 
را ندارید چرا از داوران پشت دروازه استفاده می کنید درحالی که در بازی های اخیر نقش 
آنها در تصمیم گیری های مهم چه بوده است؟ آقای رفعتی شما که می دانید با کمبودها 
از هر نوعش روبرو هستید چطور وعده استفاده از VAR در دربی را می دهید؟ آیا خود 

شما آتش بیار معرکه برای داوران نیستید؟ 
آقای کمیته انضباطی برخورد قاطع شما با بازیکنان، مربیان و باشگاه های همیشه 
عصبانی چیست؟ چه قانونی برای مصون ماندن داوران داریم؟ آیا همه عدم نتیجه گیری 

تیم ها به خاطر ضعف داوران است؟ 
بهتر است این گونه تمام کنیم فدراسیونی که برای داورانش حرمت قائل نمی شود دفاع 
از سوی دیگران کاسه داغ تر از آش شدن است. نقد بر داوری همیشه بوده و هست اما 
دلیل نمی شود باشگاه ها به خود اجازه دهند این طور لجام گسیخته رقابت خود را در 

اتهام به داوران به رخ بکشند. 

هتاکی سهم داور، امتیاز در جیب هوچی گر

داوران بی  پناه در محاصره گلادیاتورها

مجید روان ستان  *
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شرکت "Vapotherm" یک دستگاه اکسیژن رسان غیرتهاجمی تولید کرده که بدون 
نیاز به ماسک و به راحتی به بیماران تنفسی اکسیژن رسانی می کند.

به گزارش ایسنا و به نقل از مدگجت، شرکت "Vapotherm" که در ایالت "نیوهمپشایر" 
آمریکا قرار دارد، به تازگی از سیستم تهویه هوای خود موسوم به "Hi-VNI" رونمایی 

کرده است.
این سیستم اکسیژن رسان برای تحویل هوا به صورت غیرتهاجمی به بیماران مورد 
استفاده قرار می گیرد تا این افراد بتوانند بدون نیاز به ماسک از دستگاه این شرکت 

استفاده کرده و تنفس کنند.
شرکت "Vapotherm" دستگاه تنفسی ساخت خود را از نظر سخت افزاری و نرم افزاری 
به روز رسانی کرده که بر این اساس می توان آن را در دستگاه های پزشکی مورد استفاده 

قرار داد.
فناوری"Hi-VNI" شرکت "واپوترم")Vapotherm( به جای ماسک صورت از شلنگ 
اکسیژن رسانی استفاده می کند تا گاز اکسیژن گرم و مرطوب را با سرعتی بالا به بیمار 

برساند.
مزیت دستگاه این است که بیمار می تواند حین استفاده از دستگاه، صحبت کرده و 

خوراکی هم بخورد.
بنا بر اعلام شرکت "Vapotherm" احساس راحتی این دستگاه نیز به مراتب بیشتر از 

ماسک های تنفسی است.
سازمان غذا و دارو آمریکا )FDA( در سال گذشته این سیستم را به تأیید خود رساند.

اشیایچاپ3بعدیباقابلیتتغییررنگ
 پژوهشگران هلندی سعی دارند با استفاده از نانوذرات طلا، اشیای چاپ سه بعدی 

ابداع کنند که قابلیت تغییر رنگ دارند.
شیشه های "دیکرویک")dichroic( می توانند نور مرئی را به صورت رنگ های متفاوت 
نمایش دهند. اکنون دانشمندان هلندی دریافته اند که می توان از این ماده برای ساخت 

اشیای سه بعدی استفاده کرد تا کاربردهای عملی داشته باشد.
"پولی وینیل  با  را  خود  کار  هلند،   )WUR("واخنینگن "دانشگاه  دانشمندان 
الکل")PVA( آغاز کردند که یکی از در دسترس ترین پلیمرها برای چاپ سه بعدی است. 
آنها نانوذرات طلا را در اندازه های گوناگون به این پلیمر اضافه کردند به طوری که طلای 
زیادی مورد نیاز نبود. دانشمندان نهایتاً موفق شدند اشیای سه بعدی گوناگونی را با 

استفاده از پولی وینیل الکل غنی از طلا ابداع کنند.
هنگام تابش نور به یک طرف از اشیا، مشخص شد که نانوذرات طلا می توانند نور را 
منعکس کنند و موجب شوند تا اشیا به رنگ قهوه ای مات درآیند. در مقابل، نور تابیده 
شده به طرف دیگر اشیا، از میان نانوذرات طلا عبور کرد و موجب شد که اشیا به رنگ 

بنفش نیمه شفاف درآیند.
شاید با تجاری سازی این ماده بتوان آن را در چاپگرهای سه بعدی به کار گرفت و از آن 
در کارهای هنری یا جواهرسازی نیز استفاده کرد. با استفاده از این ماده می توان به چاپ 

سه بعدی اشیایی مانند لنزهای چشمی پرداخت که نور را منعکس می کنند.
دانشمندان در حال حاضر به پردازش این فناوری مشغول هستند و اثرات استفاده از 

انواع گوناگون نانوذرات طلا و مواد چاپ سه بعدی را در آن بررسی می کنند.
این پژوهش در مجله "Beilstein Journal of Nanotechnology" به چاپ رسید.

توسعهحسگرهایزیستیگرافینبرایتشخیص
سرطانریه

 بازدم انسان غنی از شاخص های زیستی است که می تواند نشانه ای از وجود یک 
بیماری باشند.  به طور خاص، اتانول، استون و ایزوپروپیل می تواند به حضور سرطان 
ریه اشاره کنند، بنابراین داشتن روش اندازه گیری این مواد شیمیایی در نفس ممکن 
است راهی برای تشخیص سرطان ریه باشد. روش های فعلی اندازه گیری شاخص های 
زیستی به علت رطوبت بازدم، سختی کالیبراسیون چنین سیستم هایی و حضور آنالیت 
 University of("های متعدد در نفس، قابل اطمینان نیستند. محققان دانشگاه "اکستر
Exeter( انگلیس در مطالعه اخیرشان نشان داده اند که گرافین ساده چند لایه، می تواند 

برای اندازه گیری دقیق اتانول، ایزوپروپیل و استون در بازدم استفاده شود.
گرافین )Graphene( نام یکی از آلوتروپ هایِ کربن است. این ماده تشکیل شده از یک 
ساختار بلوری لانه زنبوری دوبعدی است که در آن هر اتم کربن به کمک سه الکترون 
ظرفیت خود، با سه پیوند SP۲ هیبریدیزه شده به سه اتم کربن دیگر متصل شده است. 
یک الکترون ظرفیت باقی مانده نیز بر روی کل صفحهٔ گرافین و بین تمام اتم ها به اشتراک 

گذاشته شده و الکترونِ آزاد است.
"بن هوگان")Ben Hogan( یکی از نویسندگان این مطالعه گفت: این حسگرهای 
زیستی جدید که ما توسعه داده ایم نشان می دهد که گرافین دارای پتانسیل قابل توجهی 
برای  است.  الکترونیکی  بینی  دستگاه های  در  الکترود  یک  عنوان  به  استفاده  برای 
نخستین بار، توانستیم ثابت کنیم که از گرافین مناسب می توان به عنوان یک آشکارساز 

خاص، انتخابی و حساس برای حسگرهای زیستی استفاده کرد.

چینیهااولینسیمکارتنسلپنجمراتولیدکردند
شرکت مخابراتی چاینا تله کام در اقدامی نمادین، اولین سیم کارت نسل پنجم را برای  

استفاده در گوشی های تلفن همراه تولید کرد.
اگر چه هنوز زیرساخت های لازم برای استفاده از سیم کارت یادشده در اکثر نقاط 
جهان ایجاد نشده، اما تولید سیم کارت یادشده نشانه ای از پیشرفت های جدی چین 
در حوزه مخابرات و همین طور همکاری های موفق شرکت های مخابراتی آن با یکدیگر 

محسوب می شود.
تولید این سیم کارت نسل پنجم حاصل همکاری شرکت های سوهوچاینا و چایناتله 
کام بوده و انتظار می رود پکن پایتخت چین اولین شهری باشد که استفاده از سیم 

کارت های یادشده در آن ممکن شود.
چاینا تله کام راه اندازی شبکه مخابراتی نسل پنجم را در شش نقطه مختلف چین آغاز 
کرده و در عین حال دو اپراتور عمده دیگر چینی به نام های چاینا یونیکام و چاینا موبایل 

هم از برنامه های متعدد خود در این زمینه خبر داده اند.
چاینا یونیکام در حال آزمایش یک گوشی هوشمند نسل پنجم بوده و چاینا موبایل هم از 
تست ترمینال های مخابراتی نسل پنجم در سال جاری مخابراتی خبر داده است. انتظار 

می رود تجاری سازی شبکه نسل پنجم در چین در نیمه اول سال ۲۰۱۹ ممکن شود.

درمان  است  ممکن  که  دادند  نشان  جدیدی  بررسی  در  آمریکایی  پژوهشگران 
پارکینسون با کمک پیوند سلول های بنیادی ممکن شود.

به گزارش ایسنا و به نقل از نوروساینس نیوز، پژوهش جدیدی که در دانشگاه پزشکی 
"وایل کرنل")Weill Cornell Medicine( آمریکا انجام شده، نشان می دهد که شاید 
جایگزینی سلول، نقش مهمی در تسکین نشانه های بیماری پارکینسون داشته باشد. 
پژوهشگران در این پروژه نشان دادند که چگونه می توان فناوری های مربوط به سلول 

بنیادی را برای درمان بیماری ها به کار برد.
یکی از رایج ترین درمان های پارکینسون در حال حاضر، با افزایش فعالیت "مسیر 
نیگرواستریتال" )nigro-striatal pathway( در مغز صورت می گیرد. در این روش، با 
افزایش سطح دوپامین مغز، نقص حرکتی مرتبط با بیماری بهبود می یابد. در هر حال 
این روش درمانی، محدودیت ها و عوارض جانبی قابل توجهی دارد. فناوری های مربوط 
به سلول بنیادی، برای درمان پارکینسون امیدوارکننده هستند و شاید در آینده بتوانند 

نقش مهمی در تسکین نشانه های آن بازی کنند.
در مقاله این پژوهش آمده است: هدف ما این است که روش بهتری برای کمک به 
افراد مبتلا به پارکینسون پیدا کنیم. هنوز هیچ درمانی برای این بیماری وجود ندارد و 
پژوهشگران سعی دارند روشی برای درمان کامل و حل مشکلات حرکتی پیدا کنند. 
اگر روش ما موفقیت آمیز باشد، استفاده از سلول های بنیادی به عنوان منبع سلول های 
عصبی قابل پیوند، می تواند روش مراقبت از بیماران مبتلا به پارکینسون را در آینده 
متحول کند. در این روش، تنها با یک عمل جراحی می توان پیوند را انجام داد و به 

افزایش طول عمر بیمار و کاهش یا برطرف کردن نیاز او به دوپامین کمک کرد.
در گذشته، بیشتر پژوهش های صورت گرفته در مورد پیوند برای درمان پارکینسون، با 
استفاده از سلول های انسانی به دست آمده از جنین سقط شده انجام می شدند اما این 
پیوندها، مشکلات علمی و اخلاقی در پی داشتند زیرا ذخیره محدود سلول های جنین 

و کنترل کیفیت آنها دشوار است؛ در نتیجه این روش، تنها روی برخی از بیماران کارآمد 
بود و عوارض جانبی بسیاری نیز به همراه داشت.

و  پارکینسون  درمان  در  را  بنیادی  فناوری های سلول  نحوه عملکرد  پژوهشگران، 
تبدیل این فناوری به درمان تحلیل کردند. دکتر "مالین پارمر")Malin Parmar(، استاد 
دانشگاه وایل کرنل و از نویسندگان این پروژه گفت: ما به عصر هیجان انگیز درمان با 
کمک سلول های بنیادی قدم گذاشته ایم. سلول های نسل نخست اکنون مورد آزمایش 
قرار گرفته اند و پیشرفت های جدید در حوزه زیست شناسی و مهندسی ژنتیک، امکان 
دستیابی به درمان های بهتر در آینده را نیز فراهم می کنند. برای نشان دادن نحوه 
عملکرد روش های درمانی مبتنی بر سلول های بنیادی، هنوز راه زیادی در پیش داریم و 

باید نکات بسیاری را در این باره درک کنیم.

محصول  اولین  عنوان  به  هموفیلی  مدل  موش  از 
فناوری به روش فناوری نوین کریسپر با حضور وزیر علوم 

رونمایی شد.
به گزارش ایسنا، طی مراسمی با حضور دکتر منصور 
غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوری، از اولین محصول 
CRESPER-( "فناوری روش نوین ویرایش ژنی "کریسپر

CASE( رونمایی شد.
در  تطابق پذیر  ایمنی  سیستم  نوعی  "کریسپر" 
باکتری ها است که آنها را قادر به کشف DNA ویروس 
و بعد نابودی آنها می کند. بخشی از سیستم کریسپر، 
پروتئینی به نام کَس Cas۹( ۹( است که قابلیت جستجو، 
برش زدن و استحاله DNA ویروس را به روشی خاص 
تا  دارد. فناوری کریسپر به دانشمندان اجازه می دهد 

تغییراتی در DNA سلول ها ایجاد کنند.
از  تعدادی  علمی  حوزه  این  اهمیت  به  توجه  با 
به ویژه  و  ایران  در  جوان  دانشجویان  و  پژوهشگران 
پژوهشگاه ملی مهندسی ژنتیک و زیست فناوری از ۳ 
سال پیش فعالیت و مطالعات خود را بر روی این متد 
ویرایش ژن آغاز کردند و این پژوهش ها منجر به نتایج 
جالب توجهی از جمله تولید موش های مدل بسیاری از 

بیماری های انسان شده است.
در  هم  که  است  هموفیلی  بیماری ها  این  جمله  از 
روش های  توسعه  هم  و  فاکتور ۸  داروهای  آزمون های 

درمانی کاربرد خواهد داشت. محققان پژوهشگاه ملی 
مهندسی ژنتیک و زیست فناوری، با استفاده از فناوری 
مدل  موش  نخستین  تولید  به  موفق  کریسپر  جدید 

هموفیلی در ایران شدند.
ژنوم  ویرایش  روش  از  ایرانی  محققان  طرح،  این  در 
کریسپر استفاده کردند. به این ترتیب که ابتدا ژن فاکتور 
منطقه  و  دادند  قرار  تحلیل  و  تجزیه  مورد  را  ۸ موشی 

مناسب برای هدف گیری را انتخاب کردند.
به پیش هسته جنین  ادامه، RNAهای راهنما،  در 
به  شده  دست ورزی  جنین های  سپس  و  تزریق  موش 
رحم موش های مادر خوانده منتقل شدند و بعد از تولد 
نوزادان، آزمایش های مولکولی و آنالیزهای بیوشیمیایی، 
غیرفعال شدن این ژن در موش های حاصل را تأیید کرد.

با توجه به ویژگی های مدل حیوانی موش، محققان این 
پژوهشگاه امیدوارند بتوانند با این تکنیک نقش بسزایی 
در کمک به تشخیص و درمان بیماری های انسان ایفا 

کنند.

ابداعدستگاهاکسیژنرسانیکهنیازبهماسکندارد

شایددرمانپارکینسونامکانپذیرشود

رونماییازتولیدموشهایمدلهموفیلیباروشویرایشژنی

علمیوسلامت

آیا کره بادام زمینی خوراکی سالمی است؟

مروریکوتاهبرخواصکرهبادامزمینی
کره بادام زمینی به دلیل پروتئین بالایی که دارد نزد ورزشکاران و آن هایی که به دنبال 

تناسب اندامشان هستند، پُرطرفدار است. اما آیا واقعاً غذای سالمی است؟
کره بادام زمینی خانگی اساساً از بادام زمینی بوداده تهیه می شود که به صورت خمیر 
مانند درمی آید. کره بادام زمینی سرشار از فیبر بوده و همان فوایدی را به بدن می رساند 
که خود بادام زمینی نصیب بدن می کند. انواع صنعتی و تجاری کره بادام زمینی حاوی 
عناصر افزوده ی گوناگونی هستند مانند قند، روغن گیاهی و حتی چربی ترانس. 
خوردن ِ دو قاشق غذاخوری کره بادام زمینی به شما ۱۸۸ کالری، ۸ گرم پروتئین، 6 
گرم کربوهیدرات و ۱6 گرم چربی می رساند. کره بادام زمینی پُرکالری و پرچرب بوده و 
ویتامین ها و املاح گوناگونی دارد؛ مانند منیزیم، پتاسیم و روی. کره بادام زمینی علاوه 

بر خوشمزه بودن، فواید زیادی دارد:
افزایش سطح انرژی: چربی ها، فیبر و پروتئین موجود در کره بادام زمینی به تثبیت 
انسولین کمک کرده و تا ساعت ها انرژی یکنواخت به شما می دهد. کره بادام زمینی 

برای صبحانه عالی است.
چربی زیاد: کره بادام زمینی محتوای چربی زیادی است؛ از این رو افرادی که دچار 
انسداد عروق هستند باید از مصرف آن پرهیز کرده یا خیلی کمتر آن را مصرف کنند. کره 
بادام زمینی هرچند منبع غنی چربی تک غیراشباع است، اما باز هم باید در حد اعتدال 

آن را مصرف کنید.
کمک به کاهش وزن: طبق پژوهش های گوناگون، خوردن بادام زمینی می تواند 
گرسنگی را کنترل کند، بنابراین منجر به کاهش وزن می شود. کره بادام زمینی کمک 
می کند برای مدت طولانی تری سیر بمانید، چون پروتئین، چربی و فیبر دارد؛ البته به 

شرط این که در مصرف آن زیاده روی نکنید.
کاهش ریسک دیابت: مصرف روزانه کره بادام زمینی می تواند ریسک دیابت را تا ۳۰ 
درصد کاهش بدهد. بادام زمینی نه تنها پروتئین دارد بلکه چربی های غیراشباع نیز دارد 
که به بهبود حساسیت به انسولین و کُند کردن سرعت جذب گلوکز کمک می کنند. اما 

باز هم باید در حد اعتدال کره بادام زمینی مصرف کنید. 
پیشگیری از سرطان: کره بادام زمینی بسته بندی شده با ویتامین E دارای توانایی 
مبارزه با سرطان، به ویژه سرطان های روده بزرگ، پروستات و پستان است. خوردن کره 

بادام زمینی خطر ابتلا به سرطان روده بزرگ را به ویژه در زنان کاهش می دهد.
راه  زمینی یک  بادام  کره  مصرف منظم  از تشکیل سنگ صفراوی:  جلوگیری 
عالی برای جلوگیری از تشکیل سنگ های صفراوی به دلیل محتوای بالای چربی آن 
است. دلایل عمده ایجاد سنگ های صفراوی عبارتند از اضافه وزن، رژیم های سخت، 

قرص های ضدبارداری و انواع خاصی از داروهای کلسترول.
کره بادام زمینی غنی از آنتی اکسیدان ها است که به  غنی از آنتی اکسیدان ها: 
دلیل وجود فولات، پانتوتنیک اسید، نیاسین، ریبوفلاوین و تیامین است. رزوراترول، 
زمینی است که می تواند در کنترل سرطان ها،  بادام  آنتی اکسیدان موجود در کره 

بیماری های قلبی، بیماری های مزمن و عفونت های قارچی مؤثر باشد.
کمک به ساخت توده عضلانی: دو قاشق غذاخوری کره بادام زمینی حاوی بیش از 
۸ گرم پروتئین، ۲ گرم فیبر غذایی و ۳ گرم قند است. این محتوای پروتئین بالا در آن برای 

ساخت و ترمیم عضلات ضروری است.

شمشیردولبهبرایبدن!
هنگامی که حفظ تناسب اندام را به صورت جدی دنبال می کنید، این کار زندگی شما 
را تغییر می دهد. شما از انرژی بیشتری برخوردار هستید، شادتر هستید، بهتر به نظر 
می رسید و روند تغییرات در بدن و تجربه تماشای آن احساس رضایت را در شما ایجاد می 

کند. این روندی هیجان انگیز، الهام بخش و تقریبا اعتیادآور است!
بر همین اساس است که تناسب اندام برای افراد بسیاری به یک سبک زندگی تبدیل 
شده است. آنها صبح زود از خواب بیدار می شوند و برای کار با وزنه یا تمرین برای یک 
مسابقه سه گانه هیجان زده هستند زیرا آگاهند که با پشت سر گذاشتن بخش سخت 
و دردناک، احساس توقف ناپذیری در آنها شکل خواهد گرفت. در شرایطی که تناسب 
اندام از برخی مزایا و فواید برخوردار است، اما می تواند معایبی نیز داشته باشد. گاهی 
اوقات فشار بیش از حد به بدن موجب بروز آسیب دیدگی شده و یا شاید قربانی مکمل 
هایی نامناسب شوید. استفاده از مکمل های نامناسب شرایطی رایج در دنیای تناسب 
اندام محسوب می شود. شما قصد دارید وزن خود را کاهش دهید، توده ماهیچه ای را 
افزایش دهید، یا احساس بهتری داشته باشید، از این رو، برای تسریع فرآیند از مکمل 
هایی استفاده می کنید که نتایجی چشمگیر را وعده می دهند. متاسفانه، گاهی اوقات 
نتایج وعده داده شده این مکمل ها از پشتوانه علمی برخوردار نبوده یا حتی بدتر، نتیجه 
به روشی محقق شده، اما سلامت شما را به روش های دیگر قربانی می کند. از جمله این 

مکمل ها می توان به ال-نوروالین )L-Norvaline( اشاره کرد.
ال-نوروالین برای مغز انسان مضر است

ال-نوروالین یک اسید آمینه است که استفاده از آن در مکمل هایی که برای بدنسازان و 
ورزشکاران طراحی شده، رایج است. این اسید آمینه به بدن در تولید پروتئین بیشتر کمک 
می کند، از این رو، شما می توانید سخت تر کار کرده و ریکاوری سریع تر را پس از ورزش 
تجربه کنید. به طور همزمان، این مکمل اثری منفی بر مغز شما به همراه دارد. مطالعه ای 
جدید که در نشریه Toxicology in Vitro منتشر شد، نشان داد که ال-نوروالین به سلول 
های مغز آسیب می رساند و حتی ممکن است موجب مرگ آنها شود. این آسیب مغزی می 
تواند حتی به واسطه مصرف دوزهای کم این ماده نیز شکل بگیرد. این مطالعه روی سلول 
ها در آزمایشگاه و نه روی سوژه های انسانی انجام شد، اما پژوهشگران همچنان معتقدند 
که ال-نوروالین ممکن است بهترین منبع پروتئین برای افراد نباشد. زمانی که اسید آمینه 
ها را از رژیم غذایی خود دریافت می کنید، بدن از آنها برای تولید پروتئین استفاده می کند. 
اما ال-نوروالین معمولا از اسید آمینه هایی نیست که بدن ما برای تولید پروتئین استفاده 
می کند. این یک اسید آمینه غیر پروتئینی است و صدها نمونه دیگر از اسید آمینه های 
غیر پروتئینی دیگر مانند ال-نوروالین به مکمل های ورزشی افزوده شده اند. به گفته 
پژوهشگران، این اسید آمینه های غیر پروتئینی نه تنها بدن را به دردسر می اندازند زیرا به 
پردازش آنها عادت ندارد، بلکه برخی از آنها سمی نیز هستند. در حقیقت، گیاهان از برخی 
اسید آمینه های غیر پروتئینی به عنوان مکانیزمی دفاعی برای نابودی شکارچیان و رقبا 
استفاده می کنند که ممکن است توانایی آنها در نابودی سلول های مغز را نیز توضیح دهد.

پروتئین فراوان را به روشی سالم دریافت کنید
از این رو، پیام در اینجا روشن است... مراقب باشید چه چیزی را وارد بدن خود می 
کنید. به هر مکملی اعتماد نکنید زیرا همه آنها بی خطر نیستند. حداقل پیش از خرید 

یک مکمل، درباره مواد تشکیل دهنده آن یک جستجوی آنلاین داشته باشید.
اگر عاشق تناسب اندام هستید، احتمالا به دریافت پروتئین بیشتری نسبت به یک 
فرد تنبل نیاز دارید. اما به جای استفاده از مکمل های مشکوک، آن را از منابعی مانند 
موارد زیر تامین کنید: - گوشت و لبنیات تهیه شده از دام هایی که با علف تغذیه شده اند

- گوشت ماکیان ارگانیک و مزرعه ای - ماهی - توفو و ادامامه ارگانیک - لوبیاها
- مغزدانه ها و کره مغزدانه ها - گندم سیاه - کینوآ - تخم مرغ

اگر احساس می کنید به پروتئینی بیشتر از آنچه از مواد غذایی دریافت می کنید، 
نیاز دارید، استفاده از پودرهای پروتئین مطمئن تر و امن تر مانند پروتئین وی، پروتئین 

شاهدانه یا پروتئین برنج قهوه ای را مد نظر قرار دهید.

آنفلوانزای معده که 
می تواند باعث شکم درد 

هم بشود، منشاء ویروسی 
دارد و گاستروآنتریت 

است که شامل اسهال 
همراه یا بدون استفراغ 
و احتمالًا تب خفیف 

می شود. این بیماری طی 
سه تا پنج روز بدون نیاز به 
درمان پزشکی، دوره اش 
را طی خواهد کرد. حتماً 
به کودک، مایعات فراوان 

بدهید.
اگر خون در مدفوع یا 

استفراغ کودک مشاهده 
کردید حتماً به پزشک 

مراجعه کنید و اگر علائم 
بیش از پنج روز طول 

کشیدند، تب شدید بود و 
یا علامتی از دهیدراسیون 

مانند خشکی لب ها، 
کاهش ادرار، رنگ پریدگی 

پوست و سستی و 
بی حالی دیدید باید هر چه 
زودتر کودک را به اورژانس 
برسانید زیرا این علامت ها 

نشان دهنده ی مشکلی 
جدی تر هستند.

آنفلوانزای معده، 
واقعاً آنفلوانزا نیست

ما معمولًا بیماری ریفلاکس را 
مربوط به بزرگسالان می دانیم؛ 

اما واقعیت این است که این 
مشکل در میان کودکان نیز شایع 
است. بیماری ریفلاکس اغلب به 
سختی تشخیص داده می شود، 
مخصوصاً در بچه های کوچک تر، 

اما معمولًا استفراغ، نشانه ی 
بارز این بیماری است. شکایت 
از مزه ی ترش مانند در دهان، 

درد در ناحیه بالایی شکم و زیاد 
آروغ زدن هم جزو علائم شایع 

می باشند.
بیماری ریفلاکس عموماً با 
داروهای آنتی اسید درمان 
می شود و ممکن است در 

صورت نیاز، پزشک داروهایی 
به نام مهارکننده های H2 نیز 
تجویز کند تغییراتی در رژیم 
غذایی نیز مفید خواهد بود. 

بچه هایی که ریفلاکس دارند باید 
از خوردن نوشابه های اسیدی 

مانند سودا، آب پرتقال، غذاهایی 
بر پایه ی گوجه فرنگی، غذاهای 
تند و ادویه دار و داروهایی چون 

ایبوپروفن پرهیز کنند.

بچه ها نیز می توانند دچار 
سوزش معده بشوند

نوشیدن مایعات فراوان نه 
تنها برای هیدراته نگه داشتن 

بدن کودک مهم است بلکه 
به عملکرد درست روده ها 

نیز کمک می کند. دست کم 
نیمی از مایعاتی که کودک 

مصرف می کند باید آب خالص 
باشد. از دادن نوشیدنی های 
گازدار و شیرین، آب طعم دار 
و نوشیدنی های ورزشی به 

کودک خودداری کنید. قند زیاد 
می تواند موجب شکم درد شود 
و حتماً می دانید که در بلندمدت 

نیز منجر به چاقی و مشکلات 
مرتبط با آن خواهد شد.

هشت لیوان آب در روز، 
توصیه ی بیهوده ای نیست

بیشتر اوقات شکم درد خطرناک نیست اما والدین باید نسبت به مدت شکم درد و هرگونه علامت 
دیگری هوشیار باشند. درد شدید در قسمت راست پایین شکم، علامت آپاندیسیت است و باید هر چه 

زودتر کودک را به اورژانس برسانید. ضمناً گاستروانتریت های مکرر می تواند نشان دهنده ی سندروم 
روده تحریک پذیر باشد، مخصوصاً اگر سابقه ی این بیماری در خانواده وجود داشته باشد.  دردهای 

مکرر معده که زمان زیادی طول می کشند می توانند ناشی از آلرژی های غذایی، بیماری سلیاک، انگل 
و عدم تحمل لاکتوز باشند. بنابراین زمانی که یک شکم درد به نظرتان عادی نمی آید به حس ششم تان 

اعتماد کنید و کودک را برای معاینه نزد پزشک ببرید.

ممکن است مشکل فراتر از یک شکم درد ساده باشد

یبوست نیز علت 
متداولی از شکم درد در 
بچه هاست. افزودن فیبر 

بیشتر به رژیم غذایی 
کودک، آب آلو و یا آب 

سیب هم می تواند مفید 
باشد. در صورت مشاهده 

خون در مدفوع کودک باید 
به پزشک مراجعه کنید. 

تداوم مشکل یبوست 
می تواند مربوط به سایر 
بیماری ها مانند بیماری 

سلیاک، کم کاری تیروئید 
و یا سایر بیماری هایی باشد 

که نیاز به بررسی های 
پزشکی بیشتر دارند.

یبوست، علت شایعی 
از درد کودکان است

دل درد بچه ها را چه زمانی باید جدی گرفت؟

5 نکته که باید در مورد شکم درد کودکان بدانید
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بیشتر اوقات شکم درد خطرناک نیست اما والدین باید نسبت به مدت شکم درد و هرگونه 
علامت دیگری هوشیار باشند. درد شدید در قسمت راست پایین شکم، علامت آپاندیسیت 

است و باید هر چه زودتر کودک را به اورژانس برسانید.
همه ی پدر و مادرها گهگاه این جمله را می شنوند: »دلم درد می کند!«

بیشتر اوقات، شکم درد بچه ها با راهکارهای خانگی مانند نبات داغ و عرق نعنا برطرف 
می شود. اما گاهی شکم درد، علامت مشکل جدی تری است. از کجا باید این تفاوت را 

متوجه شوید؟ نکاتی را در مورد شکم درد بچه ها به شما می گوییم تا بدانید چه زمانی باید به 
پزشک مراجعه کنید.
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اجتماعی

استاد محمد جواد صاحبی شامگاه سه شنبه ۲۳ بهمن 
دار فانی را وداع گفت. استاد صاحبی از استادان برجسته 
چون  اساتیدی  فلسفۀ  درس  شاگرد  و  دانشگاه  و  حوزه 
آیت الله حسن زاده آملی و مرحوم سید جلال الدین آشتیانی 
نشریه  تأسیس  کشور،  دین پژوهان  شورای  دبیری  بود. 
کیهان اندیشه، تدریس در دانشگاه تربیت معلم تهران و 
موسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی)ره(، بخشی از 
سوابق و فعالیت های فرهنگی و علمی محمدجواد صاحبی 
است. پیکر آن مرحوم، صبح روز پنجشنبه ۲5 بهمن ماه در 
مراسمی با اقامه نماز توسط آیت الله سبحانی در قم تشییع 
ودر گلزارشهدایامامزاده  علی بن جعفر  )ع( به خاک سپرده 

شد.
رسول جعفریان از دوستان و همراهان مرحوم صاحبی، 
طی یادداشتی به مناسبت درگذشت این استاد ارجمند، 

یاد او را گرامی داشته است.
یادداشت رسول جعفریان در ادامه می آید:

چهره ای مؤثر در تاریخ تحولات فکری قم و نماینده نسلی 
ویژه در انقلاب

شب )شامگاه ۲۴ بهمن ماه ۹۷( خبر درگذشت دوست 
دیرین، جناب آقای محمدجواد صاحبی را شنیدم.

تحقیقاتی  مرکز  در  را  ایشان  در سال ۶۱  بار  نخستین 
سپاه دیدم که مقالاتی درباره جنبش های اسلامی برای 
مجله پیام انقلاب می نوشتند. همان ساختمانی که آقای 
گنجی و باقی و شماری دیگر هم در آن بودند و هر کدام 
در بخش هایی مشغول به کار بودند. آقای صاحبی، سرگرم 
کار خود بود و به سبک نوشته ها و ادبیات سیاسی مذهبی 
همان زمان، در هر شماره مجله »پیام انقلاب« مقالاتی 
می نوشت. در آن وقت، این بنده خدا هم سرگرم نوشتن 

درباره جنگ های صدر اسلام بود که خیلی زود رها کرد.
ادامه آشنایی ما در جریان مجله کیهان اندیشه بود که از 
سال ۶۴ فعالیتش را آغاز کرد. آن زمان، دو مجله دیگر هم 

در قم بود. یکی مجله حوزه )انتشار از سال ۶۱(، و دیگری 
نور علم )انتشار از ۶۲ تا ۷۳ ( در قم بود که در همه زمینه ها 
فعال بودند، و البته گرایش های متفاوتی داشتند. کیهان 
اندیشه سومین بود که با همکاری موسسه کیهان و گویا 
زمان مرحوم آقای شاهچراغی که رفاقتی با آقای صاحبی 
داشتند، پدید آمد. لابد آقای صاحبی، خودش این ها را 
در خاطراتش که مرکز اسناد سال ۹۲ چاپ کرده، و نامش 
در کشاکش فرهنگ و سیاست است، نوشته اند. این سه 
نشریه، سه گوشه چهار راه فاطمی بود که این چهار راه، تا 

حالا هم نقش فرهنگی خود را حفظ کرده است.
انتشار کیهان اندیشه با مدیریت مرحوم آقای صاحبی، 
آن ها  از  زیادی  بنده هم در شمار  و  ادامه داشت  سال ها 
مقالاتی داشتم. فکر می کنم از سالهای ۶۷ به بعد. ویژه نامه 
طبری را هم همان وقت با کمک ایشان در سال ۶۸ در 
آوردیم و خاطرم هست که شب رحلت امام، از مصاحبه 
کیهان  برمی گشتیم.  تهران  از  عسکری  آقای  مرحوم  با 
آقای  و  جناتی  آقای  مقالات  برای  هم  پایگاهی  اندیشه 
عابدی شاهرودی، همشهری های خود آقای صاحبی بود. 
دیدگاه های اصلاحی آقای جناتی که گاهی از سوی آقای 

استادی نقد هم می شد، آن جا انتشار یافت.
آن وقت ها، بنده بیشتر روزها به دفتر کیهان اندیشه سر 
می زدم همین طور که سری هم به آقای سیدمحمدباقر 
خسروشاهی در مجله نور علم می زدم که سهم اصلی را در آن 
داشت. مجله حوزه هم، بیش از همه متکی به تلاش آقای 
مهدوی راد و دوستانشان امثال آقای ایزدپناه بود و بیشتر 
»اخوان الصفایی« اداره می شد و نام نویسندگان در مجله 
نمی آمد. آن وقت، در ساختمان کیهان در قم، آقا مصطفی 
فیاض بخش بود که کتاب فروشی را اداره می کردند و هم 
دوستان دیگر در خود نشریه از جمله آقای شوندی که حالا 
همکار ما در کتابخانه تاریخ است، آن جا بودند. آقای بدیعی 
و رباطی هم در آنجا بودند. گشت و گذارهای تفریحی هم 

بود و گاهی سرکی به باغ آقای دکتر هادی انصاری در تاج 
خاتون می زدیم. عکس های یادگاری هم از آن تفریح ها در 

اختیار هست. این ها همه اوائل دهه هفتاد بود.
به تدریج بین آقای صاحبی و موسسه کیهان اختلافاتی 
سال  از  آن  انتشار  شد.  تعطیل  اندیشه  کیهان  و  افتاد 
۱۳۶۴ تا ۱۳۷۸ منتشر شد. اما نکته دیگر این بود که به 
تدریج، فلسفه وجودی آن نشریات از بین رفت، چون نسل 
جدیدی از نشریات در حال تولد بود که البته و معمولا این 
صاحبی  آقای  هست.  هم  ناقص الخلقه  تولدها،  قبیل 
که  داد  ادامه  خود  فعالیت های  به  دیگری  حوزه های  در 
متاسفانه توفیق ارتباط کم تر بود و گهگاهی در کتابخانه 
تاریخ یا جاهای دیگر ایشان را زیارت می کردم. آخرین بار، 
چند ماه قبل، همراه دوست ارجمند جناب آقای معراجی 

به دیدنشان رفتم.
صاحبی سعه صدر خوبی داشت و مقالات نقد و ایراد را 
می گذاشت. خودش هم گاهی نقد می نوشت. بار اول که 
مقاله »مرجئه« من چاپ شد، خودش در شماره بعدی آن 

را نقد کرد.
انقلاب  در  ویژه ای  نسل  یک  نماینده  صاحبی،  آقای 
است که اولا تعلق خاطر به جنبش جهانی اسلامی دارد 
و علاقه مند به سیدجمال و جریان های اخوانی است. نه 
این که بگویم مثل آن ها فکر می کند؛ اما به هر حال در دل 
جریان بیداری اسلامی جهان اسلامی است که پیش از 
انقلاب در ایران پدید آمد و رنگ انقلاب، همان است. ثانیاً 
یعنی چپ  رفتاری داشت؛  و  آزادی خواهی فکری  نوعی 
نبود؛ از چپ های تند که در فکر و عمل، عرصه را بر دیگران 

تنگ می کردند.
ایشان باور به نوعی اسلام سیاسی داشت و سعی می کرد، 
رفتارهای سیاسی و انقلابی را از دل اسلام استخراج کند. 
علاقه مند به شناخت اندیشه های متفکران معاصر اسلامی 
بود و در این زمینه، سال ها مطالعه کرد و کاری که در باره 
مطهری  مرحوم  کار  ادامه  داشت،  اسلامی  نهضت های 
کاری  خسروشاهی،  آقای  متنوع  کارهای  کار،  همین  و 
خوب و قابل استفاده است. تحریر نهایی آن کتاب، یکی 
از آخرین کارهای ایشان بود که پیش از چاپ فرستاد تا اگر 
ملاحظه ای هست به ایشان منتقل کنم. این اخلاق ایشان 
هم خوب بود که کارها را قبل از چاپ به افرادی از دوستان 

می سپرد تا نظر دهند.
مسلما جدای از کار کیهان اندیشه که در تاریخ تحولات 
فکری قم اثری ماندگار است، کارهای خود ایشان هم نشان 
انقلابی در دوره   ـ از ویژگی های دوره ای از تفکر اسلامی 
معاصر است. اصلاح گری و باور به آن، جزو مؤلفه های اصلی 
نگاه ایشان به میراث اسلامی بود؛ امری که در دوره اخیر، 
و به قصد احیای عظمت اسلامی گذشته و برای ترسیم 
یک افق روشن تر در دنیای اسلام، مورد توجه بسیاری بوده 

است.
علاقه همزمان ایشان به مطهری و شریعتی هم، نشان از 
نوع نگاه خود وی در ایجاد نوعی صورت بندی برای تحولات 
اسلام انقلابی زیر سایه حرکت اصلاحی، داشت. خدایش 

رحمت کند که عمرش را تلف نکرد و یکسره کوشید.

با تجلیل از نفرات برگزیده :

مرحله اول سی امین دوره مسابقات کشوری 
قرآن کریم در قم خاتمه یافت

مرحله اول سی امین دوره مسابقات کشوری قرآن کریم با حضور همسران شاهد و ایثارگر 
با تجلیل از نفرات برگزیده در قم پایان یافت.

در این مسابقات که به مدت چهار روز د رقم به طول انجامید ۱۸0 نفر از همسران شهدا 
و ایثارگران از استانهای مختلف کشور در رشته های حفظ، قرائت، تفسیر و مفاهیم قرآن 
کریم رقابت کردند که ۱۷ نفر توانستند به مقام های اول تا سوم این مسابقات دست یابند.  
معاون فرهنگی بنیاد شهید وامور ایثارگران گفت: در دهه پنجم انقلاب اسلامی با تمسک 
به فرامین قرآن کریم باید با  جبهه تزویر به مبارزه و مقابله بپردازیم.حجت الاسلام و المسلمین 
کاویانی تاکید کرد: ما از ابتدای انقلاب اسلامی با سه جبهه در هر دوره مواجه بودیم جبهه 
اول زور بود که در دوره انقلاب و دفاع مقدس با آن مقابله کردیم و پیروز شدیم جبهه دوم جبهه 
زر است که با تحریم ها و فشارهای افتصادی روبرو است، جامعه وقتی توجیه شود و مسایل 
شفاف بیان شود می داند چرا باید تحمل کند و شفافیت ها اراده مقابله را تقویت می کند و 
این موجب پیروزی در این جبهه است . وی ادامه داد: اما جبهه سوم که در دهه پنجم انقلاب 
با آن مواجه ایم جبهه تزویر است میدان تزویر میدان ریای سازماندهی شده و هدفمند است 
که دشمن ملت در نقش دلسوز ملت ظاهر می شود و نسل انقلابی و ایثارگر در مقام بدهکار 
باید توضیح بدهد. تمسک به قرآن کریم این سه فتنه را خنثی می سازد قرآن پرده شوم تزویر 
را می شکافد و تزویر گر را رسوا می سازد .  امروز نیازمندیم تا قدرت و دانش و زندگی خود 
را با قرآن تنظیم کنیم تا از افراط و تفریط به دور باشیم، هر کس متناسب با ظرفیت خود از 
این سرچشمه حیات بهره مند می شودنباید بگذاریم این اتصال با قرآن قطع شود و برگزاری 
این مسابقات و آموزش های قرآنی نیز با همین هدف می باشد. مدیر کل بنیاد شهید وامور 
ایثارگران استان قم نیز در این مراسم گفت: قرآن کتاب هدایت و نور الهی است، برای روشن 
نمودن مسیر صحیح زندگی و سعادت دنیا و عقبی تمسک به این کتاب آسمانی ضروری 
است. سردار سید جواد هاشمی همچنین ضمن محکوم نمودن اقدام وحشیانه کوردلان در 
شهادت ۲۷ تن از پاسداران در چهلمین سال انقلاب اسلامی تاکید کرد: به حمد الله ملت 
ایران در تمام این سالها با ایستادگی و مقاومت مشت محکمی بر دهان استکبار زده و در آغاز 
دهه پنجم نیز با چشم انداز روشن و امید بخش و مدون که در طلیعه این دهه از سوی رهبر 

انقلاب ابلاغ گردید دهه پنجم را به دهه پیروزی های پی در پی می رساند. 
 

مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم  خبرداد

تجهیز آتش نشانی قم به نردبان پیشرفته
مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: نردبان آتش نشانی 

روزنباور تا یکی، دو هفته آینده به مجموعه آتش نشانی اضافه می شود.
عباس جعفری با بیان اینکه قم جزو پنج شهر بلندمرتبه کشور است، اظهار کرد: طی 
سالیان اخیر رشد بلند مرتبه سازی در قم جهش فوق العاده زیادی داشته که به همین دلیل 
نیاز است تا تجهیزات سازمان آتش نشانی نیز بیشتر شود.وی ادامه داد: ساختمان های 
بلندمرتبه باید ضوابط ایمنی را رعایت کنند و در مقابل حوادث و به ویژه حریق، تجهیزات 
لازم برای دفاع و مقابله اولیه را قبل از حضور آتش نشانان داشته باشند. مدیر عامل سازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم تصریح کرد: برای مقابله با حوادث احتمالی در 
ساختمان های بلندمرتبه نیاز به امکانات خاص از جمله نردبان های آتش نشانی و بالابرهای 
نجات داریم که باید خریداری شود تا با تجهیزات و امکانات لازم آماده حوادث احتمالی 
باشیم.جعفری با بیان اینکه طی چهار سال اخیر دو دستگان نردبان بلند مرتبه خریداری 
کردیم، گفت: نردبان پلتفرم 55 متری خریداری شده که به عنوان بالابر برای اطفای حریق 
و نجات جهان انسان ها کمک می کند. وی عنوان کرد: نردبان آتش نشانی روزنباور که جزو 
پیشرفته ترین نردبان های روز دنیا است، طی یکی، دو هفته آینده به مجموعه سازمان 
آتش نشانی شهرداری قم اضافه خواهد شد. مدیر عامل سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری قم با بیان اینکه برای نجات جان انسان ها در زمان حریق نیاز به امکانات 
بیشتری داریم، ابراز کرد: خدایی ناکرده اگر حوادث بزرگی در قم اتفاق بیافد، با امکانات 
موجود به مشکل خواهیم خورد و نیاز است امکانات خاصی برای بحران های بزرگ داشته 

باشیم که به همین منظور برنامه ریزی لازم برای خرید تجهیزات را انجام دادیم.
 

شهردار منطقه هشت قم :
تعداد بوستان های پردیسان به ۳۰ بوستان می رسید

شهردار منطقه هشت قم گفت: تعداد بوستان های منطقه هشت در سال ۹۸ به ۳0 
بوستان می رسید.ابوالفضل مستقیمی با بیان اینکه سرانه فضای سبز میانگین جهانی ۲5 
مترمربع برای هر نفر می باشد، گفت: در منطقه هشت نزدیک به ۲۲ مترمربع سرانه فضای 
سبز وجود دارد که در زمان ورود به شهرداری ۲0 بوستان محله ای داشتیم که دو مورد در 
سال ۹۶ بهره برداری شد و هشت مورد دیگر نیز سال آینده افتتاح خواهد شد.مستقیمی 
بابیان اینکه تعداد بوستان های منطقه هشت در سال ۹۸ به ۳0 بوستان خواهد رسید، 
تصریح کرد: تعداد بوستان های منطقه هشت باید به بالای ۴5 بوستان برسد تا تقریبا منطقه 
هشت به سرانه استاندارد فضای سبز دست پیدا کند.وی با تاکید بر اینکه در سال های اخیر 
شهرداری نهضت توسعه فضای سبز را در شهر در دستور کار قرار داده است، افزود: البته در 
منطقه هشت شرایط بهتری از نظر سرانه های فضای سبز وجود دارد، با این حال تلاش ما 
بر احداث بوستان ها در محلات مختلف منطقه است تا هم بستری برای امکانات تفریحی 

مردم فراهم شده و هم توسعه فضای سبز و شاخص های سرانه ای را داشته باشیم.
 

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم  خبرداد

رقابت 6۰ گروه سرود در جشنواره آوای سرو
در  از ۶0 گروه سرود  بیش  قم گفت:  ورزشی شهرداری  فرهنگی  مدیرعامل سازمان 
مساجد، مدارس و اماکنی که جشن های پیروزی انقلاب در آن برگزار می شود در قالب 
جشنواره چله سرو باهم رقابت می کنند.ابوالقاسم مقیمی در خصوص جشنواره آوای سرو 
که یکی از جشنواره های برنامه چله سرو است، گفت: برنامه چله سرو شامل جشنواره ای به 
نام آوای سرو است که شامل مسابقه گروه های سرود مدارس و مساجد و کانون های فرهنگی 
است.وی افزود: در این جشنواره بیش از ۶0 گروه سرود با یکدیگر به رقابت پرداخته اند. 
و  را دنبال می کردند  انقلاب اسلامی  بازخوانی سرودهای گذشته  ازاین گروه ها  برخی 
برخی با تولید و خلق آثار و آوا های جدید نسبت به توسعه و ترویج آرمان های اسلامی اقدام 
می کنند.مقیمی تصریح کرد: از ابتدای دهه فجر هم در  مساجد، مدارس و اماکنی که 

جشن های پیروزی انقلاب اسلامی در آن ها برپا می شد این سرودها  اجرا گردید.
 

رئیس سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم :

محله ای در قم مزین به نام شهید مدافع حرم 
»مکیان« شد

مراسم پلاک کوبی و مزین کردن محله ای در شهرک پردیسان به نام شهید احمد مکیان 
برگزار شد.بیست  و هفتمین آئین رونمایی از پلاک  کوچه شهدا با رونمایی از پلاک کوچه 
شهید احمد مکیان شهید مدافع حرم استان قم در مسجد امام سجاد)ع( پردیسان با حضور 
حجت الاسلام  والمسلمین قوامی امام جمعه پردیسان، مالکی نژاد رئیس کمیسیون فرهنگی 
شورای شهر قم و ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری 
قم برگزار شد. ابوالقاسم مقیمی رئیس سازمان فرهنگی، هنری، ورزشی شهرداری قم نیز 
در این مراسم با تأکید بر توجه ویژه شهرداری بر ترویج فرهنگ ایثار و شهادت تصریح کرد: 
تاکنون در بیست  و هفت منطقه قم پلاک کوبی کوچه ها به نام شهدا صورت گرفته است. وی 
با تأکید بر اینکه هدف از این کار ترویج و عطرافشانی شهدا در کوچه ها و معابر شهری است، 
ادامه داد: دو پلاک شهید دیگر نیز به نام شهید قلی زاده و شهید دهقان در شهرک پردیسان 
به زودی رونمایی می شود. گفتنی است در این مراسم از خانواده شهید احمد مکیان از 

شهدای والامقام مدافع حرم حضرت زینب)س( تقدیر به عمل آمد.
مدیر حرکت های جهادی سازمان بسیج سازندگی استان قم  خبرداد

درخشش 8 جهادگر بسیجی استان قم در 
دومین جشنواره ملی جهادگران

مدیر حرکت های جهادی سازمان بسیج سازندگی استان قم  گفت :۸تن از جهادگران 
بسیجی استان قم در دومین جشنواره ملی جهادگران برگزیده شده و در مراسم اختتامیه 
لوح تقدیر و جوایز خود را دریافت کردند. سید علی سید میرزایی در گفتگو با خبرنگاران 
در همین خصوص اظهار داشت: این افراد در هشت عرصه بین الملل، راهبردی، رسانه، 
هنر و ادب، عمرانی ، اجتماعی و سلامت و اقتصادی حایز عناوین برتر شده و در مراسم 
اختتامیه دومین جشنواره ملی جهادگران که روز جمعه با حضور فرمانده کل سپاه در محل 
سازمان بسیج دانشجویی تهران برگزار شد، لوح تقدیر و جوایز خود را دریافت کردند.وی 
افزود: در مجموع از میان بیش از سه هزار اثر ارسالی به دبیرخانه این جشنواره ، از استان 
قم مجموعاً ۸۲ اثر ارسال شد که از این بین، هشت اثر در نهایت به عنوان برگزیده مورد 
تجلیل قرار گرفتند که موفق بسیار خوبی برای جهادگران استان قم به شمار می رود.سید 
میرزایی همچنین گفت: به لطف الهی در میان گروه های متعدد جهادی در کل کشور، 
گروه جهادی ایقان از استان قم در عرصه بهداشت و سلامت به عنوان گروه برتر جهادی 

شناخته شده و مورد تجلیل قرار گرفت.

کارشناس اجرای پروژه های جنبی و پشتیبانی فولاد مبارکه خبرداد

افزایش 1۰۰ درصدی ظرفیت بارگیری و 
حمل ریلی کلاف گرم

با اجرای پروژۀ احداث سه خط ریلی انبار روباز واحد اسیدشویی، ظرفیت بارگیری و حمل 
ریلی کلاف گرم در این بخش ۱00 درصد افزایش یافت. 

کارشناس اجرای پروژه های جنبی و پشتیبانی فولاد مبارکه ضمن اعلام این خبر، هدف 
اجرای این پروژه را کاهش قابل ملاحظۀ مصرف انرژی، ارتقای ایمنی حمل و افزایش 
ضریب خوش قولی و درنهایت رضایت مندی هرچه بیشتر مشتریان فولاد مبارکه اعلام کرد.
محسن توسلی با تأکید بر این که توسعۀ شبکۀ حمل ونقل ریلی بدون تردید در توسعۀ 
متوازن و پایدار، تولید ناخالص ملی، رونق اقتصادی، تجارت، صنعت، کشاورزی و به ویژه 
در اشتغال زایی نقش تعیین کننده ای دارد، از وجود ۹۳ کیلومتر مسیر ریلی اصلی و فرعی 

در کارخانه های فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا خبر داد.
تولید ۷/۲  برای  توسعه  اجرای طرح های  راستای  افزود: در  وی در همین خصوص 
میلیون تن فولاد، یکی از موارد مهم افزایش ظرفیت حمل ریلی کلاف از فولاد مبارکه به 
سایر نقاط کشور بود که با بررسی های انجام شده، پروژۀ احداث سه خط ریلی در محوطۀ 
جرثقیل دروازه ای ۴۱ تن واقع در انبار روباز اسیدشویی در دستور کار قرار گرفت و پس از 
انجام فازهای مطالعاتی و طراحی در واحد مهندسی کارخانه و برگزاری مناقصه، با نظارت 
واحد اجرای پروژه های جنبی و پشتیبانی، در مدت ۹ ماه، این پروژۀ مهم با صرف مبلغ 
۲0 میلیارد ریال اجرا شد.کارشناس اجرای پروژه های جنبی و پشتیبانی با اشاره به این که 
خطوط مذکور در انبارهای L ،E۱ و K به منظور حمل ریلی کلاف و ورق های گرم در نظر 
گرفته شده  است گفت: پروژۀ مذکور شامل ۹۳0 متر خط راه آهن مشتمل بر سه خط که دو 
خط آن در محدودۀ جنوبی جرثقیل ۴۱ تن جهت بارگیری کلاف به طول مستقیم ۴00 متر 
است و خط سوم جهت بارگیری کلاف از سالن در دست احداث در واحد 5۲ پیش بینی 
شده است. وی خاطرنشان کرد: با احداث خطوط مذکور امکان مانور هم زمان ۱۶ واگن در 
دو خط برای بارگیری کلاف فراهم شده که منجر به افزایش ظرفیت سالانه ۶00 هزار تن 

بارگیری و حمل کلاف گرم خواهد شد.
توسلی در همین خصوص از همت و تلاش تیم اجرایی اعم از مدیریت اجرای پروژه های 
جنبی و پشتیبانی، واحدهای حمل ونقل و پشتیبانی، مهندسی کارخانه، امور قرادادهای 
خرید، انرژی و سیالات، شرکت مهندسی فولاد و شرکت قائم رضا به عنوان پیمانکار اجرایی 

قدردانی کرد.
در پی شهادت مدافعان وطن:

پرچم های شهر اصفهان به حالت نیمه افراشته در آمد
شهردار اصفهان گفت: همه پرچم های شهر اصفهان در پی شهادت مدافعان وطن به 

حالت نیمه افراشته در می آید.
قدرت الله نوروزی گفت: شهادت ۲۷ مدافع عاشق وطن از لشکر همیشه سربلند ۱۴ 
امام حسین )ع( را به مردم و خانواده آنها تسلیت و تبریک می گویم. حمله ناجوانمردانه 
خصم زبون، همه ملت و مردم اصفهان را غصه دار کرده است اما خون هر شهید مقدمه 
یک پیروزی جدید است.   وی ادامه داد: همه مردم در ایران و اصفهان به صحنه خواهند 
آمد و پیکر پاک این گلگون کفنان را بر دستان خود تشییع می کنند و این کار برای همه 

ما پیام دارد.   
شهردار اصفهان گفت: با اعلام عزای عمومی، همه پرچم های شهر اصفهان به حالت 
نیمه افراشته در می آید. پرچم های عزای عمومی نیز در اصفهان نصب شده است. دیروز 
افتخار پیدا کردم در نماز جمعه سپاهان شهر حضور پیدا کرده و پیکر دو تن از شهیدان 
مدافع وطن را همراه با مردم این منطقه، تشییع کنم. وی در ادامه گفت: نشست شهرداران 
کلانشهرها در تهران هفته گذشته تشکیل شد و همه کلانشهرها در حضور معاون اول 
رئیس جمهور مطالبات خود را مطرح کردند که تصمیمات و راهکارهاي خوبی در خصوص 
اوراق مشارکت و مشکلات بانکی اتخاذ شد و امیدوارم نتایج این تصمیمات، تاثیرات خوبی 
در عمران و آبادانی شهرها داشته باشد.  نوروزی افزود: مجمع شهرداران کلانشهرها نیز 
انتخاباتی داشتند که طی آن بنده به عنوان نماینده شهرداران کلانشهرها در شورای 
گفتگوی بخش خصوصی و دولت انتخاب شدم. با توجه به ترکیب این شورا که متشکل از 
وزرا، معاونان قوه قضاییه، معاون رئیس جمهور، رئیس بانک مرکزی و رئیس سازمان برنامه 
و بودجه است امیدوارم از این موقعیت برای رشد اصفهان و سایر شهرها استفاده کنیم.  وی 
گفت: در هفته اخیر با چند تن از وزرا و مسئولان ملی در خصوص مسائل اصفهان گفت و 

گو کردیم که دستاوردهای خوبی برای شهر اصفهان در پی داشت. 
 

با حضور رئیس سازمان مدیریت بحران کشور صورت گرفت:

افتتاح ایستگاه پمپاژ کمکی شماره 2 اردستان و 
بهره برداری از چاه جدید زواره

معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان گفت: با حضور رئیس سازمان 
مدیریت بحران کشور،مدیر کل مدیریت بحران استانداری، نماینده مردم شهرستان در 
مجلس شورای اسلامی و مقامات محلی  افتتاح ایستگاه پمپاژ کمکی شماره دو  اردستان و 

بهره برداری از چاه جدید زواره انجام گرفت
ناصر اکبری با اشاره به هدف از اجرای این پروژ ه ها گفت:ایستگاه پمپاژ کمکی شماره 
۲ به منظور افزایش ۱۸ لیتر در ثانیه ، ظرفیت انتقال آب  از طرح آبرسانی به اردستان با 

اعتباری بالغ بر ۱۲ میلیارد ریال اجرایی شد
وی افزود: شهرستان اردستان در منطقه کویری استان قرار دارد که بدلیل محدود بودن 
منابع آب محلی ، بعضا در فصل تابستان در تامین پایدار آب شرب مشترکین با چالش 
هایی مواجه می شد که با راه اندازی ایستگاه پمپاژ شماره ۲ به ظرفیت انتقال آب طرح به 
اردستان افزوده می شود .  معاون بهره برداری شرکت آب و فاضلاب اسان اصفهان  اعلام 
کرد: چاه جدید زواره با دبی ۲0 لیتر در ثانیه به منظور تامین پایدار آب شرب و مقابله با 

بحران کم آبی در شهر زواره با اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد ریال به بهره برداری رسید .
اکبری با اشاره به پروژ ه های آبفا اردستان که در دهه فجر به بهره برداری رسیدند خاطر 
نشان ساخت: در دهه فجر ۸ پروژه در بخش آب و فاضلاب با اعتباری بالغ بر ۳۲ میلیارد 

ریال در شهرستان اردستان به بهره برداری رسید .
وی گفت: توسعه فاز ۲ شبکه آب شیرین اردستان و نصب شیرهای برداشت عمومی 
،اصلاح شبکه آب خیابان امام)ره( ،اجرای شبکه فاضلاب مجتمع ۶0 واحدی خیرین 
مسکن ساز ،بهره بردای از ۲ باب آب انبار،اصلاح شبکه آب و انشعابات فرسوده مهاباد و 
توسعه شبکه آب شیرین و نصب شیرهای برداشت عمومی در مهاباد از دیگر پروژه هایی بود 

که در دهه فجر به بهره برداری رسیدند.
 

معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

اجرایی شدن طرح ثبت و پی گیری نامه های 
اداری از طریق سامانه اینترنتی 

قم  استان  ای  ونقل جاده  و حمل  راهداری  اداره کل  ومنابع  توسعه مدیریت  معاون 
ازاجرایی شدن طرح ثبت وپیگیری نامه ها از طریق وب سایت اداره کل متبوع خبرداد.

محمدرضا قدسی اظهارداشت : در راستای ارایه تسهیلات  میز خدمت الکترونیک به 
مخاطبان و مراجعان ، سامانه  ثبت و پیگیری نامه هادرسایت اداره کل راهداری و حمل 

ونقل جاده ای استان قم  راه اندازی شد.
محمدرضا قدسی معاون توسعه مدیریت ومنابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم درتکمیل خبر فوق اضافه کرد: به همین منظور از ۲۷ بهمن ماه تمامی مخاطبان 
و مراجعین می توانند از طریق سایت این اداره کل به آدرس WWW.qom.rmto.ir  نسبت 
به ثبت و پیگیری درخواست های خود اقدام نمایند. وی درادامه توضیح داد: کاربران پس 
از وارد شدن به وب سایت اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم، می توانند در 
قسمت خدمات با کلیک بر روی عنوان ثبت و رهگیری نامه ها نسبت به ثبت و یا  پیگیری 
نامه خود با ارایه مشخصات فردی صحیح اقدام نمایند. قدسی خاطر نشان ساخت : با 
عنایت به طرح فراگیر دولت الکترونیک وتمهیدات به عمل آمده جهت اجرایی شدن این 
طرح درتمامی سطوح اداری ، انشالله طی  سال آینده شاهد  تکمیل فرایند خدمات آن 
دراین اداره کل باشیم . وی تصریح کرد :  درصورت تحقق این امر ، تمامی خدمات موضوعه 
قابلیت ارائه از طریق درگاههای اینترنتی را دارا بوده و نیازی به مراجعه حضوری هموطنان 

گرامی جهت ثبت و پیگیری نامه ها نخواهد بود .
فرماندار قدس:

 خدمت به مردم انقلابی در هر جایگاهی
 یک تکلیف است 

به مناسبت چهل سالگی انقلاب اسلامی و ایام الله دهه مبارک فجر ۴0 میز خدمت با 
حضور امام جمعه، فرماندار و دیگرروسای ادارات، در مصلی نماز جمعه برپا شد و فرماندار 
قدس در این مراسم بر خدمت به مردم انقلابی که چهل سال پشت این نظام و انقلاب بودند 

توسط مدیران، تاکید کرد. 
به گزارش روابط عمومی فرمانداری شهرستان قدس؛ علی اصغر ناصربخت در این باره 
افزود: این میزهای خدمت نشان از همدلی مسئولان و مدیران شهرستان در راستای حقوق 
شهروندان و مطالبات مردمی است که مردم با حضور در میزهای خدمت مستقر در مصلی، 

خواسته ها و مشکلات خود را در این فضای معنوی مطرح کردند.
وی با بیان اینکه هدف از این اقدام ایجاد همدلی و برقرای روحیه خدمتگذاری  در بین 
مسوولان است، تصریح کرد: برقراری ارتباط بیشتر مردم با مسئولان و ایجاد ۴0 میز خدمت 
در مصلی نماز جمعه، تقویت رابطه متقابل مردم با مسئولان و حضور پر رنگ تر مسئولین 

کنار مردم است تا پایبندی به این نظام و انقلاب قوت گیرد.
وی در پایان افزود: ما درصدد آن هستیم که این فرصت های خدمت در مراحل بعدی نیز 
تداوم داشته باشد وبه مردم نشان دهیم که مسوولان همیشه و در همه حال پای کار هستند 

و از هیچ کوششی دریغ نخواهند کرد.

یادداشت رسول جعفریان به مناسبت درگذشت مؤسس انتشارات کیهان اندیشه 

محمد جواد صاحبی که بود؟ 

محمدجواد صاحبی در سال ۱۳5۷ و در اوج مبارزات مردم ایران، به قم رفت. وی در یک 
کتابفروشی در قم به فعالیت های مبارزاتی خود ادامه داد و در آن کتابفروشی، جزوات، 

اعلامیه ها، توضیح المسائل و تصاویر امام خمینی )ره( را نشر و توزیع می کرد.
مرحوم محمد جواد صاحبی، از مبارزان نهضت اسلامی و فعالان فرهنگی، دار فانی 
را وداع گفت. آنچه در ادامه می خوانید، گذری بر زندگی و خاطرات مرحوم محمد جواد 
صاحبی است که با استفاده از کتاب خاطرات وی که با عنوان »در کشاکش سیاست و 
فرهنگ« توسط موسسه فرهنگی هنری مرکز اسناد انقلاب اسلامی منتشر شده، تنظیم 

شده است.
*تولد، تحصیلات مقدماتی و تحصیلات حوزوی

محمدجواد صاحبی در بهمن ماه سال ۱۳۳۳ در روستای مغان، از روستاهای حاشیه  
شهر شاهرود به دنیا آمد. او پیش از تحصیل در دبستان به مکتب خانه رفت و از همان  
مکتبخانه، آشنایی او با قرآن و احکام دینی شروع شد. وی سپس تحصیلات ابتدایی را 
آغاز کرد. در آن سال ها، روستای مغان تنها یك مدرسه داشت و محمد جواد صاحبی در 

همان مدرسه مشغول تحصیل شد.
بعد از اتمام دوره  ابتدایی، برای تحصیلات دبیرستان به شهر شاهرود رفت و برای 
فراگیری ادبیات فارسی، وارد دبیرستان شاپور )دکتر شریعتی کنونی( شد. چنانکه خود 
می گوید: »سه دبیرستان در شاهرود به نام های دبیرستان فردوسی، دبیرستان شاهپور و 
دبیرستان محمدرضا شاه بود... من ابتدا وارد دبیرستان فردوسی شدم ولی چون رشته  
ادبیات را انتخاب کرده بودم و این رشته فقط در دبیرستان شاپور )دکتر شریعتی فعلی( 

تدریس می شد، لذا به این دبیرستان منتقل شدم.«
تحصیلات متوسطه را تا مقطع دیپلم در شهرستان شاهرود گذراند و همزمان بخشی 
از مقدمات علوم دینی را از محضر فضلا آموخت. دوره سیوطی را نزد آقای بیانی افغانی 
رفت و دو جلد از اصول فقه را از آقای صالحی افغانی آموخت، در درس معالم آیت الله سید 
احمد خاتمی در مدرسه  رضویه شرکت کرد، لمعه را نزد آقای علوی بروجردی گذراند و 
کتاب های شرح لمعه را نزد آقای آشیخ علی پناه اشتهاردی فراگرفت، مکاسب را نزد آقای 
بنی فضل خواند، رسائل را از آقای موسوی گرگانی استفاده کرد و بحث های عالی اصول و 

حتی خارج اصول را از آقای عابدی شاهرودی آموخت.
*آشنایی با امام خمینی )ره( و آغاز فعالیت های سیاسی

محمدجواد صاحبی از سال ۱۳۴۲ نام امام خمینی را شنید و کم کم با اندیشه های 
ایشان آشنا شد. چنانکه خود می گوید: »از مسائلی که از دوران کودکی در خاطرم مانده 
است، آشنایی با نام امام خمینی است. با توجه به اینکه ما در آن زمان در روستا زندگی 
می کردیم، از طریق عمه ام که در تهران زندگی می کرد با حوادث سال ۴۲ و پیامدهای 
آن آشنا شدیم.« وی در آن سال ها کلاس چهارم ابتدایی بود و در مدرسه گاهی با معلم و 

دانش آموزان درباره امام خمینی و تبعید او صحبت می کرد.
او در دوران دبیرستان نیز کمابیش تا جایی که ممکن بود، فعالیت های سیاسی را در 
مدرسه دنبال می کرد. خود در این رابطه می گوید: »من خودم یك نشریه  دیواری داشتم 
که به دلیل مطالب تندش تنها یك شماره از آن تهیه شد. در این شماره این شعر معنی دار 
سیاسی را آورده  بودم: هفت چاه نفت را بیگانه برد/ ما هنوز اندر پی یك چکه ایم/ هفت 

مرغ چاق را ژاندارم خورد/ ما هنوز اندر پی یك جوجه ایم.«
او در سال های پایانی دهه ۴0 به طور فعال وارد مبارزات سیاسی شد. این فعالیت ها 
ابتدا با توزیع کتب مذهبی و سیاسی شروع شد. وی به واسطه یکی از بازاریان شاهرود به 

اعلامیه های امام خمینی دسترسی پیدا کرد.
محمدجواد صاحبی در آن سال ها همچنین با گروهی از دوستان خود در شاهرود، یک 
حلقه مبارزاتی تشکیل داده بود. چنانکه از خاطرات وی برمی آید: »ما کم کم فعالیت هایمان 
و  دادیم  شکل  شهر  در  هم  و  خودمان  روستای  در  هم  هفتگی،  جلسات  به صورت  را 
کتابخانه ای در حسینیه  روستا ایجاد کردیم و کتاب های مذهبی، سیاسی و اجتماعی 
زیادی برای آن جمع آوری نمودیم. این کتابخانه زمینه ساز فعالیت های سیاسی مذهبی 
افراد زیادی شد... به جمعی از بچه های دانش آموز روستایی، قرآن و معارف اسلامی را 
در حدی که می دانستیم آموزش می دادیم. به هر حال در سطح شهر هم آهسته آهسته 
نیروهایی را جذب کردیم. کم کم جمعی از اصناف مختلف را جمع کردیم. دانش آموزان، 

کارگران ذوب آهن شاهرود و کارمندان ادارات هم در جمع ما حضور پیدا می کردند.«
*جاسوسی منافقین برای ساواک

این جلسات با نفوذ اعضای سازمان مجاهدین خلق و جاسوسی آنها برای ساواک 
و  اعضا  که  نقل می کند: »متوجه شدیم  تعطیل شد. چنانکه محمدجواد صاحبی 
هواداران مجاهدین خلق در جلسات ما رخنه کرده اند. در ابتدای یکی از جلسات، جوانی 

ریز نقش و رنجور پیشنهاد کرد که آیاتی از قرآن را او تلاوت کند که ما هم موافقت کردیم.

گذری بر زندگانی و خاطرات مرحوم »محمدجواد صاحبی«؛

اکثر  ریشه  گفت:  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
مشکلات حوزه فرهنگ شهروندی عدم آگاهی از وظایف 

و مسؤولیت های شهروندی است.
فرهنگ  مقوله  اهمیت  بر  تأکید  با  جلالی  عبدالله 
شهروندی در جامعه و نمود آن در زندگی بشری اظهار 
کرد: جوامع بشری دارای یک زندگی مشترک اجتماعی 
بوده و هستند، جامعه ای که به این سو حرکت می کند تابع 
قواعدی است که باید رعایت شود، هر آنچه باعث شود 
یک محیط زندگی مناسب و بدون تنش فراهم شود در 

قالب رعایت حق وحقوق شهروندی مفهوم پیدا می کند.
اگر  و  دارند  تکالیفی  انسان ها  همه  داد:  ادامه  وی 
انجام  به درستی  را در حوزه های مختلف  تکالیف خود 
دهند می توانند در محیط شهری که در حال سکونت 

هستند زندگی بدون تنش و آرام را سپری کنند.
جلالی افزود: برای مثال درزمینهٔ رانندگی که مشکل 
موجود ما است، باید با رعایت فرهنگ، اصول و چارچوب 
رانندگی به جامعه نظم دهیم تا شاهد حوادث کمتری 
باشیم. در سایر موارد نیز همین رویه برقرار است، اگر 
جامعه  در  جاری  موارد  همه  برای  مناسبی  چارچوب 

داشته باشیم و آن ها را رعایت کنیم شاهد بی نظمی و 
مشکلات بعد از آن نخواهیم بود.

وی با اشاره به اهمیت برقراری ارتباطات اجتماعی، 
انسانی و اقتصادی در جامعه افزود: رعایت حق و انصاف 
نسبت به سایر همشهریان موجب ایجاد آرامش و ثبات در 
جامعه خواهد شد، بنا بر این در بحث فرهنگ شهروندی 
با  باید بیشتر موردتوجه قرار گیرد، آشنایی مردم  آنچه 
که  باشند  آن  خواهان  هم  مردم  و  است  خود  تکالیف 

وظایف و مسؤولیت های خود را در ابعاد مختلف بدانند.
با طرح این مهم که  رئیس شورای اسلامی شهر قم 
ریشه اکثر مشکلات حوزه فرهنگ شهروندی عدم آگاهی 
از وظایف و مسؤولیت های شهروندی است، بیان کرد: 
اگر ما باور داشته باشیم بر اساس اعتقادات دینی باید 
عدالت، انصاف و حق  و حقوق دیگران را موردتوجه قرار 
از چارچوب های فرهنگ شهروندی را  دهیم، بسیاری 

رعایت کرده ایم.
وی تأکید کرد: یکی از مواردی که در دهه پنجم انقلاب 
موردنظر خواهد بود، قطعاً بحث حق  و حقوق شهروندی 
و پرداختن به آن است، متأسفانه با داشتن فرهنگ غنی 

ایرانی-اسلامی همیشه در حوزه رعایت فرهنگ سایر 
کشورها را مثال می زنیم. فرهنگ مردم عزیز کشور ما 
دارای ریشه ای کهن و آمیخته با آموزه های دینی است و 
دارای جایگاه بسیار حائز اهمیتی در سطح جهان است، 
اما همیشه به مثابه سایر امور همیشه نگاهمان به دیگران 

است و از ظرفیت غنی مردمی خود غافل هستیم.
جلالی ادامه داد: اگر محور همه رفتارها دین و تقوا باشد 
در جامعه شاهد پویایی و توسعه روزافزون در همه زمینه ها 
خواهیم بود، اگر در محیط خانواده سرپرست خانواده 
به عنوان الگوی خانواده دارای نظم و منطق باشد، به طبع 
آن فرزندان وی در جامعه توزیع کننده این نگرش خواهند 
بود و در نهایت این مهم موجب تغییر در سطح جامعه 
خواهد بود. وی با اشاره به اینکه فرهنگ شهروندی برای 
بهبود بخشیدن به محیط زندگی ضرورتی اجتناب ناپذیر 
است و روزبه روز باید تقویت شود، اظهار کرد: باید افکار را 
تغییر دهیم و به سمتی حرکت کنیم که هیچ گاه درصدد 
ایجاد مزاحمت و مشکل برای دیگران نباشیم، بلکه همه 
رفتار و نگاهمان به سمت هدایت و اصلاح دیگران در 

سطح جامعه باشد.

رئیس شورای اسلامی شهر قم: 
فرهنگ شهروندی  برای بهبود بخشیدن به محیط زندگی باید تقویت شود

مجری طرح الگوی کشت جهاد کشاورزی قم گفت: برای افزایش سطح کشت گل 
محمدی و گیاهان دارویی کارهای زیادی انجام شده و از ۳0 هکتار به ۱50 هکتار رسیده 

است.
 محمد حسین احمد پور ، اظهار داشت: توسعه گیاهان دارویی از برنامه های تغییرالگوی 
کشت جهاد کشاورزی قم می باشد، و درصدد احداث ۲ کارخانه فرآوری گیاهان دارویی نیز 
هستیم. طرح تغییر الگوی کشت قم طبق دستورالعمل معاونت زراعت جهاد کشاورزی قم 

به صورت آزمون در دشت های ساوه و شریف آباد در حال اجرا است.
وی تغییر الگوی کشت را از دشوارترین طرح های کشاورزی و مزرعه داری است و تاکنون 

فقط چهار استان به شکل محدود و آزمایشگاهی آن را اجرا کردند. 
وی با اشاره به تکمیل بیش از پنج هزار فرم اظهارنامه و ۲50 فرم پرسش نامه توسط بهره 
برداران و کارشناسان اضافه کرد: پس از انتخاب مجری طرح، پنج کمیته تخصصی ار جمله 

زراعت و باغبانی، دام، آب و خاک، ترویج، آموزش و تحقیقات تشکیل شد.
وی هدف از اجرای این طرح را کاهش مصرف آب به میزان ۴0 درصد، ذخیره کردن 
آب های زیرزمینی، افزایش درآمد کشاورزان، تامین علوفه، رفع مشکلات زیست محیطی 
و تثبیت اشتغال دانست و گفت: پس از بررسی این موارد و کسب داده ها و اطلاعات مورد 

نیاز از طریق مدل ریاضی، الگوی پیشنهادی متناسب با شرایطی اقلیمی قم بدست آمد.
احمدپور ، کینوا و چغندر علوفه ای را سازگارترین محصول ها با اقلیم گرم و خشک قم 
عنوان کرد و افزود: کشت چغندر علوفه ای از تابستان به پاییز انتقال یافته و این مساله 

کاهش ۶5 درصدی مصرف آب و افزایش تولید تا سطح ۲00 تن را به دنبال دارد.
کینوا یا خاویار گیاهی کینوا یک گیاه خوراکی کم کالری و مغذی است که بذر آن در 

آمریکای جنوبی تولید و از نظر تجاری و اقتصادی نیز دارای ارزش فراوانی می باشد.
وی اضافه کرد: تولید ۶00 هکتار چغندر علوفه ای در دستورکار قرار دارد که تا به حال 

۷5 هکتار انجام شده است.
وی همچنین با اشاره به وجود 5۲0 حلقه چاه آب در دو دشت مذکور گفت: مساحت 
اراضی کشاورزی دشت ساوه ۱۷ هزار و ۹۳0هکتار و دشت شریف آباد ۹ هزار و ۷۹0 هکتار 

شامل جو، یونجه، کل زا، ذرت، گندم، پنبه، پسته و انار است.
احمدپور گفت: درالگوی کشت جدید برخی محصول ها مانند کلزا، پنبه و انار  جمع 

آوری، و علاوه بر کینوا چغندر علوفه ای نیز جایگزین می شود.
وی سطح زیر کشت دشت ساوه را نیز ۱۷ هزار و ۸۹۳ هکتار دانست و افزود: با اجرای 

الگوی کشت، کشت دراین دشت به ۱۳ هزار و ۴۶۲هکتار کاهش پیدا می کند.
وی ادامه داد: با تغییر الگوی کشت مصرف آب این دشت از ۲۲5 میلیون مترمکعب 
به ۱50 میلیون متر مکعب می رسد. احمدپور ،حجم مصرف آب در شریف آباد را نیز ۸۷ 
میلیون متر مکعب ذکر کرد و گفت: این میزان با الگوی کشت تازه به ۶۳ میلیون مترمکعب 
کاهش و بهره وری اقتصادی آب نیز از ۶۲ ریال بر متر مکعب به ۱۴5  ریال بر متر مکعب 
خواهد رسید. وی خاطرنشان کرد: با روش جدید از سطح تولید گندم، جو، کل زا و پنبه 

کاسته و سطح کشت یونجه و پسته ثابت می ماند.

مجری طرح الگوی کشت جهاد کشاورزی قم :
سطح کشت گیاهان دارویی قم به 15۰ هکتار رسید
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 FATF مخالفان و موافقان
در مجمع  چه کسانی هستند؟ 

با وجود طولانی شدن بررسی پیوستن ایران به FATF در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و نزدیک شدن به پایان فرصت ایران برای تصمیم گیری نهایی 
درباره آن، بررسی ها نشان می دهد از 50 عضو این نهاد، هشت نفر مخالفت و چهار 

عضو، موافقت خود را با تصویب لوایح CFT و پالرمو اعلام کرده اند. 
اخباری درباره نشست دوره ای FATF که یک شنبه هفته آینده در پاریس 
برگزار می شود، منتشر شده است. بر اساس این خبر، در این جلسه نماینده ای از 
ایران حضور ندارد و قرار است کشورهای عضو درباره تمدید تعلیق ایران از لیست 
سیاه تصمیم گیری شود. در ایران نیز آن گونه که گفته می شود قرار است امروز 
سرنوشت پیوستن ایران نیز در مجمع تشخیص مصلحت نظام روشن شود. تا به 
حال چند تن از اعضای مجمع به طور صریح نظر خود را در این باره اعلام کرده اند. 
روایت حاضران در جلسات اخیر نشان می دهد تصمیم گیری در جلسه آینده 
برای  اعضا می تواند کدهایی  از  اما اظهارنظر برخی  نیز چندان راحت نیست، 
پیش بینی تصمیم نهایی بدهد. غلامرضا مصباحی مقدم به ایرناپلاس گفته است 
»در جلسه گذشته 17-18 نفر به عنوان موافق و مخالف برای اظهارنظر درباره این 
لوایح ثبت نام کرده اند«، به این ترتیب می توان گفت از 50 عضو حقیقی و حقوقی 
مجمع، حدود یک سوم موضع خود را اعلام کرده اند. علاوه براین، برخی از اعضا 
طی سال های اخیر در گوشه کنار و به شکل ضمنی مواضع خود را نسبت به این 

لوایح بیان کرده اند. 
آیت الله صادق آملی لاریجانی، رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام اخیراً در 
سخنرانی درباره اینستکس گفته است »شرط اروپا برای اجرای سازوکار مالی، 
نیز اعلام کرده  این  از  مبنی بر تصویب FATF تحقیرآمیز است«. وی پیش 

بود»شروط ایران برای پیوستن به پالرمو مبهم است«. 
آیت الله احمد جنتی، دبیر شورای نگهبان و عضو مجمع پیش از این نیز در 
نقد FATF گفته بود: »نمی دانم این ها به چه جرئتی این سند را محرمانه امضا 
کرده اند، این ها می خواهند به اسم مبارزه با پولشویی اطلاعات مالی و بانکی ما 
را به دشمن بدهند و به این شکل، خودتحریمی کنند. اگر این اتفاق بیفتد باید 
فاتحه خیلی چیزها را بخوانیم... البته ان شاءالله جلوی این ها گرفته می شود و به 

خواست خداوند می روند و امضایشان را پس می گیرند.«
محسن رضایی دبیر مجمع، صراحتاً اعلام نظر مشخصی نکرده است، اما بعد از 
آخرین جلسه مجمع گفت:»ما در اینجا نمی توانیم تحت تأثیر فشارها قرار بگیریم 
و باید آنچه به نفع ملت و کشور است را پیش ببریم.« اما اینکه منافع ملت از منظر 
او چیست تاکنون مشخص نشده است. البته او آذرماه امسال نیز تأکید کرده بود: 

»سه لایحه »اف ای تی اف« مغایر قانون اساسی و سیاست های کلی نظام است.«
بر ضرورت  این مجمع است که پیشتر  بنام  اعضای  از دیگر  توکلی  احمد 
پیوستن به FATF سخن گفته بود، اما اخیراً تغییر رأی داده و در صفحه توییتر 
خود نوشته است:» درباره پذیرش FATF ابهام داشتم، اما بیانیه وقیحانه اروپا 
و شرایط تحقیرآمیزش برای تجارت با ایران در اینستکس نشان داد در مقابل 
مستکبران، هرچه کوتاه بیاییم، طلبکارتر و گستاخ تر می شوند و پایانی هم ندارد. 
تجربه و منطق می گوید التماس از متکبر، معیشت را بر مردم تنگ تر خواهد 

کرد.« 
و عضو  اسلامی  در مجلس شورای  تهران  مردم  نماینده  عارف،  محمدرضا 
از  فراکسیون  این  از حمایت  پیشتر  نظام،  حقیقی مجمع تشخیص مصلحت 
FATF سخن گفته بود. بنابراین می توان این گونه تعبیر کرد که او به CFT و 

پالرمو رأی مثبت می دهد. 
مصطفی میرسلیم، عضو اصولگرای این مجمع نیز در این باره به خبرگزاری 
مهر گفته است:» آمریکا ما را تحریم کرده و دیگران را وادار به تحریم ما می کند، 
اگر به معاهده »پالرمو« بپیوندیم، آمریکا از آن برای محاصره بیشتر ما استفاده 
می کند.« البته او در بخش دیگری از این گفت و گو تأکید کرده است که سازمان 

ملل بر ضرورت توجه به جرایم سازمان یافته تأکید کرده است. 
ریاست  اخیر  انتخابات  در  اصولگرایان  انصرافی  نامزد  قالیباف،  محمدباقر 
در دانشگاه گیلان گفته است»این لوایح  از اعضای مجمع، اخیراً  جمهوری و 
با حق شرط های مطروحه قابل دنبال  شدن هستند، اما آنچه آن ها را با مبانی 
 FATF ،و اساس انقلاب و نظام با مشکلات و چالش های عظیم همراه می کند

است.« 
با موضوع  سردار احمد وحیدی، رئیس دانشگاه دفاع ملی در گفت و گویی 
اینستکس گفته است»دشمن زمانی  که مشاهده کرد نمی تواند با قطع نامه مانع 
پیشرفت هسته ای ما شود، مسائل هسته ای را هم جزئی از FATF قرار دادند تا 
به وسیله اجبار در پذیرش آن، مانع پیشرفت ما شوند و قدرت دفاعی کشورمان 

را کاهش دهند.«
حسین مظفر، از چهره های اصولگرای مجمع تشخیص مصلحت، اخیراً در 
گفت و گو با روزنامه وطن امروز گفته است: » فضای مجمع نه به پالرمو است.« او 
در گفت و گویی دیگر با اعتمادآنلاین نیز گفته» پالرمو و CFT در مجمع تشخیص 
با موانع جدی مواجهند و اعضای مجمع از توضیحات نمایندگان دولت قانع 

نشدند.« 
محمد صدر، از چهره های اصلاح طلب مجمع، نظری مخالف با مظفر را مطرح 
کرده است و به جماران گفته: اکنون بحث »مصلحت« مطرح است و »در مجمع، 

نظر مثبت در مورد کنوانسیون پالرمو بیشتر از نظر منفی است.«
غلامرضا مصباحی مقدم، بعد از رونمایی از اینستکس به ایرناپلاس گفته است: 
»فشار کشور های اروپایی و اجرایی شدن کانال ویژه مالی مشروط به تأیید لوایح 
FATF، نظر منفی اعضای مجمع تشخیص به تصویب این لوایح را در پی خواهد 

داشت.«
مجید انصاری از چهره های اصلاح طلب این نهاد، ضمن تأکید بر ضرورت 
مقابله با تروریسم و پولشویی برای مراوده مالی با کشورهای دیگر، به خبرگزاری 
ایسنا گفته است: » اگر پالرمو در مجمع به بن بست رسید، به آرای عمومی 
مراجعه کنیم.« او برای این اظهارنظر خود به قانون اساسی اتکا و تأکید کرده 
است» در مسائل مهم اقتصادی، فرهنگی یا سیاسی ممکن است قانونگذاری از 
طریق مراجعه مستقیم به آرای عمومی انجام شود. البته نوبت به این ها نمی رسد 
ان شاءالله پالرمو در مجمع حل می شود.« او پیش از این نیز تأکید کرده بود »ما 

ناگزیریم CFT را تصویب کنیم«. 
به  پاسخ  در  شیراز  پزشکی  علوم  دانشگاه  در  اخیراً  جلیلی  سعید  هرچند 
دانشجویان درباره این لوایح چهارگانه گفته است: » آن هایی که مدافع پیوستن به 
پالرمو و CFT هستند می گویند می خواهیم بهانه ها را کم کنیم! خب این مسیری 
است که شما یک بار طی کردید! چه تضمینی وجود دارد؟!« اما مجید انصاری 
مدعی شده است بحث پیوستن به FATF اصلًا به دولت های یازدهم و دوازدهم 
مربوط نیست، در زمان احمدی نژاد مطرح بود. حتی زمانی که آقای جلیلی در 
شورای عالی امنیت ملی بود با دستخط ایشان توصیه شده تا این کار صورت 
بگیرد.آیت الله مجتهد شبستری درباره پیوستن ایران به FATF با حق تحفظ به 
خبرگزاری مهر گفته است: »بله، البته ما باید شرایط تحفظ را ذکر کنیم. مقررات 
بین المللی یک  سری محاسن و یک  سری معایب دارد. آن مقرراتی که با شرع و 
قانون اساسی ما نمی خواند، شرط می گذاریم که اجباری در رعایت آن ها نداریم. 
با لحاظ این تحفظ لوایح را می پذیریم چون به مصلحت کشور بوده و برای دنیا 

هم خوب است.«
محمدرضا باهنر، از معدود اصولگرایان موافق این لوایح در یکی از نشست های 
خبری خود گفته است: » ما می توانیم CFT را به صورت مشروط و تا آنجا که 
مخالف احکام اسلامی و قانون اساسی نباشد، بپذیریم چراکه اگر به آن نپیوندیم 

با تحریم ها و مشکلات بیشتری مواجه می شویم.« 
علاوه براین، نمایندگان مجلس چندین نوبت و با وجود مخالفت های هیئت 
نظارت بر اجرای سیاست های کلی نظام و شورای نگهبان بر نظر خود مبنی بر 
موافقت با پیوستن به FATF اصرار کرده اند. دولت دوازدهم و نمایندگان آن نیز 
بارها بر لزوم و ضرورت پیوستن به این کنوانسیون تأکید کرده اند. با این حال، 
مخالفان نیز از پای ننشستند و از هر طریقی مخالفان را تحت فشار قرار دادند، 
البته با وجود تأخیر و برخی کارشکنی ها برخی از چهره های سیاسی و اعضای 
مجمع تشخیص مصلحت نظام به رأی مثبت اعضای مجمع برای پیوستن به این 

کنوانسیون ها امیدوارند.

نکتـه

»اتحاد« و »اختلاف« دو مقوله  متضادی بوده که در مقاطع 
حساس می تواند از دل حوادث خارج شود. حوادث تروریستی 
از همین جنس است که اگر مراقبت نشود، سودی مضاعف را 
نصیب بانیان، آمران و حامیان ترور می کند. سودی که ممکن 
است از اصل حادثه نیز زیبانبارتر باشد. در حادثه تروریستی اخیر 
در سیستان و بلوچستان که شمار زیادی از جان برکفان سپاه 
به شهادت رسیدند، شاهد رفتاری بودیم که اگر به آن توجه و 
دقت لازم را نداشته باشیم، در آینده ای نزدیک از این شکاف 
آسیب جدی خواهیم دید. اتفاقی که نقش تفکرات افراطی داخلی 
کشور، داغ کردن آن را نمی توان نادیده گرفت. این تفکر تلاش 
کرد تا در پس حادثه تروریستی قلمرو سیاست را »قطبی سازی« 
کند. این در واقع بازتولید همان تئوری سازمان منافقین است که 
از آن با عنوان »شقه کردن« یاد می کردند و از همان دهه اول 

انقلاب و فازسیاسی سازمان آن را به اجرا گذاشتند. 

* توئیت آشنا
بلافاصه بعد از واقعه تروریستی بسیاری اظهارنظر کردند، 
حسا م الدین آشنا نیز با نوشتن توئیتی )پیش از سفر مهم به روسیه 
به همراه روحانی(، در چند جمله خلاصه به آن واکنش نشان داد، 

واکنشی که دستمایه حمله به او قرار گرفت. 
آشنا در یک توئیت نوشت: »مرزبانان ما به شهادت رسیدند. اما 
ما در دام چرخه خونین و باطل انتقام نخواهیم افتاد، مسئولیت بر 
عهده آمران و دیه بر عهده عاقله است.« )کنایه آشنا در این متن 

این بود که تروریست ها فرزند حامیان تروریسم هستند.(
این توئیت به سرعت از سوی نزدیکان جریان پایداری با 
واکنش های تند روبه رو شد، آنها علاوه بر پاسخ در زیر این پست، 
در توئیت ها و پست های دیگر نیز به آن حمله کردند، تا آنجا که 
آشنا در توضیحی دقیق تر موضوع را بیان کرد، با این حال این روند 
و تبدیل فضای سیاسی به »فضایی دوقطبی« و »شقه  کردن« 
ساحت سیاست، ادامه داشت. این روند با پیوند زدن ترور ها به 

برجام در مراسم استقبال از پیکر شهدای ترور تداوم یافت. 

* هدف گذاری بر روی آشنا
آشنا از جمله کسانی است که قبل از انتخابات سال 96 به 

نقطه هدف مخالفان دولت تبدیل شد، پروژه مخالفان افراطی 
دولت برای تخریب آشنا تاکنون موفقیت آمیز نبوده است، تقریبا 
کمتر اظهارنظری از سوی آشنا ممکن است صورت بگیرد که با 
یک حمله همه جانبه از سوی رسانه های اصولگرا به طور عام و 
مخالفان افراطی دولت به طور خاص روبه رو نشود، از جمله این 
موارد می توان به اظهارنظر او در مورد بودجه نیز اشاره کرد، اما 
دو واقعه بعد از انتخابات 96 از او هدف مشخصی برای حملات 

ساخت:
1- زمانی که گردانندگان موسسه های مالی اعتباری بی مجوز 
تلاش می کردند تا دولت را تحت فشار قرار داده و مجبور کنند 
یا به آنها مجوز اعطا کند یا بدهی آنها را پرداخت کند، آشنا در 
یادداشتی از چهره آنها بی نام، )اما با نشانی های روشن( پرده 
برداشت، او ضمن بیان اینکه »جز روحانی کسی جربزه و جسارت 
جمع کردن این بساط کثیف را نداشت« نوشت: »روحانی هزینه 

مبارزه بی امان با نزولخواران تسبیح به دست و پینه بر پیشانی را 
می دهد.«2- بعد از انتشار خبر خودکشی کاووس سیدامامی او 
در واکنش بحث برانگیزی بر این ماجرا نوشت: »نه جامعه شناسان 

دین خودکشی می کنند نه حامیان حیات وحش« 

* توضیح آشنا
آشنا اما در توضیحی بر توئیت خود ضمن توصیه به اینکه 
»قبل از فحاشی اول مطالعه کنید« به پیام رهبر معظم انقلاب 
اشاره کرد. آنجا که نوشته بودند: »ارتباط عاملان این جنایت با 
سازمان های جاسوسی برخی کشورهای منطقه و فرامنطقه 
مسلّم است و دستگاه های مسئول کشور باید بر آن تمرکز کنند 

و آن را با جدیت دنبال کنند.« 
آشنا با اشاره به همین بخش نوشت: »مسئولیت بر عهده آمران 
و دیه بر عهده عاقله است.' یعنی ما آمران و نه فقط عاملان را 

مجازات خواهیم کرد. در مورد جمله دیه بر عاقله است هم علاوه 
بر کنایه سیاسی مستتر در آن باید توجه داشت که در ترورهای 
انتحاری قاتل زنده نمی ماند تا قصاص شود در اینجا این سوال 
پیش می آید که تکلیف خون به ناحق ریخته چه می شود؟ 
در این مورد سه نظریه در فقه اسلامی مطرح شده است که 
مشهورترین آنها نظریه تبدیل قصاص به دیه و مسئولیت اقربای 

قاتل یا عاقله او در پرداخت دیه است.«

* ارتباط دادن ترورها به برجام 
ماجرای ارتباط دادن ترور ها با برجام از سوی برخی دیگر در 
جریان تشییع پیکر شهدای ترور در اصفهان نیز دنبال شد، آنها با 
سر دادن شعار و اعتراض به علاءالدین بروجردی که در این مراسم 
حاضر شده بود، برجام را مقصر و عامل این ترور ها معرفی کردند، 
در مقابل بروجرودی توضیح داد که »برجام تصمیم نظام بود«. اما 
این سخن هم با واکنش تندی روبه رو شد، بلافاصله تصاویر آن 
در شبکه های مجازی و کانال تلگرامی حمید رسایی منتشر شد.

او ذیل این تصاویر نوشت: »آقای بروجردی دروغ نگو! برجام 
محصول مثلث حسن روحانی و یارانش، علی لاریجانی و یارانش 
مثل شما و جماعتی از اصولگرایان احمق بود که در بزنگاه عبور 
از خطوط قرمز تعیین شده، سکوت کردند و برای ظریف کف 

زدند... اف بر شما«

* ایجاد اختلاف به جای اتحاد 
»شقه کردن قلمرو سیاسی« ایران از همان ابتدا روش و منش 
سازمان منافقین بود، آنها از هر فرصتی برای دامن زدن به اختلاف 
ها و تبدیل فضای سیاسی به فضایی »دوقطبی« که وقایع در آن 
نتواند به محلی برای اتحاد تبدیل شود، استفاده می کردند، این 
اتفاقا در تمام دوران انقلاب از همان سالهای اولیه تا امروز تداوم 

دارد و بسیاری نادانسته در این مسیر قدم برمی دارند. 
همینجاست که پیروزی عاملان ترور را مضاعف می کند، تداوم 
این روش ترور خونین در جاده های سیستان را به نزاعی در تهران 
تبدیل می کند، تسری دادن ترورها به برجام و حتی لوایح مرتبط 
با fatf فاز سیاسی ترور را تکمیل و به آن بال و پری می دهد که 

نتیجه آن خواسته آمران ترور است، هوشیار باشیم. 

احمد توکلی از آن دست اصولگرایانی است که معمولا تلاش 
می کند در میانه اصولگرایی بایستد و مرز بندی مشخصی با 
مخالفان سرسخت دولت داشته باشد اما آخرین موضع او درباره 

لوایح مرتبط با fatf حکایت از چرخش وی دارد. 
توکلی در مصاحبه با فارس می گوید: »خودشان )دولتی ها( 
می گویند معلوم نیست با این کار )تصویب FATF( وضعیت بهتر 
شود، بعد هم گفتند ما نمی توانیم کشور را اداره کنیم! خب اگر 

نمی توانید استعفا بدهید.«

* توکلی و دولت روحانی 
که  ابتدا  همان  از  تقریبا  که  بود  اصولگرایانی  از  توکلی 
احمدی نژاد نپذیرفت در سازوکار انتخاب کاندیدای اصولگرایان 
در سال 84 با آنها همکاری کند و جای او را گرفت، با او مخالف 
بود. این اختلافات در مقاطعی همچون استیضاح کردان و وزیرکار 
احمدی نژاد نمود بیشتری داشت. همچنین در آن دوران او یکی 
از منتقدین جدی سیاست های اقتصادی احمدی نژاد به حساب 
می آمد. تا آنجا که تیم احمدی نژاد برای مقابله با او به نسبت 
خانواده اش با لاریجانی ها اشاره کرده و او را جزو این تیم به حساب 
می آوردند. در انتخابات سال 92 او و رسانه منتسب به وی آنچنان 
که باید از هیچ کدام از نامزدهای جریان اصولگرا حمایت تام و 
تمام نداشت. با وجود آنکه به قالیباف رای داده بود اما خودش را در 
همان سال برای قالیباف به آب و آتش نزد. از سوی دیگر سایت 
الف )متعلق به توکلی( زاویه شدیدی نیز نسبت به سعید جلیلی 
داشت و همین موضوع او را در میان بخش دیگری از اصولگرایان 
در معرض انتقاد قرار داده بود. با روی کار آمدن دولت حسن 
روحانی او در اقدامی که برای بسیاری از اصولگرایان هم عجیب 
می نمود، در جلسه رای اعتماد برای کابینه دولت یازدهم به عنوان 

مدافع کلیات کابینه در مجلس سخنرانی کرد. 

* توکلی و برجام 
در میان اصولگرایان بسیاری بودند که با حرکت احمدی نژاد 
در بهار سال 89 که به بیانیه تهران شهرت داشت، موافق بودند. 
بیانیه ای که از زاکانی تا حمید رسایی به دفاع از آن پرداختند. 
در آن روزها که اصولگرایان به شدت از احمدی نژاد )و بعد از 
سیاست های جلیلی( حمایت می کردند و آن را بازی »برد برد 
می خواندند«، توکلی معتقد بود که این »توافقنامه نیست«، بلکه 
»یک تعهدنامه یکطرفه است.« بعدها اما توکلی در دفاع از برجام 
به کمک دولت آمد و مواضعی کاملا متفاوت با اصولگرایان داشت. 

او در مورد برجام گفته بود: »تلاش دیپلماتیک صورت گرفته، 
بسیار گرانقیمت است و به اندازه 30 سال دیپلماسی و سیاست 
خارجی کشورمان را فربه می سازد« همچنین تاکید می کرد: »من 
با این موی سفید و به عنوان یک اقتصاددان به شما می گویم 
اگر برجام را به سرانجام نرسانیم دچار مشکل می شویم!«)ایرنا، 
12مهر 94( البته او بعدها موضعی متفاوت گرفت و گفته بود: 
»برجام نقاط تلخی دارد که نمی شود آن را تحمل کرد.« رجانیوز 
به همین بهانه اظهارات او را »چرخش حیرت انگیز« خواند و 
برخی از نزدیکان پایداری به او انتقاد کردند. تا آنجا که توکلی 
ناچار شد در 16 آبان 94 در گزارشی مفصل به نقدها پاسخ دهد. 

* تبدیل شدن از موافق FATF به مخالف
جریان  انتقاد  مورد  هم   FATF ماجرای در  توکلی  احمد 
ظاهرا  شدید  با حملات  آنها  داشت.  قرار  اصولگرای  تندروی 
توانستند موجب چرخش او را فراهم کنند. توکلی در 21 آذر 97 
ضمن خوش بینی به تصویب لوایح مرتبط با FATF در مجمع 
تشخیص مصلحت گفته بود: »باید با افزودن چند شرط FATF را 
بپذیریم؛ اگر نپذیریم ضربه های بیشتری به کشور می خورد«. او 

در 23 آبان ماه نیز تاکید کرده بود که »شبکه های فساد به صورت 
سازمان یافته با لایحه مبارزه با پولشویی مخالفت می کنند«. همین 
اظهارات خشم مخالفان FATF را برانگیخت و حملات به او آغاز 
شد. تا آنجا که رجانیوز در 23 آذر و ذیل عنوان »ساده لوحی های 
احمد توکلی ادامه دارد« نوشت: »احمد توکلی را نمی بینید مگر 
در چرخش مواضع. او یکبار به عنوان حامی برجام پشت تریبون 
مجلس میرود و یکبار به عنوان منتقد از سرنوشت شوم اعتماد 
به آمریکا می گوید. یکبار از مضرات FATF می گوید و بار دیگر 
با ترس و لرز می گوید اگر خواسته های آنها را نپذیریم ضربه 
میخوریم!« نزدیکان دولت احمدی نژاد نیز همچنان او را با توجه به 
اینکه دارای نسبت های فامیلی با لاریجانی هاست، مورد حمله قرار 
می دادند. تیم رسانه ای پایداری هم در مورد او نوشتند: »رفتارها و 
موضع گیری های متناقض توکلی باعث شده تا تحلیل گران وی 
را فردی متخصص ندانسته و مواضع وی را سیاست زده معرفی 

کنند.« )رجانیوز، آذر 97(

*  خوشحالی تیم احمدی نژاد
حالا اظهارنظرهای او موردپسند همه مخالفان دیروز خودش 

قرار گرفته است. آنها که تا دیروز او را »سیاست زده« و »فامیل 
لاریجانی« می خواندند، گفته هایش در مورد استعفای دولت 
را تیتر اصلی خود کردند. او در آخرین اظهاراتش در پاسخ به 
حرف های واعظی که از مخالفان FATF می خواست »مسئولیت 
تصمیم  خود را بپذیرند« می گوید: »اگر دولت نمی تواند بدون این 

لوایح کشور را اداره کند، استعفا دهد.« 
توکلی پیشتر دلیل این چرخش را »زیاده خواهی اتحادیه 
اروپا« دانسته که موضوع اینستکس را به تصویب این لوایح مرتبط 
کرده بودند: »درباره پذیرش FATF ابهام داشتم اما بیانیه وقیحانه 
اروپا و شرایط تحقیرآمیزش برای تجارت با ایران در اینستکس، 
نشان داد در مقابل مستکبران، هرچه کوتاه بیاییم، طلبکارتر 
و گستاخ تر میشوند و پایانی هم ندارد تجربه و منطق میگوید 

التماس از متکبر، معیشت را بر مردم تنگ تر خواهد کرد.«

* کلید واژه استعفا
با فشارهای بیرونی وارد شده به مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، این مجمع در نهایت روز شنبه 27 بهمن ماه هم نتوانست 
به  ایران  پیوستن  لایحه  تصویب  عدم  یا  تصویب  مورد  در 
کنوانسیون پالرمو تصمیم گیری کند. درحالی که قرار بود در این 
جلسه تصمیم گیری در مورد این لایحه انجام شود. با این همه 
آنچه محل سئوال است این است که »آیا چرخش احمد توکلی 
را آنطور که اصولگرایان تندرو می گفتند باید از سر »سیاست 
زدگی« دانست، یا اهداف دیگری هم در میان است؟ آیا توکلی 
به خاطر فشارهای دور و نزدیک ناچار به چنین موضع گیری 

شده است؟«
استعفا کلید واژه ای است که در میان حرفهای اصولگرایان روز 
به روز پررنگ تر می شود و همین مساله نقطه کانونی پیوند میان 
احمدی نژاد و مخالفان  دیروزش را فراهم کرده است. به عنوان 
نمونه احمد ی نژاد در سخنرانی اخیر خود در رامهرمز گفته بود: 
»مقامات کشور اگر نمی توانند از حقوق ملت دفاع کنند، بهترین 
راه این است که کنار بروند و کار را به خود مردم بسپارند. این افراد 
هر لحظه که به کار ادامه دهند، ظلم به ملت است و اقدامات آنان 
نامشروع خواهد بود و باید پاسخگو باشند.« حالا احمد توکلی هم 
مانند اسدالله بادامچیان که در تیرماه خواستار استعفا شده بود، با 
احمدی نژاد به یک نقطه اشتراک رسیده اند. نقطه ای که به نظر 
می رسد پاسخ آنها را روحانی درهمان تابستان داغ اینگونه داده 
است: »اگر کسی فکر می کند دولت استعفا می کند و کنار می رود 

اشتباه می کند. «

آغاز حمله به آشنا به بهانه عملیات تروریستی اخیر؛ 

مبادا به پیاده نظام ترور تبدیل شویم 

تبدیل شدن احمد توکلی از موافق FATF به مخالف 

چرخش های یک مدافع

عضو حزب اتحاد ملت و معاون پیشـین سیاسـی وزارت کشـور گفت: نکته مهمی 
کـه نبایـد از آن غافـل و بایـد در دهـه پنجـم انقلاب بـه آن توجه کرد انسـجام ملی، 

وحدت و همدلی در کشـور اسـت. 
»مرتضـی مبلـغ« عضـو حزب اتحاد ملـت افزود: چهل سـالگی دوران بلوغ اسـت، 
دورانـی اسـت کـه انسـان از نظـر عقلـی کامل مـی شـود و این موضـوع را مـی توان 
برای انقلاب ما هم شـبیه سـازی کرد. انسـان در این سـن نسـبت به گذشـته خود و 
در مـورد اشـتباهاتش فکـر می کند و برای آینـده برنامه ریزی مـی کند و تصمیمات 

عقلانـی و منطبق بـا مصالح زندگـی می گیرد.
مبلـغ اضافـه کـرد: وارد دهـه پنجـم پیروزی انقلاب شـده ایـم و این بسـیار مهم 
اسـت. اینکه فقط شـعار بدهیم و دائم بر دسـتاوردها تأکید و آن را برجسـته کنیم، از 
نقـاط ضعف و اشـتباهات چشم پوشـی کـرده و نادیده بگیریم به هیـچ وجه به معنی 

بلـوغ نیسـت و مـی تواند معنای عقب افتادگـی را در ذهـن متبادر کند.
وی ادامـه داد: مشـکل بسـیار بـزرگ و اساسـی که امـروز در درون حاکمیـت و از 
طرف عده ای و به خصوص از ناحیه رسـانه صدا و سـیمای جمهوری اسـلامی با آن 
دسـت به گریبان هسـتیم این اسـت که همه چیز را خوب و مثبت جلوه می دهند 

و از واقعیـت هـای جامعه به شـدت فاصله می گیرند. 
مبلغ بیان کرد: اینکه انقلاب دسـتاوردهای بزرگی داشـته قابل کتمان و چشـم 
پوشـی نبـوده و قطعـی اسـت، ولـی مـا مشـکلات زیـادی هم داریـم. کاسـتی ها و 
خطاهـای بزرگـی در رفتارهـا وبرنامه هایمـان مرتکـب شـده ایـم و ایـن هـم قابـل 
کتمـان نیسـت. این کـه در جامعه ما مشـکلات زیادی وجـود دارد، واقعیتی اسـت 
کـه مـردم مـا به صـورت روزمـره با آن دسـت بـه گریبـان هسـتند و آن را حس و 

لمس مـی کنند. 
معاون پیشین سیاسـی وزارت کشور خاطرنشان کرد: بعضی ها در درون حاکمیت 
بـه صـورت خطـی عمل می کننـد، تجربه نشـان داده این روش هـا نه تنها به نتیجه 
نمی رسـد بلکـه نتایـج معکوس به بـار مـی آورد و آسـیب های بیشـتری را به جامعه 
وارد می کنـد. ایـن مهـم اسـت که در یک سلسـله از سیاسـت های غلـط و ناکارآمد 

گذشـته تجدید نظر شود 
معـاون سیاسـی پیشـین وزارت کشـور افـزود: در دهـه پنجـم انقـلاب بایـد یک 
وحـدت و انسـجام حاکمیتـی بـه وجود آیـد کـه در درون حاکمیت منافـع و مصالح 
ملی،عمومی و راهبردهای کلان کشـور به طور دقیق و شـفاف ترسـیم شـده و همه 

ملزم بـه اجرای آن باشـند. 
مبلـغ ادامـه داد: در بخـش فرهنگـی نگاه های سـلبی وجـود دارد که با خواسـت 
عمومـی و واقعیـت هـای جامعه تطبیق ندارد، از نظر عقلانی هـم این نگاه یک جانبه 
نگـر کامـلًا غلط، ناکارآمد و نادرسـت اسـت. نـگاه های امنیتی که ما امروز نسـبت به 
اقشـار مختلف داریم مشـکلات بسیار جدی و اساسـی به وجود آورده اسـت. در مورد 

سیاسـت هم به همین شـکل، ما سـامان سیاسـی درسـتی پیدا نکرده ایم. 

* نگاه امنیتی به مسائل اجتماعی، سیاسی، رسانه ای
عضو حزب اتحاد ملت خاطرنشـان کرد: احزاب که از لوازم قطعی و جدایی ناپذیر 
یـک نظـام دموکراتیک و مردم سـالار اسـت امـروز محلی از اعـراب ندارنـد. به طوری 
کـه اگـر همین فردا همه احزاب تعطیل شـوند هیـچ اتفاقی جدیـدی نمی افتد. مگر 
می شـود یک نظام سیاسـی مردم سـالار بـدون احزاب زندگـی کند؟ احـزاب باید در 
صدر امور سیاسـی کشـور قرار گیرند و رابطه ای ارگانیک و حقوقی با نظام سیاسـی 
و مـردم و بـا انتخابات پیـدا کنند نظام انتخاباتی ما باید یک نظام حزبی شـود اینقدر 
نبایـد بـر علیـه تحزب در کشـور تبلیغ بد شـود بلکـه احزاب بایـد مورد تقدیـر واقع 

شوند.
ایـن فعـال سیاسـی اصـلاح طلـب افـزود: در دهه پنجـم انقلاب هسـتیم. یکی از 
مشـکلات اساسـی مـا نـگاه امنیتی به مسـائل اجتماعـی، سیاسـی، رسـانه ای، نگاه 
امنیتـی و انقباضـی در خصـوص گزینـش مدیـران اسـت. در بعضـی از موضوعات به 
دلایل خیلی سـاده برخوردهای خیلی سـنگین و سـریع انجام می شـود ولی مسائل 
بسـیار بزرگ رها شـده اسـت و هیچ برخوردی صورت نمی گیرد. در مسائل اقتصادی 
هـم مشـکلات فراوانـی داریم و به صـورت کاریکاتوری و کوتـاه مدت و مقطعی عمل 
می کنیـم، در جاهایـی حساسـیت زیـادی نشـان مـی دهیـم و در مـواردی کـه باید 
حسـاس باشـیم و مسـئله را جدی بگیریم، نمی گیریم و در مواردی از کنار آن عبور 

کنیم. می 
وی یادآور شـد: در مورد موسسـات اعتباری با همه توان باید جلوی تخریب رانتی 
آنهـا مـی ایسـتادند و در مـورد ادامـه کار آنها تجدید نظـر جدی صـورت می گرفت. 

موسسـات مالی جریانی بود که انضباط مالی کشـور و سیسـتم بانکی کشـور را فلج 
کرد و این همه خسـارت جبران ناپذیر به کشـور زد. یکی از دلایل تورم های عجیب 
و غریـب و کاهـش پایه پولی کشـور، ریشـه در موسسـات مالی و اعتبـاری دارد. اینها 

نکاتـی اسـت که بایـد در دهه پنجم انقلاب نسـبت به آنها تجدیـد نظر کرد.
مبلـغ ادامـه داد: در آینـده کشـور بایـد اولویت هـا مشـخص شـوند و رقابت های 
جناحی جای خود را به نوعی از عقلانیت بدهد. در کنار دسـتاوردها و حماسـه هایی 
که مردم طی 40 سـال گذشـته آفریدند، دسـتاوردهایی که بعضاً بی نظیر هم بودند، 
مشـکلات واقعی مردم رسـیدگی شده و در تبلیغات خود گم نشـویم. باید به وحدت، 
انسـجام، همدلـی و آشـتی ملـی و یـک تعریف برسـیم و بر سـر منافع ملـی، اجماع 
پایـدار و راهبردهـای کلان کشـور همـگان به وحدت رویه ملتزم شـویم، ایسـتادگی 
کرده و در راسـتای حل مسـائل اساسـی کشـور و تعالی هرچه بیشـتر کشـور اقدام 

کنیم.
عضـو حـزب اتحاد ملت ایران اسـلامی اضافه کـرد: یکی از مشـکلات و رویه های 
غلطـی کـه شـکل گرفتـه فرافکنی اسـت. کسـانی کـه خـود عامل بخش مهمـی از 
مشـکلات هسـتند، خطـا می کنند و عملشـان اشـتباه اسـت، اشـتباه دیگـران را به 
راحتـی می بینند ولی همان اشـتباه را خودشـان مرتکب می شـوند، ولی بـاور ندارند 

که اشـتباه کـرده اند. 
وی ادامـه داد: اگـر مطالعـه تاریـخ صورت بگیرد و کشـورها، مکتب هـا و نظامات 
موجود دنیا نیز مطالعه شـوند می توانیم دسـتاوردها و نتایج خوبی از آن حاصل کنیم. 
ایـن روشـی کـه همه خـود را مبرا از اشـتباه و خطا می دانند بسـیار خطرناک اسـت 
که متأسـفانه دامن بسـیاری از مسـئولان، نهادها و دسـتگاه های ما را گرفته است. ما 
کمتر مسـئولی داریم که اگر اشـتباهی در دسـتگاه  محل خدمتش صورت گرفته، به 

اشـتباه خود اعتراف کند.
مبلـغ گفـت: اگر بپذیریـم خطا کـرده ایم اتفاق وحشـتناکی نمی افتـد بلکه یک 
فرهنـگ خـوب و حسـنه در جامعه فراگیر و نهادینه می شـود. عـدم پذیرش خطا و 
فرافکنـی باعـث مـی شـود همـه چیز به هـم بریـزد و نتایج معکـوس می دهـد، اگر 
مـردم احسـاس کننـد مدیـران کشـور صداقـت دارنـد از آنها مـی پذیرند، انسـان ها 
معصـوم نیسـتند و ممکن اسـت خطـا کنند، بـه همین دلیل تحمـل مـردم در این 

قضیـه بـالا مـی رود و فرهنـگ صداقـت و عذرخواهی کانالیزه می شـود. 
وی یـادآور شـد: وقتـی مـردم متوجـه شـوند اشـتباهی رخ داده و مسـئولان در 
صدد جبران هسـتند خوشـحال می شـوند. لازمه جا افتـادن این فرهنـگ، ارتباط با 
اندیشـمندان و صاحب نظران اسـت. باید نظر کارشناسان شـنیده و به آن توجه شود 
در این صورت فرآیند تعامل و گفتگوی ملی در همه سـطوح شـکل می گیرد و همه 
احسـاس مـی کنند در کشـور مشـارکت و در سرنوشـت خود دخیـل و پیوند عمیق 

بیـن حاکمیـت و ملت برقرار می شـود.

مرتضی مبلغ: 

در دهه پنجم انقلاب به انسجام ملی، وحدت و همدلی توجه شود 
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هر گاه يكى از شما برادر دينى اش را دوست دارد 
، اين را به او اعلام كند ؛ چرا كه اين كار ، الفت را 

پايدارتر و دوستى را استوارتر مى كند 
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مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: ۹ اسفندماه امسال همایشی ویژه در 
رابطه با ترویج فرهنگ وقف در قم برگزار می شود. 

حجت الاسلام والمسلمین عباس اسکندری عصردیروز در دیدار با آیت الله علی رضا 
اعرافی که در دفتر مرکز مدیریت حوزه های علمیه برگزار شد، اظهار داشت: برای ترویج 

سنت حسنه وقف اصل اعتمادسازی باید در بین مردم نهادینه شود.
وی با اشاره به اهمیت مسئله وقف و ارتباط تنگاتنگ آن با باورهای دینی مردم افزود: 
وقف ازجمله مسائل مهم اسلامی بوده که ازنظر شرعی، قانونی، عرفی و اجتماعی از 
حساسیت های بسیار ویژه ای برخوردار است، انجام امینانه نیات واقفین مهم ترین اصلی 

بوده که باید در سطح اوقاف و امور خیریه انجام بگیرد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان برخی از مهم ترین جوانب سنت حسنه 
وقف در شرایط کنونی ابراز کرد: رعایت کامل و دقیق مباحث شرعی، احیای موقوفات، 
حراست درست از نیت واقفین و تلاش در راستای توسعه فرهنگ وقف از نیازهای مهمی 

بوده که امروز در سطح جامعه بیش از گذشته احساس می شود.
اسکندری تأکید کرد: مسئله وقف مسئله مهم و حائز اهمیتی بوده که نباید اجازه داد 
نگاه به این سنت الهی کم ارزش یا نازل قلمداد شود، ترویج و تبلیغ اهمیت مسئله وقف 

رویکرد مهمی بوده که در اداره کل اوقاف و امور خیریه استان دنبال می شود.

وی با اشاره به ظرفیت های مغفول مانده وقف عنوان کرد: با تغییر شرایط جامعه 
نیازمندی های ویژه و جدید دیگری نیز به وجود آمده است، رفع کمبودها و توسعه 
زیرساخت های حوزه علوم و مهارت های دیگر علمی از رویکردهای اوقاف و امور خیریه قم 

در استفاده درست از ظرفیت های موقوفات است.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اهمیت عمل به نیات واقفین گفت: برای 
اعتمادسازی بیشتر در بین مردم باید موقوفاتی که توسط مردم به بوته وقف درآید دقیقاً 
در همان محلی مصرف شود که واقف از آن انتظار داشته است، اعتماد مردم به مسئله 

وقف به دلیل برخی مسائل حدودی کاهش پیداکرده است.
اسکندری ادامه داد: معرفی دستاوردهای وقف و اطلاع رسانی دقیق از شکل و نحوه 
استفاده از موقوفات در افزایش اعتماد عمومی به مسئله وقف اثرگذار است، سرمایه گذاری 
در زمینه های موردنیاز جامعه از ظرفیت های مهم اوقاف و امور خیریه بوده و آمادگی 

چنین امری نیز فراهم است.
وی ابراز کرد: ۹ اسفندماه امسال همایشی در زمینه وقف در استان قم برگزار می شود، 
حقیقت این است که امر وقف محصول حوزه و نتیجه تلاش عالمان و بزرگان دینی در 
طول سده های مختلف است که همواره مردم را نسبت به نتایج مثبت دنیوی و اخروی 

این سنت نیکو تشویق و ترغیب کرده اند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم :

همایش ویژه وقف در قم برگزار می شود 

نماینده مردم قم در مجلس گفت: قم باید به قطب 
گردشگری مذهبی کشور تبدیل شود تا از این طریق بتواند 
در امر جذب توریست مذهبی موفق عمل کند، مشکل 
زیرساخت های گردشگری مهم ترین مانع تبدیل شدن این 

شهر به یکی از قطب های اصلی گردشگری است. 
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنور دیروز در 
حاشیه بازدید از یکی از  مراکز اقامتی در دست احداث 
قم در جمع خبرنگاران اظهار داشت: توسعه شهر مقدس 
قم باید بر محور گردشگری و خدمات مربوط به آن انجام 

بپذیرد.
وی با اشاره به مهم ترین جنبه های مزیتی قم افزود: 
بعد معنوی، زیارتی و گردشگری قم مهم ترین ظرفیت 
و توانمندی های موجود در این شهر است بنابراین روند 
توسعه و رونق اقتصادی و اشتغال این استان نیز باید بر 

محور این مسائل شکل بگیرد.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی تأکید 
ویژه ای  از جایگاه  فرهنگی  و  تاریخی  ازنظر  قم  کرد: 
برخوردار است، همچنین قم خاستگاه انقلاب و مرکز 
اصلی نشر و ترویج علوم اسلامی است که ارزش و جایگاه 

بسیار ویژه ای را به این شهر داده است.

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: از مزیت های اصلی قم این بوده که این شهر 
در محور مواصلاتی بالغ بر 20 استان کشور قرار داشته 
و از این طریق شرق، غرب، شمال و جنوب کشور را به 
یکدیگر متصل می کند.ذوالنور با تأکید بر ضرورت حرکت 
مسیر توسعه قم بر محور صنعت گردشگری ابراز کرد: 
قم ظرفیت بسیار ویژه ای در رابطه به توریست مذهبی 
و گردشگران زیارتی دارد، توسعه و ترویج گردشگری 
مذهبی رویکرد اصلی مسئولان قم باشد.وی با انتقاد از 
عدم ایجاد زیرساخت های لازم برای توسعه توریست 
مذهبی در قم اضافه کرد: تاکنون برای رونق توریست 
مذهب و اصل مسئله گردشگری کار ویژه ای در قم صورت 
نگرفته است، سرمایه گذاری در بخش گردشگری می تواند 

سبب ایجاد اشتغال پایدار در استان شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره 
به مشکل اصلی بخش گردشگری قم تصریح کرد: سالانه 
بالغ بر 25 میلیون گردشگر وارد قم می شود اما ازآنجایی که 
زیرساختی برای ماندگاری آن ها در قم ایجاد نشده اغلب 
مدت سفر آن ها بسیار کوتاه بوده و عملًا ارزآوری چندانی 

برای استان به همراه ندارد.

رئیس کمیسیون هسته ای مجلس شورای اسلامی 
ادامه داد: قم باید به قطب گردشگری مذهبی کشور تبدیل 
شود تا از این طریق بتواند در امر جذب توریست مذهبی 
موفق عمل کند، مشکل زیرساخت های گردشگری 
مهم ترین مانع تبدیل شدن قم به یکی از قطب های اصلی 

گردشگری است.
ذوالنور بیان کرد: مراکز اقامتی که در قم احداث 
و  بوده  گردشگری  جاذبه های  دارای  باید  می شود 
و  آرامش  احساس  آن ها  در  حضور  از  گردشگران 
آسودگی داشته باشند، متأسفانه برخی اقدامات غیر 
معقولانه و غیرموجه سبب فراری شدن سرمایه گذاران 
داخلی در احداث مجتمع های اقامتی و رفاهی در قم 
شده است، اخیراً به دلیل سخت گیری های غیرمنطقی، 
سرمایه گذاری که قصد احداث 5 هتل در قم داشته این 

استان را ترک کرده است.
وی ادامه داد: با بهره برداری از هتل 5 ستاره زمرد 
پیش بینی می شود 800 شغل مستقیم برای شهروندان 
قمی احداث شود، برای رفع مشکل سرمایه گذاری این 
هتل 5 ستاره و راه اندازی آن در زمان پیش بینی شده 

تلاش های جدی صورت خواهد گرفت.

حجت الاسلام ذوالنور:

قم باید به قطب گردشگری مذهبی کشور تبدیل شود 

جناب آقای 
مهندس رضا رحیمی 

 شهردارمحترم منطقه دو قم 
خبر درگذشت پدر همسر گرامیتان  دانشمند 

فرزانه و استاد برجسته حوزه و دانشگاه، مرحوم مغفور شاد 
روان دکتر محمد جواد صاحبی باعث تاثر و تالم فراوان گردید.
این مصیبت وارده را به جنابعالی  و خانواده محترم  و دیگر 
بازماندگان تسلیت عرض نموده برای آن فقید سعید غفران 
و رحمت و رضوان واسعه الهی وبرای بازماندگان صبر و اجراز 

درگاه خداوندمنان خواستاریم.
حسین عبداللهی - روح اله کرمانی

شورای  های  مصوبه  گفت:  قم  استانداری  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
سیاستگذاری گندم مبنای تصمیم گیری ها در حوزه گندم، آرد و نان است، از این رو 
دبیرخانه شورا مصوبه ها را بر اساس دستورالعمل های موجود تنظیم  و از طرح موضوع 

های کارشناسی نشده جلوگیری کند. 
مهرداد غضنفری عصر شنبه در ششمین جلسه شورای سیاستگذاری گندم، آرد و 
نان قم در سالن جلسه های معاونت هماهنگی امور اقتصادی استانداری اظهار داشت: 
پیش نیاز این کار نیز طرح موضوع در کمیته فرعی است، و دبیرخانه قبل از تشکیل 
جلسه کارگروه اصلی مسائل را در کمیته فرعی مطرح و نتیجه و خروجی آن را به 

کارگروه منتقل کند.
وی با تاکید بر اینکه دبیرخانه شورای یاد شده از طرح موضوع هایی کارشناسی 
نشده در جلسه ها جلوگیری کند، افزود: در بیان و ادبیات نمایندگان بخش خصوصی 
که در جلسه ها حضور پیدا می کنند، نکته های غیر متعارفی می بینیم که گزنده 
است، ولی باید رعایت نزاکت و حرمت یکدیگر را داشته باشیم، و در ادبیات، کلام و 

رفتار به اصول اخلاقی پایبندی نشان دهیم.
معاون استاندار قم در بخش دیگری از سخنان خود خاطرنشان کرد:مدیران حوزه 

گندم و آرد و نان باید در راستای تامین حق و حقوق استان تلاش کنند.
در این جلسه موضوع تخصیص سهمیه آرد به واحدهای مختلف دولتی و آزاد پز 
استان مطابق درخواست های صورت گرفته در سامانه سایر مصارف مورد بررسی قرار 
گرفت و بر احصا دقیق نیازهای استان به آرد در مصارف گوناگون صنف و صنعت و 

نانوایی ها تاکید شد.
به منظور شفاف سازی و کاهش تخلفات و فساد در بخش فروش آرد از ابتدای دی 
ماه، فروش آرد به خبازان آزاد پز، صنف و صنعت، واحدهای نظامی و انتظامی و سایر 
اصنافی که از آرد آزاد استفاده می نمایند تنها از طریق سامانه فروش آرد سایر مصارف 

به نشانی Www.eflour.ir صورت می پذیرد.
درحال حاضر ۹00 نانوایی در سطح استان قم است که 603 نانوایی دولتی بوده و 
از آرد یارانه ای استفاده می کنند و بقیه نانوایی های آزاد پز هستند که تعداد کمی از 

آن ها بدون مجوز فعالیت دارند.
همچنین در هر ماه ۹ هزار تن آرد توسط پنج کارخانه آردسازی در سطح استان 
توزیع می شود که هفت هزار تن آن به صورت یارانه ای در اختیار نانوایی های دولتی 

و 2هزار تن آن به صورت غیر یارانه ای در اختیار نانوایی های آزادپز قرار می گیرد.

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم: 

مشکلات صنف نانوایان قم با کار کارشناسی پیگیری شود 

نیم نگاه

نامحـرمانه

اخبــار

افشاگری رحیم صفوی درباره حادثه تروریستی زاهدان
 سرلشکر پاسدار سید یحیی رحیم صفوی مشاور عالی فرمانده معظم کل قوا با اشاره به 
ضرورت پاسخگویی دولت پاکستان و سازمان اطلاعاتی ISI به دولت، ملت و سپاه پاسداران انقلاب 
اسلامی ایران گفت: این اشرار جنایتکار اهل یکی از طوایف بلوچستان بودند که در کشور همسایه 
آموزش عملیات انتحاری دیده بودند و کشور همسایه و سازمان اطلاعات ISI بایستی پاسخگوی 
دولت و ملت ایران وسپاه پاسداران باشد که چگونه آن ها از مرز این کشور عبور کردند و چرا این 
کشور همجوار مأمن و محل آموزش و اعزام این گروهک های تروریست کافرشده است.وی افزود: 
در گذشته نیز شاهد بودیم که مرز های مشترک پاکستان با ایران دچار تهدید و خلاء امنیتی بوده 
و از این ناحیه تروریست ها به عنوان مأمن استفاده می کنند و دولت پاکستان باید پاسخگوی این 
موضوع باشند.وی ادامه داد:با توجه به شواهد و قرائن به دست آمده این گروهک ها توسط برخی از 
کشور های جنوبی خلیج فارس که ولیعهد آن ها هم اکنون در پاکستان است تأمین مالی می شوند 
و آن ها اهداف شوم و خباثت آمیز دیگری را برای دهه فجر انقلاب اسلامی در سر داشتند که با 
هوشیاری پاسداران انقلاب اسلامی و سایر نهاد های امنیتی و اطلاعاتی بحمدالله کلیه توطئه های 

آن ها خنثی گردید.

مخالفت تلویزیون با پخش »مردان آهنین« 
رئیس کمیته قوی ترین مردان فدراسیون بدنسازی با اعلام اینکه برای برگزاری رقابت های مردان 
آهنین و پخش آن در ایام نوروز آماده ایم، گفت: چندین بار با صدا و سیما مذاکرده داشته ایم، اما 
با پخش این برنامه مخالفت کرده اند.فرامرزخودنگاه در ادامه در پاسخ به این سوال که با توجه به 
استقبال مردم، آیا برنامه "مردان آهنین" امسال در ایام نوروز پخش خواهد شد یا خیر؟ خاطرنشان 
کرد: متأسفانه چندین بار با مسئولان صدا و سیما و شبکه 3 در این باره مذاکره کردیم، اما حاضر به 
پخش این مجموعه نیستند و می گویند این رقابت ها با حاشیه همراه است. این در حالی است که در 
سال های گذشته این برنامه میلیون ها مخاطب داشت و جوانان بسیاری نیز تشویق شدند تا به سمت 
ورزش بروند. سال گذشته نیز با وجودی که این برنامه در تایم نامناسب و به صورت غیرمنظم پخش 
می شد، اما باز هم جزو پربیننده ترین برنامه های سیما بود.وی با تاکید بر اینکه برای برگزاری این 
رقابت ها در فاصله یک ماه مانده تا ایام عید آماده ایم، گفت: رقابت های قهرمانی کشور را برگزار کرده ایم 
و کاملًا آماده ایم تا این رقابت ها را با قدرت و بدون هیچ گونه حاشیه ای در کمال آرامش برگزار کنیم، 

امیدواریم مسئولان سیما نیز خواسته مردم و ورزشکاران را مدنظر قرار دهند.

تکذیب شایعه درگذشت آیت الله مؤمن 
فرزند آیت الله مؤمن برخی اخبار منتشر شده در فضای مجازی مبنی بر درگذشت آیت الله مومن 
عضو فقهای شورای نگهبان را تکذیب کرد.وی با اشاره به آخرین وضعیت جسمانی آیت الله مؤمن 
گفت: وضعیت ایشان نسبت به دو روز پیش تفاوتی نکرده است.بنا بر این گزارش، فرزند آیت الله 
مؤمن همچنین از مردم مؤمن و متدین ایران اسلامی درخواست کرد که برای شفای آیت الله مؤمن 
دعا کنند.فرزند آیت الله مؤمن روز پنجشنبه هفته گذشته طی مصاحبه ای، وضعیت وی را نامساعد 
اعلام و تأکید کرد که پزشکان به تلاش خود برای بهبود وضعیت آیت الله مؤمن ادامه می دهند.گفتنی 
است، عصر روز دوشنبه - 2۴ دی ۹۷ - حجت الاسلام والمسلمین محمد محمدی گلپایگانی از طرف 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در بیمارستان محل بستری آیت الله محمد مؤمن حضور یافت و ضمن 

عیادت، در جریان آخرین وضعیت درمانی این عضو فق های شورای نگهبان قرار گرفت.

وزیر ارشاد:  استعفا نداده ام
سیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی عنوان کرد: هر گونه استعفا نامه ای را از 
ناحیه خودم تکذیب می کنم.سیدعباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دقایقی پیش برای 
حضور در جشنواره تئاتر فجر به تئاتر شهر آمد و مسئولان تئاتر شهر به گفت وگو نشست.وی 
در پاسخ به سؤال خبرنگار فارس مبنی بر استعفایش از سمت وزارت گفت: در این رابطه آقای 
واعظی چهارشنبه صحبت کرده بودند اما من هم می گویم که استعفا نامه ای که بخواهد بالاتر 

منتقل شود داده نشده است.

کلیات لایحه بودجه تصویب شد 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در نشست علنی خانه ملت با کلیات لایحه بودجه سال ۹8 
کل کشور با ۱۱۷ رای موافق موافقت کردند.به گزارش فارس، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 
نشست علنی نوبت عصر روز شنبه )2۷ بهمن ماه ۹8( در جریان بررسی لایحه بودجه سال ۹8 کل 
کشور، با کلیات آن موافقت کردند.بر این اساس، نمایندگان با ۱۱۷ رای موافق، 86 رای مخالف و 8 
از مجموع 2۱2 نماینده حاضر در جلسه به کلیات لایحه بودجه سال ۹8 کل کشور رای مثبت دادند.

بازداشت سفیر سابق آفریقای جنوبی در ایران 
یوسف سالوجی، سفیر پیشین آفریقای جنوبی در ایران روز پنجشنبه به اتهام فساد مالی بازداشت 
شد.به گزارش عصر ایران به نقل از یورونیوز، بنا به اعلام پلیس آفریقای جنوبی اتهام فساد مالی 
یوسف سالوجی به پرونده مناقصه »ایرانسل« مربوط می شود که شرکت مخابراتی »ام تی ان« در 
ایران برنده شده بود.سفیر پیشین آفریقای جنوبی در ایران متهم است که برای لغو یا تسهیل لغو 
اعلام شرکت مخابراتی »ترک سل« به عنوان برنده مناقصه »ایرانسل« رقمی معادل یکصد هزار دلار 

رشوه دریافت کرده است.

تقوی نژاد از سازمان امور مالیاتی رفت 
رئیس کل سابق سازمان امور مالیاتی، معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی شد.به گزارش مهر سیدکامل تقوی نژاد، رئیس کل سابق سازمان امور مالیاتی 
کشور، در حکمی به سمت معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

منصوب شد.

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد

کشف 107 کیلوگرم تریاک در قم
فرمانده انتظامی استان قم از کشف بیش از ۱0۷ کیلوگرم تریاک طی 2 عملیات پلیسی در قم 

خبر داد. 
 سردا عبدالرضا آقاخانی اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر استان البرز 
مشخص شد 2 قاچاقچی مواد مخدر قصد دارند با یک دستگاه کامیونت، مواد افیونی را از یک استان 
جنوبی به قم منتقل کنند که در ادامه با اعلام به پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، بلافاصله 
موضوع در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: سپس 
طی هماهنگی های قضائی، مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم به محل مورد نظر اعزام و با 
کنترل تردد خودروهای عبوری خودرو مذکور را شناسایی و متوقف کردند.سردار آقاخانی خاطرنشان 
کرد: سرانجام طی بازرسی از کامیونت، از داخل کابین ۱5 کیلو و 300 گرم مواد مخدر تریاک در قالب 
5 بسته و همچنین در بازرسی تخصصی از آن نیز 30 کیلو و ۴00 گرم تریاک در قالب 6 بسته تریاک 
کشف و هر دو متهم دستگیر شدند.فرمانده انتظامی استان قم افزود: در عملیاتی دیگر نیز در پي تمرکز 
اقدامات اطلاعاتي پلیس مبارزه با مواد مخدرفرماندهی انتظامی شرق استان تهران، یک دستگاه خودروي 
کامیون کشنده هوو که راننده قصد داشت محوله مواد مخدر را از استان جنوبی با عبور از محور مواصلاتی 
استان قم به یکی از استان شمال غربی منتقل کند، در دستور کار مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان قم قرار گرفت که خودرو شناسایی و متوقف شد.سردار آقاخانی تصریح کرد: سرانجام طی بازرسی 
از کامیون کشنده 62 کیلوگرم تریاک کشف و متهم دستگیر شد.فرمانده انتظامی استان قم بیان داشت: 
نهایتاً متهمان به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان قم شدند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم خبر داد:

تخریب 35 حلقه چاه ذغال در بیابان های اطراف قم
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: 35 حلقه چاه ذغال در منطقه ای در بیابان های 

اطراف شهر قم، با دستور مقام قضایی و با حضور نیروی انتظامی تخریب شدند. 
سید رضا موسوی مشکینی در سخنانی اظهار داشت: 35 حلقه چاه ذغال در منطقه ای در بیابان 
های اطراف شهر قم، پس از شناسایی و اعلام به صاحبان چاهها برای جمع آوری وسایل و تجهیزات 
خود، با دستور مقام قضایی و با حضور نیروی انتظامی تخریب شدند. وی با بیان اینکه چاههای ذغال و 
کوره های سرب که به صورت مخفیانه فعالیت می کنند، بلافاصله پس از شناسایی و صدور اخطاریه 
های لازم، تخریب و یا پلمب می شوند، خاطرنشان کرد: این اداره کل در راستای تأمین امنیت روانی و 

سلامت عمومی جامعه، با واحدهای آلاینده زیست محیطی قاطعانه برخورد خواهد کرد. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در پایان با اشاره به تصویب دستورالعمل های اجرایی 
قانون هوای پاک، تصریح کرد: اجرای قوانین و ضوابط زیست محیطی در استان قم با جدیت در حال 
پیگیری بوده و واحدهای صنعتی باید برای بهره مندی از فناوری های نوین و کاهش آلودگی تلاش 

مضاعفی داشته باشند. 

انتقام خون شهدای حادثه تروریستی زاهدان را خواهیم گرفت کاریکاتور

محمدعلى رجبى

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری خبر داد

نصب ۲5 پل عابر پیاده در شهر قم 
معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: بودجه لازم برای نصب 
25 پل عابر پیاده ثابت در سطح شهر قم در نظر گرفته شده که سال آینده 

نصب خواهد شد.
عباس ذاکریان افزود: بر اساس حجم تردد عابران پیاده در معابر، تعداد 
تصادف های منجر به جرح و فوت و وجود کاربری های پرتردد معابر مثل 
مدارس و بیمارستان ها، حدود 3۷ معبر برای نصب پل عابر پیاده شناسایی 
شده است.وی اضافه کرد: با توجه به این که نصب پل عابر پیاده در بیشتر 
معابر نیازمند جابه جایی تاسیسات برق است، نقاط نصب پل برای اداره 
توزیع نیروی برق ارسال شده تا اقدامات لازم صورت گیرد.وی ادامه داد: از 
سوی دیگر عرض بعضی پیاده روها اجازه نصب پل عابر پیاده را نمی دهد 
که با کارشناسی های صورت گرفته، نصب 25 پل در سال آینده در دستور 
کار قرار گرفته است.ذاکریان بیان کرد: در حال حاضر 52 پل عابر پیاده 
در سطح شهر قم وجود دارد که از این تعداد، 2 پل مکانیزه می باشد و در 
میدان شهید مطهری و بلوار امین قرار دارد.وی اضافه کرد: طبق برنامه قرار 
بود امسال ۱0 پل عابر پیاده در شهر قم مکانیزه شود و بودجه ای نیز برای 
این کار پیش بینی شده بود.ذاکریان با بیان این که بخش قابل توجهی از 
تجهیزات پله برقی وارداتی و متاثر از نرخ ارز است، ادامه داد: با وجود این که 
برای این طرح سه بار مناقصه برگزار شد، به علت نوسانات ارزی هیچ شرکتی 
حاضر به حضور در مناقصه نشد و نتوانستیم قراردادی منعقد نماییم.معاون 
شهردار قم گفت: با توجه به ضرورتی که مکانیزه کردن پل های عابر پیاده 
دارد، جلسه آسیب شناسی برگزار و نظر شرکت های ذیربط بررسی شد تا 

بتوانیم راهکاری برای عملیاتی نمودن طرح پیدا کنیم.

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم خبرداد

معرفی محل بوستان بانوان
 در مناطق هشتگانه شهر قم

مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم گفت: برنامه ما 
داشتن بوستان بانوان در تمام مناطق شهر قم است.

پیام جوادیان با اعلام این خبر عنوان کرد: بوستان بانوان منطقه یک 
شهر قم در حال طراحی و اجرا است که به نظر می رسد کارهای آن در سال 
۹8 به پایان برسد.وی ادامه داد: برای ایجاد بوستان بانوان در منطقه 2 در 
بحث تملک زمین مشکلاتی داریم ولی سعی داریم با همکاری شهرداری 
منطقه این مسئله را برطرف کنیم.مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری قم اضافه کرد: بوستان ارغوان در آذر ماه سال گذشته به 
بهره برداری رسید تا بانوان منطقه 3 از فضای سبز مطلوب، مسیر مناسب 
و مجهز پیاده روی، ست های ورزشی و … این بوستان بهره ببرند.جوادیان با 
بیان اینکه بوستان نرگس در منطقه ۴ را برای بانوان اختصاص یافته است، 
ابراز کرد: برای ایجاد بوستان بانوان در منطقه 5 ، در حال تملک زمین در 
خیابان کلهری هستیم.وی با اشاره به اینکه بوستان بانوان اردیبهشت در 
منطقه 6 به بهره برداری رسیده است، اذعان کرد: در منطقه ۷ ، شهرداری 
قم بوستان نجمه را از آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( تحویل 
گرفت و در حال تجهیز این بوستان برای بانوان هستیم تا در هفته 
درختکاری آن را افتتاح کنیم.مدیر عامل سازمان پارک ها و فضای سبز 
شهرداری قم در مورد ایجاد بوستان بانوان در منطقه 8 گفت: در این منطقه 
بوستان بانوان پروانه در خیابان مسلم واقع شده که کارهای عمرانی آن به 
اتمام رسیده و در حال انجام کارهای نهایی و کاشت فضای سبز هستیم تا 

ان شاالله هرچه زودتر آن را در اختیار شهروندان قرار دهیم.

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم  اعلام کرد

پیش بینی اعتبار تملک
 ۲0 هزار مترمربع برای ساخت پارکینگ 

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهردار قم از پیش بینی اعتبار تملک 
20 هزار مترمربع برای ساخت پارکینگ در شهر در بودجه ۹8 خبر داد.

محسن رنجبر با بیان اینکه عدد حذف پارکینگ به نوعی اجبار 
شهرداری است، خاطرنشان کرد: پارکینگ در ضوابط فعلی شهرسازی 
حدود 20 میلیون تومان جریمه دارد در صورتی که اگر قرار به ساخت 
باشد در برخی مواقع باید حدود 50 میلیون تومان هزینه شود آن هم در 
شرایطی که زمینی در اختیار نیست.رنجبر خاطرنشان کرد: اگر مردم ضوابط 
شهرسازی را رعایت کنند خیلی بیشتر به نفع شهرداری است؛ پارکینگ باید 
توسط خود مردم ساخته شود و اگر ساختمان بلندمرتبه ای ساخته شود 
برای اهالی آن باید پارکینگ ساخته شود اما برخی نساختن را به صرفه تر 
از ساختن می دانند و وضعیت را بر دوش شهرداری می گذارند.وی با بیان 
اینکه شهرداری باید هزینه بیشتری را برای ساخت پارکینگ پرداخت کند، 
تصریح کرد: سیاست شهرداری پیشگیرانه است و عددی که به عنوان حذف 
پارکینگ پیشنهاد شده رقم های بازدارنده است تا شاهد حذف پارکینگ در 
شهر نباشیم. ذهنیت ما بر این است که عدد جریمه اینقدر بالا باشد که 
حذف پارکینگ به صرفه نباشد چراکه هر ساختمان نیاز خود را در ملک 
خود تامین کند.رنجبر با بیان اینکه شهرداری در بودجه سال آینده تملک 
20 هزار مترمربع را برای ساخت پارکینگ پیش بینی کرده است، اظهار 
کرد: قصد داریم در زیر سطح شهر و در مکان هایی که امکان پذیر است 

ساخت پارکینگ انجام دهیم.

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم  اعلام کرد

تولید ۲10 هزار تن آسفالت 
در کارخانه سازمان توسعه و عمران

مدیرعامل سازمان توسعه و عمران شهرداری قم گفت: با وجود اینکه 
امسال وضعیت قیر بسیار نامناسب بود و قیمت آن بسیار بالا بود و مشکلات 
زیادی در تامین آن بود توانستیم بیش از 2۱0 هزار تن آسفالت تولید کنیم.

محمدتقی نادعلی تولید و تحویل آسفالت به مناطق شهرداری را مورد 
توجه قرار داد و گفت: با وجود اینکه امسال وضعیت قیر بسیار نامناسب بود 
و قیمت آن بسیار بالا بود و مشکلات زیادی در تامین آن بود توانستیم بیش 
از 2۱0 هزار تن آسفالت تولید کنیم.وی با تاکید بر اینکه نسبت به سال 
گذشته آمار توزیع آسفالت کمتر بوده است، گفت: با این وجود در مقایسه 
با شهرهای دیگر کشور خصوصا تهران، حجم آسفالت بیشتری در شهر قم 
توزیع شده است.نادعلی با اشاره به برنامه توزیع آسفالت در معابر شهر تا پایان 
سال خاطرنشان کرد: تمام تلاش خود را به کار گرفته ایم که تا پایان سال 
بتوانیم بیش از 250 هزار تن آسفالت را تحویل مناطق و سازمان ها داده و 
در معابر توزیع کنیم.وی با اشاره به راه اندازی کارخانه بتن سازمان توسعه 
و عمران گفت: در حال حاضر در این کارخانه در حال تولید بتن هستیم؛ 
البته به دنبال خرید دستگاه های حمل و پمپاژ بتن هستیم که فعلا پیمانکار 
این کار را انجام می دهد.نادعلی تصریح کرد: در حال حاضر این کارخانه 
تنها نیازهای شهرداری را تامین می کند اما تلاش داریم در آینده فروش 
هم داشته باشیم؛ سازمان توسعه و عمران به تنهایی در هر روز 200 متر 

مرمکعب بتن نیاز دارد.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند قم: 

قمی ها برای جمع آوری 
سگ ها با 137 تماس بگیرند

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از به کارگیری سه 
اکیپ جمع آوری سگ های ولگرد از سطح شهر خبر داد و گفت: شهروندان 

برای جمع آوری سگ ها با ۱3۷ تماس بگیرند.
سید عبدالله میر ابراهیمی اظهار کرد: سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم عهده دار جمع آوری سگ های بلا صاحب و ولگرد در سطح شهر قم 
است.وی ادامه داد: بر این اساس نسبت به به کارگیری سه اکیپ جمع آوری 

سگ های ولگرد در سطح شهر اقدام شده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم تاکید کرد: شهروندان 
قمی می توانند در صورت مشاهده مزاحمت این گونه حیوانات با سامانه 
ارتباطی ۱3۷ تماس بگیرند تا نسبت به اعزام پیمانکار به محل اقدامات 

مقتضی صورت پذیرد.

اخبــار

استاندار قم با تاکید بر ضرورت خدمت 
به مردم بدون توجه گرایش های سیاسی 
مشغول  نباید  امروز  کرد:  تاکید  آنها، 
دعواهای حزبی شویم و همه باید برای 
مقابله با هدف دشمنان و نمایش کارآمدی 
و اثربخشی نظام در مواجهه با مشکلات 

تلاش نماییم. 
بهرام سرمست روز شنبه در نشست 
در  قم  استان  ادارات  بسیج  روسای  با 
دشمنان  اینکه  بیان  با  قم،  استانداری 
کاهش اعتماد عمومی و ناکارآمد جلوه 
دادن دولت و نظام را هدف قرار داده اند 
افزود: برای دشمن هیچ تفاوتی بین دولت 
و نظام وجود ندارد و هدف از برنامه آنها 
ضربه زدن به اصل نظام است.وی فرصت 
خدمت به مردم را بسیار ارزشمند دانست 
الهی  امانتی  اظهار داشت: مسئولیت  و 
است که خداوند به ما داده و از آنها باید 

در راستای خدمت به مردم بهره گرفت.
وی برنامه محوری را اصلی مهم در 
دانست  اجرایی  های  سیاست  تمامی 
ارزیابی  و  ها  نصب  و  عزل  در  افزود:  و 
مردم  رضایتمندی  افزایش  عملکردها، 
دارای اهمیت ویژه است.استاندار قم گفت: 
خود  هدف  جامعه  در  باید  مدیری  هر 
بیشترین رضایتمندی را از سوی مردم 
کسب کند و مدیرانی که ایجاد نارضایتی 

کنند در استان قم جایی نخواهند داشت.
*  با افراد فاسد، قاطعانه برخورد 

می کنم
وی با بیان اینکه هویت افراد برای ما 
بسیار مهم است گفت: البته این جناح 
بندی ها و خط بندی های سیاسی نباید 
در کارهای توسعه ای و ارائه خدمات به 
مردم دخالت داده شوند.استاندار قم با اشاره 
به سیاست های مدیریتی خود افزود: در 
برخورد با کسانی که فساد مالی و یا فساد 
اخلاقی داشته باشند اهمال نخواهیم کر و 
قاطعانه با آنها برخورد خواهم کرد.سرمست 
افزایش روحیه خداترسی را مهمترین عامل 
بازدارنده دانست و بیان داشت: نباید کاری 

کنیم که مدیران شجاعت و خطرپذیری 
خود را در جهت خدمت به مردم از دست 
بدهند.استاندار قم همچنین با بیان اینکه 
مدیران باید به اجرای سیاست های دولت 
پایبند باشند خاطرنشان کرد: در برنامه 
کاری خود نیز از مدیرانی پاک دستی که 
کارنامه موفق و برنامه عملیاتی داشته باشند 

استفاده خواهم کرد .
* همه محورهای منتهی به قم باید 

از نظر امکانات امدادی مجهز شوند
با  دیدار  در  همچنین  قم  استاندار 
این  احمر  هلال  معاونان  و  مدیرعامل 
کشورهای  امروز  اینکه  بیان  با  استان، 
جهان برای حل مسائل خود به سمت 

سازمان های غیردولتی و مردم نهاد روی 
آورده اند گفت: هیچ تردیدی در ضرورت 
پشتیبانی دولت از هلال احمر وجود ندارد 
ولی این موضوع نباید موجب غفلت از 
ظرفیت داوطلبان و خیران در این سازمان 
امدادی شود.وی ارائه مهارت های امدادی 
به عموم مردم را در راستای کاهش آسیب 
های ناشی از حوادث غیرمترقبه را ضروری 
عادلانه  توزیع  کرد:  تصریح  و  دانست 
امکانات به ویژه رسیدگی به مناطق کمتر 
برخوردار باید در دستور کار سازمان هلال 
احمر باشد.استاندار قم گفت: در مناسبت 
ها و آیین های مذهبی از جمله نیمه 
شعبان، این استان پذیرای جمع کثیری 
از زائران است که باید برای پوشش جاده 
ها به ویژه در مناسبت های خاص، برنامه 
ریزی بلند مدت ترسیم و در این راستا از 
ظرفیت استان های همجوار نیز بهره مند 
ایجاد  خواستار  همچنین  شد.سرمست 
پایگاه هلال احمر در مسیر قم- گرمسار 
شد و گفت: همه محورهای منتهی به 
استان قم باید از نظر تجهیزات و امکانات 
امدادی مجهز شوند ضمن اینکه احداث 
مدرسه ی امداد و نجات بین المللی نیز 
می تواند به مرکزیت استان قم در بحث 
امداد و برندسازی برای هلال احمر استان 

کمک کند.

استاندار قم:

نباید مشغول دعواهای حزبی شویم 


